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Ö\SÖZ 

GAP Idaresi Başkanlıgı. "GAP Master Planı"nın yerini alacak. GAP Bölgesel Kalkınma P lan ı 

ça lışmasın ı. katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak hazırl ık ça lışmasında görev aldıgım ve 1989 yılında tamamlanan Master 
Plan ı ' nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 yı l. P l anın sadece yenilenmesi ihtiyacın ı 

degil. bir takım başka degişikl ikleri de gündeme getirm i ştir. Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve 

planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkınmayla ilgili temel bir takım konular 
daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 y ı lı nda Rio'da yap ı l an dünya zirvesinde çevre ve dogal kaynakların korunması konu· 

ları ile sü ı•dürü lebi lir ka lkınma yaklaşımı . kalkınma literatüründe ön plana çıkmıştır. Kal kınma 

kavramı aruk salt. kay nakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapı lar ın inşasın ı içermemektedir. 
Artık sulama ya da tarımsal üretimi arttı rmak için proje yapmak gündeme gelmemektedi ı·. 

Kalkınmanın odagına insan yerleştirilmiş ve dogaı kaynakların korunması birinci derecede 

önem kazanmış bulunmaktadır. 

Gündeın-2 1 doküma n ın ı üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu. hemen tüm ülkelerin . 

devlet ve hükümet başkanları düzeyinde imzalanan Rio Z irvesin ~ takiben. başka konularda da 
önemli geli şmeler ortaya çıkmıştı r. 1994 'te Kah i re Konferansı nüfus. 1995'te Bejing Konferans ı 

·cinsiyet dengeli kalkınına " konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirleıniştir . Kopenhag'daki 
(1995) ilkeler kalkınınada sosyal politikalara ilişkin yeni gündemler saptamıştır . 1996'da Istan
bul'daki HabitaL ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gelişmen in kentsel baglarnma i lişkin degerieri 
evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su 

F'orumu. kalkınma ve su kaynaklarının gel i ştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş 

yaklaşımları ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu gelişmeler GAP'ın genelin in. bir tür entegre yak laşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler bag lamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunmuştur. B i ı· 
diger fırsat ise. tüm ça lışmaya i l i şkin direktifin. GAP'ın 201 O yılına kadar tamamlanması tali
matıy la birlikte. siyasi iradeye yansımış olmasıdır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimleı·den 

saglanan girdi ve katkılarla bu tali ma tın geregini yerine getiren bir ça lı şma olarak gerçek leşmiş 

olacaktı r . 



Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız GAP Bölgesel Kalkınma Planı çalışınası 
süresince tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef \'e stratejileri ile 
de€işik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirrne'l'f 
beyin fırtınası toplantıları yapılm ıştır. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntmr 
lerinin belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıları alınmış olmaktadır 

Bu kitap. başlangıç aşamasında yapılmış olan sözkonusu bu toplantılardaki konuşmalan 

kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan anladıgımız bu toplantılarda ortaya konan görüşlerle 
sınırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracılıgıyla yapılacak bir dizi~ 
çalışma da planlanmaktadır. Temsil edilmeyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de tnl
lanılanarak. katılım en üst düzeyde uygulanmaya çalışılacak ve GAP Bölgesel Kalkınma Planı 
bu kez aşagıdan yukarıya bir şekilde oluşacak. bu program bütün paydaşlar tarafından çiı:il
miş şekliyle. uzmanlar tarafından gerçekleştirilmiş ve yine paydaşların onayıyla yürür!~ 
girmiş veya siyasi iradeye sunulmuş olacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katı lımcı planla:na 
anlayışıyla gerçekleştirilen ilk kapsamlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıların ortak emegi ve katkısıyla ortaya çıkacak yeni GAP Bölgesel Kalkmına 
Planı'nın hayırlı olması dilegiyle. saygılarımı sunarım. 

Dr. tH.Oicay ÜNVER 
GAP Idaresi Başkanı 



GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

57 nci Hükümetin Programında "Güneydogu ve Dogu Anadolu'nun geri kalmışlıgı. ekonomik 
ve sosyal onlemlerle çözülecektir" politikası yer almıştır. Bu karar çerçevesinde. Bakanlar Kuru
lu Güneydogu Anadolu Projesi'nin (GAP) 2010 yılında biLirilmesi kararını almış ve ekonomik. 
sosyal ve benzeri diger önlemlere ili şkin planlama ça l ışmalarını yapmakla GAP Idaresini görev
lendirmiştir. 

Bu direktir üzerine GAP Idaresi kendi bünyesi içinde planlama ça lışmalarını yürütecek GAP 
Bölge Kalkınma Planı Proje Ekibini kurmuştur. Proje Ekibi konularında uzman. deneyimli ve uy· 
gulama tecrübesi olan kişilerden oluşturulmuştur. Proje ekibi. bölge planlama. iktisadi planla
ma ve finansman modelleri. sosyal planlama. tarımsa l ve kırsal kalkınma. a ltyapı-çevre ve ileti
şim olmak üzere altı ça lışma grubu halinde örgütlenmiştir. 

Bilindigi üzere. Güneydogu Anadolu Projesi başlang ıçta bir su ve toprak kaynakları gelişti!'· 

me projesi olarak planlanmış. 1989 yılında hazırlanan GAP Master Planı ile entegre bölgesel kal· 
kınına programına dönüştürülmüştür. GAP Master Planı. sektörler arası entegrasyonu dikkate 
alan GAP'ın hedef ve stratejilerini belirleyen. GAP kapsamında kamu yatırımlarını zaman ve me· 
kan itibarıyla ve finansman ihtiyaçlarıyla planlayan temel dokümandır. Mevcut uygulamalar 
mümkün oldugu ölçülerde bu doküman çerçevesinde yürütülmektedir. 

1989 GAP Master Plan ı . geleneksel. merkezi plan lama anlay ışı ile hazırlanm ı ş. bilgi verici. 
kaynak degerlendirmeye ve gelir artırmaya yönelik projeler üretmiş bir plandır . Haz ırlanacak 

olan yeni planı. 1989 GAP Master Planından ayıran temel özellikler; bölge ve dünyada meyda
na gelen gelişmeleri dikkate a lması. katılııncılıga önem vermesi. projeden etkilenen kesimlerin 
plan hazırlama ve uygulama sürecinde etkin rol almaların ı benimsemesi. ekonomik-sosyal ve 
çevresel gelişmey i birlikte ele alması. sürdürülebilir ka l kınma ilkelerini (doga ı ve kültürel çevre 
koruma-sorumluluklar ı paylaşına-yeı>ellik-saydaml ık·erişebilirlik-ka l ıcı olma-bölgesel öncelik
sosyal adalet) esas almasıdır . Yeni planın hareket noktasını ise 1989 GAP Master Planı ile GAP 
Idaresince hazırlanmış olan GAP Sosyal Eylem Planının uygulama sonuçlarına ilişkin degerlen· 
dirmeler oluşturacaktır. 

GAP Idaresi yeni plan çalışmalarını katılımcı planlama teknigi ile gerçek leştirecektir. GAP 
Bölgesel Kalkınma Planı ismiyle hazırlanacak olan doküman: yöre halkının yaşam kalitesini 
sosyal. kültürel. ekonomik ve çevresel açılardan artırmayı hedefleyecek. bölge insanının ve ilgi· 
li kamu kuruluşlal'lnın katı lımıyla hazırlanacak ve uygu lanacaktır. Kamunun planın hazırlan

ması ve uygulanmasında etkin katılımı önem arz etmektedir. Ayrıca bölge insanının bu süı•eçte 
rol alması yerel halkın gerçek sorunlarına. gereksinimlerine. tutumlarına ve önceliklerine du-



yarlı bir plan hazırlanmasına imkan saglayacaktır. Bu amaçla Proje Ekibi çalışma programını 
hazırlanmış ve bu program 14 isan-31 Mayıs 2000 tarihleri arasında 9 GAP ilinde yapılan bıl

gilendirme toplantıları ile başlatılmıştır. Bu program dogrultusunda Proje Ekibi çalışmalarını 
yürütmektedir. 

Yeni plan şu aşamalardan geçerek hazırlanacaktır: 1) Veri ooplama ve güncelleştirme. 2) 
1989 GAP Master Planı ve Sosyal Eylem Planının degeriendirilmesi ve bugünkü durumun çö
zümlenmesi. 3) Kalkınma ihtiyaçlarının ve sınırlarının belirlenmesi. 4) Hedef ve stra~jilerin be· 
lirlenmesi. 5) Kalkınma seçeneklerinin hazırlanması. 6) Kalkınma seçeneklerine ilişkin fınans
man modellerinin hazırlanması ve taslak Bölge Planının oluşturulması. 7) Bölge kalkınma pla

nı ve Uygulama programının oluşturulması. ve 8) lzleme-degerlendirme sisteminin kurulmasıdır. 

Hazırlanacak GAP Bölge Kalkınma Planı sonucunda iki önemli doküman ortaya çıkacaktır: 

GAP Bölge Kalkınma Planı ve Uygulama Programı. 

Yeni plandan beklenen ler; ekonomik yapıda degişim sürecinin başlaması. yaşam standaıtla

rının iyileşmesi, bölge ile ulusal ölçekteki göstergeler arasındaki farklılıkların azalacagı. bölgey-e 
dışarıdan sermaye akışının temini. GAP'ın kamu fonları ile desteklenmesinin yanında bölge ve 

bölge dışı özel kaynak ların da giderek artan ölçüde katkısının saglanmasıdır. 

Yeni planlama çal ışmasının ana felsefesi: sürdürülebilir insani kalkınma ve katılımcılıktır. In
san kalkınmanın odagındadır. Planın temel amacı. yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sürdü· 
rülebilir kılmaktır. 

Ister istemez plan döneminin de ötesine taşacak olan nihai amaç ya da başka bir deyişle pla

nın vizyonu ise "Refahın arttıgı ve yaygın l aştıgı ve bunun herkese ekonomik faaliyetlere katılma 
fırsatı vererek saglandıgı; bölgenin diger bölgelerle olan gelişmişlik farklarının ortadan kalkugı: 
bölgedeki kaynakların etkin kullanıldıgı, sürdürülebilir büyüme ve ooptumsal istikrarın bir gere
gi olarak verimlilik ve istihdamın arttıgı; güçlü. özgüvenli. donanımlı. egitilmiş ve kültürel geliş· 
mesi sagıanmış bireylerden oluşan ; ulusal ekonomiyle bütünleşmiş. dışa açık. fırsat eşitliginin 
etkin oldugu. demokratik bir ooptumsal yapının gerçekleştirilmesidir. • 

Bu yapının gerçekleştirilmesinde izlenecek yeni strateji • pazar ekonomisinin tüm kurum ,·e 
kumiları ile o luşturacak altyapının saglanması. bölgenin ulusal pazarla bütünleşmesi. pazarın 
çözüm üretemedigi alanlarda. pazarın etkin işleyişini bozmayacak biçimde kamu inisiyatifinin 
kullanılması. bölge mekansal yapısının çevre boyutunu ön plana çıkaracak şekilde düzenlenme
si. sürdürülebilir ka lkınmanın gerçekleştirilmesi içtrı beşeri. dogaı ve ekonomik kaynakların 
uyum içinde ve birbirlerini tamamlayacak şekilde geliştirilmesi. öncelikli hedef grupların destek· 
lenınesi. çagdaş kurumsal yapıların oluşturu lması ve güçlendirilmesi amacıyla gerekli düzenie
melerin ve yönlendirmelerin yapılmasıdır." Bu baglarnda önümüzdeki dönemde kalkınmada ön
cü rol giderek özel girişim ve girişiınciler tarafından üstlenilecektir. 
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OTUR M BAŞKANI - Zlver ÖZDEMIR (Balman Sanayi ve Ticaret Odası Yönetim 
Kur ulu ··yesi) : 

Plan hedef yılı 2010 dur. yani önemli temel yatırımlar bu dönem içerisinde bitirilmesi plan
lanmakta ve düşünü lmektedir. Bu plan aynı zamanda kamunun yatı rım program ı nı hazırlaya

caktır. Şimd iye kadar ki uygulamalardan farklı ola ı'ak kamu yatırım pı'ogra mla ı'ı yöre halkın ın 

katkısıyla hazırlanacaktır. Yani yöre halkının yaşam kalitesini sosyal. kültürel. ekonomik ve çev
resel açı lardan arttı rınay ı hedefleyen proje etkinliklerinin yalnızca kamu kuruluşları d~il mü m· 
kün oldugunca özel sektör ve yerel kapasitenin yani yerel yönetimler hükümet d ışı kuruluşlar ve 
yöre halkı katılımı ile planlanması düşünülmektedir ve uygu lanacaktır . 1989 y ılında yapılan 

GAP Master Planı gibi masa başında oturup da bölge kalkınma programları a rtık yapılmayacak· 

tır . Bu Plan. insanı hedef alarak ve Bölge insanın görüşleri ve talepleri dogrultusunda hazırlana

caktır. Bugün yapacagım ız toplantı da bu hususla rı tartışırken sizlerden beklenilen. ilimizin so
runlarının dile getirilmesi ve bu sorun ların çözüm yolla rı ve sizlerin yani bizlerin bu plan süre
cine katılına şeklinin nasıl olacagını belirlemektir. Müsaade ederseniz bir Batman ' lı yatırımcı i ş 

ada mı olarak öncelikli sorunlarım ızı veya 201 0 yılında görmek istedigi ın Batman profilini k ısa· 

ca anlatmak ve izah etmek istiyorum. Üniversitesinde egitim görülen. Girişiınci Destekleme Mer
kezi'nin kuı'uldugu. girişimc i lere rehberlik görevi yapan bir GAP Gl DEM'in oldugu Organize Sa· 

nayi Bölgelerinde. bölgesi demiyorum çünkü halen maalesef Batman'da bir Organize Sanayi 
Bölgesi kurulanıadı. Ben bunu çogunluk olarak kullanıyorunı . Iki veya da üç Organize Sanayi 
Bölgesi'nin oldugu ve içinde tesisleri ve fabrikaların ça lıştıgı . istihdam a lanlarının genişleti ldigi 

bir organize sanayi bölgeleri görmek istedigiıni. yarım kalan atıl durum da olan i şletme serma

yesi yetersizliginden dolayı düşük kapasite ile ça lışan ve bu işletmelerin faaliyette bulundugunu 
Batman'da çok önemli bir geçim kaynagı olan hayvancı lıgın gel iştirildigin i . Batnıan · ın can da
marı olan petrol sektöründe özellikle TÜPRAŞ' ın modernizasyonunun yapıldıgı. TPAO'nun bun
dan 5 veya 10 y ıl öncesi gibi büyük istihdam saglayan beş bin üç bin işçinin ça l ıştıgı. b iı· TPAO 
ve sondaj ça lışmalarını son hızla petrol aramalarını yapan bir TPAO oldugu, sınır ticareti yapı

lan bir Batnıan ' ı işsizlig i büyük ölçüdeortadan ka Idırabilecek olan KOBJ' !erin yaygınlaştıgı , sag

lıklı ve verinıli bir enerj inin tüketilebildigi, bankaların bölge insanına bakış açısının d~iştigi. en 
azından burada yatırımcı tarafından bankalara verilmesi istenen ipoteklerin en azından degeri 
mukabilin de degerlendirıneye alınabildigi. kısaca barışın . huzurun. sükunetin ve kültürel elkin
likleri n oldugu, Batman'da ki yatırımcının makinesinin ve yedek parçasın ın en azından % 50'si· 
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nin Batman ' ın merkezinde veya sanayi bölgesinde karşılayabile<:egi. üniversite de ögrencilerin 
okudugu ve etkinliklerio yapıldıgı, alt yapı sorunu olmayan. cadde ve sokakların temiz ve en 

azından asfaltı olan çukurlardan kurtulmuş bir şekilde yeşil a lanların oldugu. saglık sorunları 

asgari seviyeye indirilmiş ögretmensiz okullarının olmadıgı. kız çocuklarımıza okuma hakkının 

verildigi ve rahatlıkla okuyabildigi, kalifiye eleman yetiştirecek olan Meslek Liseleri'nin cazip ha
le geldigi, düşüncesini rahatlıkla söyleyebilen karşıdakine izah edebilen ve inancını rahatlıkla 

yaşayabilen refah düzeyi yüksek en azından çagdaş ve gel işmiş ülkelerin insanlarının seviyesin

de bir hayat. bir Batman 'lı olarak düşleri m bunlardır. Açılış konuşmalarını yapmak üzere Tarım 
ll Müdürümüz Sayın Erdal ÖZER Bey' i davet ediyorum. 

Erdal ÖZER (Tarım Jı Müdürü) : 

Sayın Valim. degerli konuklar hepiniz GAP Master Planı'nın tartışılması ile ilgili. yenilenme
si ile ilgili Batman 'da yapılan toplantıya hoş geldiniz. hepiniz şeref verdiniz. Bu toplantının Bat

man'da yapılması bizleri gururlandırıyor. biz GAP'ın sularında. GAP Projesi dünyanın en büyük 
projelerinden biri olmasına ragmen. GAP'ın sularında bogulmak istemiyoruz. Bunun için de GAP 
Idaresi'nin bu ça lışma ları yapması bu plan program çerçevesinde gerek çiftçilerimiz gerekse sa

nayicimizin el ele birlikte hareket etmesini yönlendirmek için yapılan bu toplantıdan dolayı da 
kıvanç duyuyoruz. Sayın Valim ve degerli konuklar hepinize hoş geldiniz der. şeı-ef verdiniz der 

arı ederim. 

ZJver ÖZDEMİR : 

Teşekkür ediyoruz Erdal Bey. Sayın Kaya YAŞINOK buyurun efendim. 

M. Kaya YAŞINOK (GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkan Yardımcısı) : 

Sayın Valim. degerli katılımcılar GAP Idaresi'nin GAP Bölge Kalkınma Planı hazırlama çalış

ması kapsamında düzenlemiş oldugu bu toplantıya hoş geldiniz. Bugün burada Güneydogu Ana
dolu Projesi'nin hedef ve stratejilerini belirleyen ve 1989 yılında hazırlanmış bulunan GAP Mas
ter Planı 'nın yenilenmesi çalışmaları ile ilgili sizlere bilgi sunmak ve görüş alış verişinde bulun
mak üzere geldim. Bildiginiz üzere 1998 yılında Haziran ayında Hükümet. GAP'ın 2010 yılında 
tamamlanması ile ilgili planları hazırlamakla GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgı·nı görev
lendirm iştir . Bu görev kapsamında Idaremiz GAP Master Planı'nın yenilenmesi çalışmalarına 

başlamış bulunmaktad ı r . Bu ça lışmanın amacı bölgesel. ulusal ve uluslararası degişimlerin ge
rektirdigi formülasyonların yan ısı ra. sürdürülebilir insani gel işme felsefesinden kaynaklanan ve 
GAP'ın özellikle son 1 O yıl zarfında ki uygu lamalarından edinilen birikimlerin ış ıgında ortaya çı
kan kavramları GAP Bölge Kalkınma Planı'na dahil etmektir. Hedeflenen sürdürülebilir insani 
gelişme odagına insan ı yerleştirir. o nedenle de katı lımcılıgı esas alan bir anlayışı da beraberin
de getirmektedir. Güneydogu Anadolu Projesi bugün gerek ülke ve bölge sosyo-ekonomisini et-

lO 



kileyen sonuçları. gerekse sürdürülebilir insani geli şmeye ili şkin ilke ve uygulamalarıyla. sade

ce Türkiye'de degil dünyaya model olmuş bir örnek proje hüviyetindedir. Biz GAP Bölge Ka lkın

ma Idaresi olarak 10 y ılı aşan bir süredir GAP'ı planlamakta. programlanınakLa ve izlemekteyiz. 

Bu 1 O y ıl GAP'ta önemli dönemeçlerin yaşandıgı bi ı· zaman dilimini oluşturmuştur. 1989 yılın

da tamamlanan GAP Master Planı proje kapsamında ki kamu yatırımların ı sektörel ve finans

man ihtiyaçları ile belirleyerek GAP'a entegre bölgesel kalkınma projesi olma ufkunu kazandı

ran bir belge niteligini taşımaktadır. Ancak bu plan ve pı·oje kapsamında yapılması gereken ka

mu yatırımları bakımından bir rehber olmaktan öteye geçememiştir . 

Sayın konuklar. GAP'ta planlanan ve inşa edilmekte olan tüm fiziksel yapılar ki bunlar bil

diginiz gibi barajlar. hidroelektrik santralleri. sulama tesisleri. yollar. Organize Sanayi Bölgele

ri . ekonomik geli şmenin büyümenin alt yapısını oluşturmaktadıı·. Bu tesisler eşit adil erişilebilir 

sürdürülebilir ka lkınmanın a raçlarıdır. Ka lkınmanın asıl hedefi insanın mutlulugu olmalıdır . Biz
ler yani kamu kurumları bu tarif et.tigim ortamın yaratılmasına aracı olan kuruluşlar durumun

dayız. Kamu yatırımları da bu ortamın saglanmasının temelini oluşturmaktadır. Sürdürülebilir 
insani gelişme dogal ve beşeri kaynakların optimum kullanma yoluyla gelecek kuşakların ola

nakla rı tüketilmeden halkın tercih ve potansiyelini eksiksiz bir biçimde hayata geçirebilecekleri 

bir ortamın yaratılmasını ifade eder. Gerçek bir kalkınma ne sadece üretim artışı ne de sadece 

ekonomik katma deger yaratılmasından geçmektedir. Asıl olan yatırımlarla kaynakları geliştire

rek bir taraftan ekonomik ve sosyal refahı saglarken öte yandan da bunun sürdürülebiiirligini 

saglayacak insani geliştirmeyi gerçekleştirmektir . Sürdürülebilir kalkınma kamu sektörünün ya

nı sıra özel sektör ve halk katılımından o luşan üçlü bir saç ayagına dayalı olmak durumundadır. 

Biraz önce ifade etmeye ça lıştıgım gibi kamu sektörü yatırımları sürdürülebilir kalkınmada ge
rekli alt yapıyı oluşturacaktır. Bu açıdan Güneydogu Anadolu Projesi artık sadece kamu yatı

rımlarının plan lanınasıy la vücut bulacak bir kalkınma projesi olma niteligini aşmış. özel sektö

rün ve bizzati halkında projeye katkı saglaınası gereken bir safhaya ulaşmış bulunmaktadır. Gü
neydogu Anadolu Pı•ojesi kalk ınma sürecinde yer alacak tüm kesimlerin katılımıyla planlanmak 

durumundad ır. Bu nedenle GAP'ta yeni bir aşamaya u laştıgımızı söylemek yanl ış olmayacaktır . 

GAP Kalkınınasında artı k merkezi planlamadan katılımcı planlamaya ve bunu uygu lanınasına 

geçiş dönemecini yaşamaktayız. Onemle belirtmek isterim ki. GAP Idaresi olarak biz bize verilen 
görevi yeni Güneydogu Anadolu Kalkınına Plan ve programının hazırlanmasını Güneydogu'da 

yaşayan herkesin iş i haline getirmek istiyoruz. Bu Plan'a herkesi ortak etmek istiyoı·uz. bundan 

böyle GAP Bölge Kalkınma Planı olarak adlandıracagıın belge bir plan ötesinde bir yandan bir 

kalkınına rehberi diger yandan da kalkınınanın uygulama program ı hüviyetindedir. Ortaya çı

kan Plan yukarıda sözünü ettigim sürdürülebilir insani gelişıneye ili şkin ilkeleri içeren bütün 

toplum kesimlerinin katılımı ile hazırlanmış bir rehber doküman olacaktır. Bu ilkeleri yeni GAP 

Bölge Kalkınma planımıza yansıtmanın yolu biraz önce de ifade ettigim gibi bu planı tüm kesim-
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leri n birlikte ve katılımcı bir şekilde üretmesi olacaktır. Ülkemizde ilk defa uygulanacak olan bu 

metot inanıyorum ki bölgesel kalkınma uygulama ları açısından dünyaya Türkiye'nin sundugu 

önemli bir yenilikçi model olma durumundad ır. Plan'ın katılımcı bir şekilde yenilenmesi çalış· 

ması kapsamında bir dizi bilgilendirme. danışma. ortak ça lışma toplan tıs ı gerçekleştirilecektir. 

Bu degişiklik sürecinin her aşaması hakkında ilgili kesimlere bilgi verilecektir. Çalışma kapsa

mında konuların özelligine göre programın önemli bir diliminin ortaya çıkarılmasında ilgili ke

simler bu görevi üsllenme fırsatı nı da kullanabileceklerdir. Burada bu lunan katı lımcıların GAP 

kalkınması süresince yer alacak tüm kesimlerin temsil etmesine özen gösterilmesini düşünüyo

rum. NiLekim bu toplantıda kamu kuruluşlarının yanı sıra özel sektör. hükümet d ışı kuruluşlar. 

yerel yönetimler. gönüllü kuruluşlar ve ka lk ınmadan fayda saglayacak bireylerin bulunmasını 

sagıamaya çalıştı k. GAP Bölgesel Ka lkınma Planı hazırlanması çalışması safha larıyla ilgi olarak 

biraz sonra arkadaşlarım sizi daha detaylı olarak bilgilendireceklerdir. Daha sonra ki olurum

da ise katılımcıların görüş ve düşünceleri hakkında belirli bir fikir sahibi olmamıza imkan vere

cek verimli görüşmeler yapılmasını ümit ediyor. hepinize saygılarımı suna rım. 

Teşekkür ediyoruz Kaya Bey. Batman Belediyesi olarak konuşmacı olarak katılan var mı ara

n ızda. Sayın Valimiz lsa PARLAK Beyi davet ediyoruz. Buyurun efendim. 

1 a PARLAK (Batman Valisi) : 

Sayın Başkan GAP Idaresi'nin Sayın Başkan Yardımcısı. Sayın misafirler GAP Idaresi'nin 

yapmış oldugu bilgilendirme toplantısına hoş geldiniz. Şimdi aşagı yukarı her ortam da söyledi

gim bir söz var. Bir ili. bir ülkeyi hatta bir bölgeyi kalkındırmak sadece oraya fiziki yatırımlar 

yapmakla olmaz. Aynı zamanda bu fiziki yatırımları kullanacak. degeriendirecek olan insanların 

yetişti ri lmesi . egitilmesi ve onların hadiseye katılmasının çok daha önemli oldugunu sık sık dile 
getiriyorum. Ne demek istiyorum basit bir örnek vereGegim. kimse üzerine alınmasın her hangi 

bir yanlışlıg ı da ortaya koymak maksadıyla söylemiyorum. ama şimd i bakın burada toplantı dü
zenleniyoı·. Bir teknoloji ürünü olan bir su getiriliyor ve bu suyu içmek için bardak getirilmiyor. 

Şimdi neden kaynaklanıyor bu işLe insanımızın bu iş le görevli insanımızın yeterince egitilmedi
gini bu iş i iyice kavramadıgını gösteriyor. Şimdi burada Sayın basın mensuplarımız da var. ben

de sık sık su içerim eger bunu da burada a lıı·da içersem kim gazetede veya Lelevizyonda buna 
nasıl bir yorum getirirler varın siz takdir edin. Biliyorsunuz 1980'1erden beri Güneydogu Ana
dolu Bölgesi 'nde bütün bir dünyanın da takdir ettigi bir Proje uygulanmakta. GAP Projesi ve ka
bul etmek gerekir ki artık ülkemiz bu GAP Projesi'nin uygulanmasında gerçekten belli bir yere 
gelmiştir. Belli mesafeler almıştıı·. başarıya ulaşmıştır ancak aşagı yuka rı 20 yıllık biı· süreç içe

resinde elde edilen tecı·übelerle bugün vardıgımız nokta da eksikliklerimizi tespit etme imkanı 
dogmuştur. Bu da uygulanmakta olan Master Plan 'ın yeniden gözden geçirilmesi geregini orta
ya koymuştur. Ancak GAP Idaresi 'nin bize göndermiş oldugu notta bunu sadece bir revize prog-
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raını olmay ıp Proje'nin sürdürülebilirligin in esas a lınacagı, insanların katı lım ın ın esas alınaca

gı özellikle belirtiliyor. özellikle bu katılım sadece bilgi bazında degil. sadece Pro je'nin o luşturul

ması aşamasında degil ayn ı zamanda pro jenin uygu lanınası aşaması nda da elbette çok büyük 
önem kazanmaktadır. Şüphesiz Batman GAP Projesi'nin uygulandıgı Bölge içerisinde önemli bi ı' 

yer işgal etmektedir. Ilimiz şimdiye kadar bir petrol d iyarı olarak an ı ldı. bununla gurur duyuyo
ruz. şeref duyuyoruz. Ancak artık bunun Batman' lıyı tatmin etmemesi lazım . bunu yani sadece 

bunu petrol diyarı olarak anılması Batman' ı n Batınan'lıy ı tatmin etmemesi l azım. Artık Bat
man ' ın modern tarım ın yapıldıgı. modern sanayi üretiminin yapıld ıgı bir yer olarak da anılması 
gerekmektedir. Bunun için sözümün başında söylemek istedigim konuya tekrar dönmek istiyo

rum. Şüphesiz ki devletin yapacagı yatırımlar vard ır. devletin yapacagı yatırım lar bellidir bun
lar üç aşagı beş yukarı alt yap ı yatı r ım la rıdı r. Bunlar elektriktir. telefondur. yoldur. sudur. imar 
çalı şma larıdır ama ka lkınınayı esas olarak yapacak olan kalkınınayı başaracak olan ve bu ba

şaı·ıdan payına düşen i alacak bizatihi Batman'lının kendisidir. Çiftçisinden. en küçük çiftçisin
den en büyük iş adamına kadar herkesin Batman'ın kalkınması için dolayısı ile kendisinin kal

kınınası için elini taşın altına koyması gerekmektedir. Bunun yöntemini her halükarda geliştir

mesi gerekmektedir. aksi takdirde hiç bir ülkenin. hiçbir ilin d ışarıdan gelen yiyeceklerle ka l kın

ması mümkün degildir. Bizim kalkınınayı önce kendimizin yapması gerekmektedir. bir de şunu 
söyleyeyim bunu hem sayın çiftçileriıniz . sayın iş adaıniarım ı z için söylüyorum hem de kamu gö
revlilerimiz için ifade ediyorum. Kalkınman ın temel şartlarından bir tanesi de vizyon genişligi

dir. ufuk genişligidir. Mesela bana bir örnek anlatıldı . ltalya'da bir bölgenin kalkınınas ı için dev

letin orada bulunan çitçilere karş ılıksız geri ödemesiz kredi verdigi söylendi. Soruluyor niye bu 
insanlara geri ödemesiz bu bölgenin insaniarına geri ödemesiz kredi veriyorsunuz. hibe şekl in
de kredi veriyorsunuz diye. Adamlar çok basit bir açıklama geti ı' iyorlar basit oldugu kadar da 
ak ı lcı . diyorlar ki bu insan la rı eger biz bulundukları yerlerde tutaınazsak. köylerinde tutarnaz

sak bu insanlar yarın öbür gün şehre gelecekler bu insanlara bir şehre geldiklerinde okul temin 
etmek zorundayız. yol temin etmek duruınundayız. konut temin etmek durumunday ız. telefon te

min etmek duruınu nday ız çeşitli sosyal pı·oblemleri ni halletmek duruınunday ız. Dolay ıs ı ile bu
gün bunlara hibe olarak verdigirniz bu paray ı biz zaten bunlar şehre geldiginde kat kat verece
giz. Eger bugün bu parayı hibe olarak verirsek bunlar yerlerinde kal ırlar hem biz bunlara daha 
az masraf yapmış oluruz hem de bu insanlar burada ekonomiye bi ı' katk ı saglarlar deniliyor. 

Geçmiş de Türkiye'nin gerçekten ufuk gen işliginin vizyon genişliginin neleri başarabild ig ini gör

dük. O nedenle bugünkü bu ça lışmanın da bizim ufkumuza. ufuklarıınıza yeni ufuklaı· katacagı

nı. plan ları hazırlayanlarla. plana katılacak olanları birbirine daha yak laştıracagını ve daha uy
gulanabilir daha gerçekçi planlar ve projeler hazırlanacagına ben inanıyoru m. Buraya katılan 
arkadaşlara şimdiden teşekkür ediyorum. Ama sadece burada bulunmasınlar bizzat tartışınala
ra katılsınlar on ların kafalarında ki basit gibi görünen Ankara'dan gelen üst düzey planlamacı 

arkadaş la ra büyük yol gösterecektir. Onların kafalarında yeni şimşeklerio yeni fikirlerio oluş-
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masına yol açacaktır. Artık Amerika'da yönetimde. planlamada profesyoneller ne kadar önemli 

ise amatörler de o kadar önemliler çünkü amatörlerde daha çok orij inal fikirler bulunabiliyor. 
Bu nedenle toplantıya katılan bütün katılımcılara ben tekrar başarılar diliyorum ve bizzat top
lantıya konuşmalarıyla katılmalarını özellikle istirham ediyorum. teşekkür ediyorum. 

Teşekkür ediyoruz Sayın Valim. bundan sonra ki programda GAP Bölge Kalkınma Planı ça
lışması ilgili bilgi sunumu verildikten sonra. bizim esas katılımcılardan Ankara'dan gelen misa

firlerimizin esas bizden istedikleri. Beyin fırtınası yani sorunla rı yerinde tespit edip. çözümleri 
alternatifler çözüm sunuldugu ondan sonra ki programda olacak. GAP Bölge Kalkınma Planı ça

lışması için bilgi sunumu için Sayın Vedat OZBILE:N Bey. 

Vedat ÖZBİLEN (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Koordinatörü) : 

Teşekkürler Sayın Başkan. Sayın Valim degerli katılımcılar. hepinizi GAP Idaresi adına say

gı ile selamlıyorum . lzninizle ben buradan oturarak sunuş yapmak istiyorum. Çünkü biraz tek
nolojiyi de kullanmak istiyorum. GAP Bölge Kalkınma Planı ' nın hazırlanmasından sorumlu ko
ordinatör olarak biz bu çalı şma lara başlarken hareket nokta m ız tabi ki yine bir Hükümet talima

tı ile oldu. Hükümetimizin aldıgı bir kararla Güneydogu Anadolu Projesi'nin 2010 yılında biLiril
mesi talimatı bize veri ldi ve bundan Güneydogu Anadolu Projesi ile sorumlu olan GAP Bölge Kal
kınma Idaresi'ni sorumlu kıldı. Yani GAP Idaresi Hükümetin 98'de almış oldugu Bakanlar Kuru
lu Kararı ile GAP'ın 201 O yılında bitirilmesi ne anlama geliyor. Bununla ilgili planların yeniden 
gözden geçirilmesini gözden geçirirken de on yı ll ık bir deneyim var. Bu on yıllık deneyim içeri

sinde elde edilen hususların yeniden incelenmesi konusu da gündeme geldi. 

Biliyorsunuz 1989 yılında bizim yapılmış olan bir pla nımız var. GAP Master Planı ve Güney
dogu Anadolu Projesi'nin planlanması. programlarının yapılması. uygulama programlarının ya
tırım planına girmesi ve sorumlu uygulay ıcı kuruluşlarının bu program çerçevesinde uygulama 

yapması hep bu Plan dahilinde oluşuyor ve bu Plan'ın temel amacı kamu yatırımlarını ortaya 
koymak. bölge kalkınmasında dar bogazlar nedir onu belirlemek. bu dar bagazıarı nasıl aşarız 
bunun için elimizde gerekli olan araçlar nedir. Ve bunun ortadan kalkabilmesi için devlete ne tür 
görevler ve sorumluluklar düşüyor özellikle de finans açısından bu finans ihtiyaçlarının belirlen
ınesini ortaya koyan bir rehber dokümandır. Bilmiyorum bu Plan·a Batman ili olarak aşina mı
sınız içinizde bu planla ilgili bazı ça l ışmalar yapmış olan uzmanlar da vardır. ya da hiç duyma
mış olabilirsiniz. Çünkü bu Plan hazırlanırken dönemin getirdigi şartla r çok fa rklıydı. çok mer
kezi bir an lay ışla yapı ldı. Yani bürokrasinin yapmış oldugu Plan her ne kadar Şanlıurfa'da ça lı

şılmışsa da orada yerel yönetimlerle çalışılın ışsa da Proje'de belli kısıtlar vard ı o zamanın şart
larıyla dolay ıs ı ile çok katılım saglanamamıştı. Ama kendi içerisine baktıgıınızda teknik anlam
da iç tutarlı lıgı olan bir Plan 'dır. GAP Master Planı 'nın ortaya koydugu hedefler vardı. yıllık ya
tırım planları vard ı. 2005 yılı hedef alınmıştı. 2005 yıl ında GAP Bölgesi'nde beklenen gelişme-
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ler neler olacaktı onları koymuştu. Her kuruma d üşen görevleri belirlem işti tabi burada da di~eı' 
ilgili kuruluşlarla yapılan yönlendirme ça lışmaları olmuştu . Ankara'da her kurum bu Plan hak

kında ki görüşlerini belirtmişti. Fakat on yıllık süre içerisinde Bölge'de çok d~işiklikler oldu. 

hem sosyal yapıda. hem de ekonomik yapıda. yaşanmış olan bir terör olay ı var. Bizi çok yıpra
tan hem Güneydo~u Anadolu'yu çok etkiledi. hem Bölge insanını hem de Türkiye'yi etkiled i onun 
getirdigi olumsuz gelişmeler vardı yani yatır ı mların bir kısmı başka sektörlere kaydı. Nüfus ha
reketleri oldu. o zaman yapılan planlarda ki projeksiyonların üstünde kentlerde nüfus yı~ılma

ları oldu. Dolayısıyla da projelerin artık gözden geçirilmesi ihtiyacı dogdu. işte Diyarbakır olsun. 

Batman olsun büyük şehirlerimizde nüfus yapıları, işte kentsel alt yapı projelerinde daha bölge
sel ölçekte ki karar verilmiş projelerin bu nüfus kı'iteri dikkate alınarak yapılıyord u. Do layısıyla 

yeniden irdelenmesi ihtiyacı ortaya çıktı. bir de GAP Idaresi'nin bu on yıllık süre içerisinde uy
gulamaları var. Bu on yıllık süre içerisinde uygulamalarda farklı yaklaşımlar getirdi. Yani bu 
projeler uygulanırken acaba yöre insanı nasıl etkileniyor bu projeden. bununla somut örnekler 

yaratıldı ve orada elde edilen deneyimler var. Bu deneyimler ışıgında plana yeni kriterlerin so
ku lması gerekti işte Halfeti'de bir Birecik Barajı'nda etkilenen 30 köyün ve 1 ilçenin yeniden 

planlanmasında izlenen katılımcı planlama yöntemi. işte Şanlıurfa'da yapı lan Karaköprü Imar 
Planı. !srail' de yapılan imar planında ki katılımcı halka danışarak yapılan planlama deneyimle

ri orada bize bazı ip uçları verdi. Yani Projeden etkilenen kesimle bu iş leri yaptıgın zaman hem 
projeden etkilenen kesim sahip çıkıyor hem de proje sonras ı yapılan uygulamalarda karşı laşılan 

zorluklar aşılıyor bunlar görüldü. Dolayı sıy la burada elde edilen deneyimlerin yeni yapılacak 
Plan·a yansıtılması gerek. Çünkü 10 yıllık süre içerisinde GAP Idaresi biraz kendi eleştirisini 

yaptıgında böyle bir ihtiyaç ortaya çıkm ıştı ve hükümet de böyle bir karar alınca, 201 O yı lında 

tamamlanmasına yönelik, bunların b irleştirilip yeni planda irdelenmesi ihtiyacı çı ktı. Birde di

ger d~işikli k GAP Idaresinin yapmış oldugu. 1994'te baş ladı. Master Plan'da eksik bırakılan 

sosyal boyut. yani bir bölgeye plan yapıyorsunuz da o projeden etkilenen insanların bu projeye 
bakı şları. etkilenme süreçleri ve sosyal yapısına uygun plan ve program ların yapılmasına yö
nelik bir ça lışma yapı ldı. Biz buna sosyal eylem planı diyoruz ve sosyal eylem p lanından da ög
rendigimiz çok şeyler oldu. Ve teknik elemanlar olarak mühendisler olarak mühendis gözü ile ba
kıld ıgında olaylara çok dogru görünen projeler ama somuta indirdi~inizde halkla beraber tartış

tıgınız onun sosyal ve kültürel yap ı sı dikkate alındıgında planın tümden de~iştigini gördük. Ya
ni bazı hataların yapıldıgını gördük en azından biz teknik elemanlar olarak. Ankara'dan bakış 

açısıyla Bölge insanının ihtiyaçlarına cevap verilmeyen plan ların ortaya çıktıgın ı ve bunların ye
niden irdelenip gözden geçirilmesi ihtiyacı çıktı. Ve bunlar yeni hazırlanacak planda bizim on yıl

lık süre içersinde elde edindigirniz deneyimlerdi. Diger degişikli kler Dünyada d~işiklik ler oldu. 

bu on yıllık süre içerisinde yeni kavramlar girdi işte sürdürülebilir insani gelişme kavramı. dün

yada tartışılmaya başlandı. özellikle 1992 yılında Rio'da Cumhurbaşkanımızın da imzaladıgı 

yirmi birinci yüzyılın yeni yaklaşımı ve planlama anlay ışı her ülke imza attı buna ve her ülkenin 
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de kendi koşulları içerisinde bunun somut örneklerini yapı p dünyaya iletmesi gerekiyordu. I şte 

bu konuda ilk çalışmaya da GAP Idaresi olarak Türkiye'de Bölge'de başladık. biz buna sürdürü

lebilir insani kalkınma dedik. Birleşmiş Milletler Kalkınma Programı ile bu projeyi başlattık ve 

oı·ada elde ettigirniz deneyimler var. yani hep Güneydogu Anadolu Projesi şöyle tanıtmışızdı r su 

ve topı·ak kaynaklarını gel iştirme projesi diye. Ama biz bunu 95'ten sonra yeni bir anlayışla ele 

almaya başladı k. Güneydogu Anadolu Projesi su ve toprak kaynak ları geliştirme projesi degil. 

Güneydogu Anadolu Projesi. o projeden etkilenen insanla rın yaşam şartlarını iyileştirme proje

sid ir. Yani burada ki işsizligi çözecek çünkü siz mühendis olarak projeler yapabilirsiniz. barajlar 

i nşa ederseniz. sulama kana lları yaparsınız tarlaya su getirirsiniz ama orada bu suyu kullana

cak çiftçiyi hazırlamamışsanız. eg itmemişseniz o zaman yaptıgınız o projenin hiçbir anlamı yok. 

Yani o projeden etkilenen kesimi o projeye katına nız lazım ya da onu hazırlamanız lazım . Dola

yısı ile hedefinize bunu koydugunuz zaman yeni kavramlarda planlar ve pı·ogramlar tümden de

giş iyor. I nsan ı odaga yerleştirdiginizde o insanın sosyal yapısı ne ise kültürel yapıs ı ne ise bun

l ar ı dikkate alan projelerin yapılması gerekiyor. Bu yeni kavramların a rtık irdelenmesi gereki

yoı· ve GAP Idaresi'nin bu on yıllı k süre içerisinde yapmış oldugu uygulamalarda ortaya çıkan 

insanı eger bu projeler içerisine kattıgınız zaman projenin hedefleri. stratejisi ve kamu yatır ım 

planı tamamen degişiyor ve biz bunun somut ömeklerini gerçekte yaşadık . Dolayısı ile bizim da

ha önce merkezi planlama şeklinde yapılan plan anlay ışımız ı katılımcı planlama diye lanse edi

yoruz. Slogan ımııda o ariş ler de görürsünüz işte Batman ' ın çeşi tli yerlerine astık sizleri de bu 

plana ortak ediyoı·uz diye. Katılımcı planlamadan bizim a nladıgımız sizlerin fikirlerini alacagız 

yani bu projeden etkilenen sizlersiniz. I şte burada ka m uyu temsil eden kimseler var özel sektö

rü. muh tar ı ın ız vardı baktım bu çeşitlilikte gruptan i nsanların fikirlerini alacagız . Yani planı ar

tık biz yapınayacag ız planı a rtı k siz yapacaksın ız biz sadece aı·acı olacag ız. Birlikte çalışacagız 

bu plan ı yaparken en önemli şey budur. Yani biz Ankara'dan gelen bürokraLlar olarak bu planı 

yapınayacagız. sizleı·e soı·acagı z Batınan'ı nasıl görüyorsunuz Ziver Bey 2010 yılında ben Bat

man· ı böyle görmek isterim dedi. Buna siz hem fikir misiniz onu tartışacagız dolay ısı ile sizler

le birlikte ça lışacagız ve sizlerin fikiı· Jeri ni a lacagız. Buradan hareket ederek yatırım planını ha

zıı· layacagız yani Devlet Planlama Teşk ilatı 'n ın alışm ış oldugu yatı rım projelerinde ki tespitinde 

ki yöntem bu olacak. Onlara diyecegiz ki Batman ' ın Batman ' lının gelişmesinde söz sahibi olan 

kesimler yı llık yatırım progra mına bu tür projelerin girmesini istiyor. Yani 2010 yılında Bat

man ' ı bu şekilde görüyorlar. GAP Idaresi olarak sadece bizim görevimiz koordinatör bir kuruluş 

olarak sizinle aracı ilgili yatırımcı kuruluşlar aras ında aracılık görevini görecegiz. Bu aracı olma 

görevi hem proje aşamasında hem de uygulama aşamasında yani sadece proje yapınakla kal

ınayacagı z. O pı·o jenin nası l uygulanınası konusunda da sizlerin görüşlerini al acagız. Bizim bel

li deneyimleı·im iz oldu ·ı O y ı ll ı k sü ı·e içerisinde ama siz burada yaşıyorsunuz ve uygulamada da 
çeşitli sorunlar oluyor onlar bazen gözlerimizden kaçıyoı• göremiyoruz biz bazı şeylerde çok üst 

düzeyde bakan uzmanlai'IZ ama somut işin içine girdiginde tarlaya indiginde ne bileyim kentte 
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bir kanalizasyon içme suyuna indiginde buı·ada gözilmüzden kaçan bazı bölgenin. yörenin işte 

ilin. ilçenin özellikleri de vaı·dır. Onların plan ve programiarına yansıması gerekiyor ki biz bu· 
rada bu rolü almak istiyoruz. Yani sizin bu tür önerilerinizi bu plana yansıtmak yıllık yatırım 

planiarına koymayı düşünüyoruz. Tabii bunu yaparken hep katılımcı planlama anlayışı diyoruz 

hep katılımcı yapacagız diyoruz ama biz bu katılımcılıktan ne anlıyoruz. Bunu da size aktarma· 

mız gerekiyor ki şu beyin fırtınasında sizlerin görüşlerini özellikle bu konularda isteyecegiz. Ya· 
ni şu yaptıgımız yöntem dogru mu en azından sizlerin görüşleı· ini bu beyin f ı rtınası içinde bize 
iletmeniz gerekiyor ki bizim buraya ortaya koydugumuz beş tane katılımcı yöntem var. Yani bu 
projeler hazı rlanırken plan hazırlanırken tespit ettigirn iz bu yöntemler. Bir tanesi bilgilendirme 
işte bugün yaptıgımız toplantı bilgilendirme hükümetin bir kara rı var. Burada GAP lda ı·esi 'ni 

görevlendirilmiş GAP Idaresi de geliyor size diyor ki i şte bu Güneydogu·nun kalkınması için bir 
plan yapacag ım bunu planı yaparken de yöntemim katılımcı yöntem sizlerin görüşlerini alaca· 
gım . Bu bilgilendirme ve görüş bu geniş katılımlı bir toplantı ama bundan sonra da bunları da· 

ha da spesiFik konulara inecegiz. Tarımı alacagız. özel sektörü alacagız. su ürünlerini a lacagız. 

teşvik alacagız. egitim i alacagız. saglık konusunu a lacagız yani o konularda söz sahibi olan Bat

man 'da ki kişileri daha küçük gruplar halinde toplayıp burada problem nedir? Kadın ları nasıl bu 

sürece katabiliriz özel sektörün sorunları ne: Ziver Bey ile dün akşam tartışıyorduk bir çok so
runları var bu sorunları nası l aşabiliriz. Bu küçük gruplarla onları tespit edelim diyoruz yani si
ze hem danışacagız hem de ortak çalışma yapacagız. Bizim için şu anda GAP Idaresi olarak agır

Iıki ı önem verdigirniz hususlardan biri bu ortak ça lışma yani birlikte ça lışmayı yapmak. Bazı ko
nularda size delege eclecegiz diyecegiz ki Sayın Valimiz siz bu konuda tecı·übelisiniz işte Bat

man'cia ki egitim sektörü ile ilgili sorun larda sizin bütün kamu kuruluşl arını top layıp Batman'da 

ki egitim sorunlarını nas ı l çözeı· iz. O konuda rapor hazırlayın bize verin yada Ticaret Sanayi 
Odası' na verecegiz yada Belediye Başkanı'mıza eleriz kentsel alt yapı dalında siz bir ça lışma ya

pın getirin bize. Bizim kurdugumuz Pı•oje ekibimiz var. çeşitli uzmanlardan olu şan . o uzmanlar
la birlikte sizlerin önerilerini dikkate alı p belli biı· elemeden geçip sonuç aşamasına geleliginde 
onu tekrar sizinle tartışacagız. Yani süreç bilgilendirme. danışma. ortak çalışma delegasyon 

şeklinde geçecek. En sonunda varmak istedigirniz yönetişim yani bu yeni kavram dünyada da 
yeni tartışılıyor yani yapılan ça lışmaların artık kurumsallaşması kendi sorunlarınızı kendi çöze
bilecek hale gelmesi. Yani yerel demokrasileri n artık oturmas ı gerekir. Eger bunları oturtturmaz
sak ülkemizi ne kalkınciıra biliriz nede Güneydogu Anadolu projesinden istenilen verimi alabiliriz 
yani sizler etkin olmazsanız o proje süresinde projenin uygulanmasında bu projeden elde edile

cek yararı saglayamay ız. Yani bizim yaklaşımımız bu. biz Ankara'dan böyle bakıyoruz acaba 
dogru mu Batman'da böyle biı· ça lışmay ı yapabilir miyiz? Belki başka katı lımcı yöntemler de 
olur. Bunu bize önerebilirsiniz bizim de sizlerden bekledigimiz bu. bu tartışmalarda beyin fırtı 

nalarında yani kısacası herkesi bu plan yapım sürecine ortak ediyoruz. Mesela bizim dün akşam 
yaptıgım ız tartışmalarda Batman için sorunları şöyle tespit ettik: sulama projeleri var biran ön-
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ce bitmeli gerçekten biran önce biLmesi sizin burada ki ekonomiyi canlandıracak m ı. hayvancı

lık önemli mi sizın için. kentsel alt yap ı sorunlarınız var hat safhada bir lluh Deresi halen çözü

lemedi. Bunu nasıl çözebiliriz yı ll ardır beklediniz çözülmedi bunun bir nedeni var. Sorun DSI' de 

mi. GAP Idaresi'nde mi. Iller Bankasında mı devieLLe sorun ne. yada sizde sorun ne. niye bunu 

çözemiyorsunuz.? Imalat sanayi önemli bence burada bunu nasıl geliştirebiliriz. sınır ticareti 
dün akşam Ziver Bey le konuştuk bu çok önemli burayı çok etkiliyor. Sınır ticarelinde alınan son 

kararlar dogru mu? Bunların tartışılması ve çözüm önerileri sadece eleştirileriniz degil aynı za
manda çözüm önerileri de getirmeliyiz. Yani sizi ortak ederken yine sizsiniz yani salıibi sizsiniz 
artık biz degiliz. llem eleşlirecegiz aynı zamanda çözeceg iz nası l çözecegiz bizim görevimiz GAP 

klaresi olarak l lükümete bun l arı iletmek Bölge'de tartışı ld ı bunlar Batınan'ın ileri gelenleri bu 

projede böyle düşünüyorlar. Dolay ı sı ile bunlar dikkate a lına ı·ak yatırım programla ı· ı hazırlan

ınal ı ve bütçeden para ay rılma l ı ve ilgili kesimler bu konularda görevlendirilmeli. Tabi bunları 

yaparken bizim tekn ik ekibin bazı evrensel kura lları vaı· yani bölge planı yapılı rken de biraz da 

bilime ve teknik gerçege dayanınası gerekir. Bizim Lemel kabullerimiz var işte sürdürülebilir in· 
sani gelişme çok önemlidir projenin hedefine i nsanı oturttuk. Dolay ıs ıyla hey şey insan ihtiya

cına göre yeniden revize edilmeli bunu yaparken ne olacagız. Çevreyi koruyacagız çevreyi Lah· 
rip etmeyecegiz çünkü gelecek nesilleri düşünmemiz lazım . Oneelikleri Lartışmaın ız gerekir yani 

bölgesel öncelikieric ulusal öncelikler örtüşmüyor bazen. Ulusal öncelikler ile Batma n 'ın öncelik· 
leri çel işebilir bunu nasıl ortadan ka ldırabiliriz. Yani buran ın ka lkınmasına belki bölgesel Bat

man Ili'ne özgü öncelikierin dikkate alınması gerekir ama bu nları hep beraber yapa lım diyoruz. 
Yani sizler söylcdiginiz zaman bu öncelikler ortaya kanacak benim açıında n öncelikleri var Bat
ınan'ın dog ı·u mu? Acaba. bunla ı· ı taıtışmam ız gerekiyol' Plan saydam olacak yani herkese açık 

olacak bunu yeni oluşturuyoruz yani intel'11ette sayfalar açı lacak oraya girdiginiz zaman yaptı· 
gıııı ız bü tün ça lışınaları göreceksiniz. Sizlere her ay ulaştı racag ız gazete ilan larıyla Batman·a ge

lip sık sık toplantılar yaparak Plan ' ı n her aşamasında bilgi veı·ecegiz o aşamalar konusunda ya
pılan çeşitli tartışmalar konusunda sizlere bilgileri iletecegiz. Yani Plan kapalı alamayacak. bu 
çalışmanın kalıcı olmasını istiyoruz. Planın kalıcı olması için de sizin etkin rol alınanız gerekiyor. 
Sorunları paylaşmamız geı·ekiyor sorunları yaparken bu proje yerel olma lı yani yerel derken ge
liyoruz sizinle tartışıyoruz sizler sahip çıkma lısınız. Sosyal adaleti saglamalı, cinsiyet dengeli ol

malı . kad ı nlarımızın kızlarımızın da sorunları çözülmeli. katı lımcı l ıga çok önem veriyoruz. Yani 
bunlar bizim kabul eLLigimiz kriterler acaba siz leı· in de eklcyeceginiz başka kriterler var mı? Bi· 
zim gözü m üzden kaçan ama bu kriterlerden hareket edeı·ek plan ı oluşturmaya çalışacagız tabi 
bunu yaparken teknik 12 Lan c iş ka lemimiz va ı·. Ben bunlara pek detay l ı girmeyecegi ın bunu 

bundan sonra ki süreçlerde sizinle detaylı tartı şacagız . I şte bir bilginin toplanması o bilginin göz· 
den geçirilmesi irdelcnmesi çünkü öy le bilgi ler val' ki Devlet Istatistik Enstitüsü'nde görülmüyor. 
Ama sizde var Tarım il müdüründe var. ticaret sanayi odasında var onlar pek merkeze gitmiyor 
bu tür bilgiler in toplanması . irdelenmesi. yorum unun yap ılması hep birlikte yapacagız hedef 
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strateji leri birlikte tayin edec<ıgiz senaryolar. finans konusunu ta ıtışacagız en önemli şey sonun
da finansa dayalı bu finans sorunları n ı nasıl çözebiliriz. bu projenin uygu lanmasında katıl ımcı

lı k konularını hep yeniden inceleyecegiz. Yani 12 tane i ş kalemi vaı·. bununla ilgili biz 24-25 i
san 'da bir toplamı ya plık çok özel ve küçük bir grupla. bu 12 iş ka lemi clogru mu diye herkesin 
görüşleı·ine açtık . Hatta bunlarda da degişi klik oldu son deg işi klik leri sizlere de iletec<ıgi z. Yan i 
12 iş kalemi belki düştü yeni iş kalemleri eklendi çünkü oraya çeşilli kesimleri çagırdık işte Ga
ziantep'den. O iyarbakı r'dan. üniversitelerden. sivil toplum örgüUeı·inden bu konu lara kafa yo

ran insanlardan. yöre i n sanla rını çagırdık ve yapılan iki günlük Woı·kshop'La bu on iki iş kale
mimiz bile degişti. Yani bizim de görmedig i ıniz bazı şey ler ı.espit edildi. bunlar çok önemli geliş

meler demek ki biz bazı şey leri teknik elemanlaı· yaparken göremiyoruz. Yöreye gittiginiz zaman 
o insanlarla Lartı ştıgın ız zaman yeni iş kalemleri de işe girebiliyor. Sonuç La biz bu 12 iş kalemi
ni yaptıktan sonra neye çıkaeagız. Bir kamu yatırım planı ortaya çıkacak . birde GAP Bölge Kal

kınma Planı o plan içeı·isinde hederıer. stratejiler ortaya ko na cak öncelikli birde izleme d<ıgerlen

diı·me yani uygulamay ı nası l yapacagız. Ama şurada üzerinde durmak isledigim bir şey var ka
mu ya tırım programın ı hepiniz al ışıksın ız orada projeler· vard ır. yapı l acak yer. uygulay ıcı kuru
l uş burada biz devielin üstünde ki bu rolü almak istiyoruz. 

Şi mdi sürdürülebilir insani ka lk ın ınada GAP Idaresi'nin kabul ettigi 3 tane temel yaklaşım 

va ı· . bir bölgesel kalkınma p lanı yapıyorsanız orada 3 tane önemli ayak var. Bir tanesi kamu 
programlaı·ıd ıı· ki devieLimiz bugüne kadar Güneyclogu Anadolu Projesi'nin uygula nınasında zor 
şartlarda üstüne düşen görevi yapın ışı.ıı· . 200 bin hektar a lanı sulam ışız geriyiz ama bunun çe

şiLI i nedenleri var sulama la rcı a o/o 11 lik bi ı· hedefimiz var ona u laşm ışız. Ener jide o/o 62'ye cl ün
ya konjektörü. dünyada ki gelişmeler. Bölgenin hassas konumları düşünüldügünde devlet üzeri
ne düşen görevi yapmış. Ama bunda devletten her şeyi bekleınemel iyiz. 

Sürdürülebilir insan ı ka lkınınay ı üç tane ayak üzeı·i ne oturtmak istiyoruz kamu programları. 

özel sektörün artık ka lk ınmaya katılması. ha lkı n katılınası ha lk ı nasıl katabiliriz hep onları araş

Lı rd ık özel sekLörde artık rol a lma l ı Güneydogu Anadolu Projesi'nin uygu lanmasında. örnek. La
ı· ımsa l gelişme projesi. Balınan'da bir Ziı·aaı. Odası var ona verilsin. sanayi geliş ınesi Ticarel Sa
nayi Odası'na verilmeli mesela kentsel çevı·enin korunması eger burada sivii LOplum plalformla

rı va ı·sa hüküınel dışı kuru luş lara verelim. Arlık devlet bazı konularda her şey i kendisi uygula
ınama lı . Iller Bankası yapmamalı . DSI yapmamalı ne bileyim Saglık Bakan lıgı yapınamalı. Bu
rada ki bazı kuruluşlaı· etkin ola ı·ak orada ı·o l alına lı yani kalılı nıcı planlama yak laşımından an· 
l adıgı ın ı z sonuçta bu. pı·o je seviyesinde o projenin ismini koyalıın . yerini koya lı m. uygu layıcı ku

ruluşu da koya lı ın. Yani vakı fl ar olabilir. sivil toplum platformu olur. valilik olabili r. lica ı·cı. sa

nayi odas ı olabilir ve diger ilgili sorumlu ilin kalkınmasında sorumlu olacak d igeı· kişileı· ve ku
ruluşla ı·. Bunlarla da ilgili deneLierne mekanizması mesela devletin diger kurumları denetieniyor

sa bunlar da denellenmeli yani o para dogru amaçlarda ku ll anıldı m ı diye. Yani bizim katı lımcı 
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planlamadan varmak istedigirniz sonuç birlikte plan yapalım üretelim. analiz edelim. planlaya
lım ve aynı zamanda uygulaya lım. Genel yaklaşımımız bu GAP Bölge Kalkınma Planı 'nı yapar

ken artık biz GAP Master Planı demiyoruz. GAP Bölge Kalkınma Planı diyoruz. bu Planı sizinle 
birlikte tartışarak yapacagız . Yaklaşımımız bu. onun için ayagınıza geldik sizlerin görüşlerine 
baş vuracagız. Bundan sonra ki çalışmalarda sektör bazına inecegiz. daha önce belirttigim gibi 

tarım konusunu tartışacagız. Tarımın daha alt seviyelerine inecegiz. hayvancı lıgı tartışacagız, su 

ürünlerini. bitkisel üretimi özel sektörü tartışacagız. Özel sektörün problemleri nedir niye bura
da gel işmeler olmuyor ne kadar geliştirebiliriz . Tabi bu arada kendi gücümüzü de görecegiz ya
ni sizde kendi yerel kapasitenizi göreceksiniz. Neyi nereye kadar yapabiliriz diye süreç zor ama 

bunu gerçekleştirdigirniz zaman hem sizin sahip çıkabileceginiz arkanızda duracagınız hem de 
bizim savunabilecegimiz bir plan ortaya çıkacak. Beni dinlediginiz için çok teşekkür ediyorum. 
özellikle beyin fı rtınasında Haşim Bey, şimdi bu yak laşımın ız ı anlatacak o konularda görüşleri

nize ihtiyacımız var. Suskun ka lmayın . çekingen olmayın lütfen görüşlerinizi söyleyin. teşekkür 
ediyorum. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyoruz Vedat Bey. şimdide bilgi sunum u ile ilgili Haşim OGOT Bey, buyurun efen

dim. 

Haşim ÖCÜT (GAP Bölge Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma Grup Yöneticisi) : 

Teşekkür ederim Sayın Başkan. Sayın Valiın . Sayın Yöneticiler. çok degerli Batınan ' lıl ar. Ben 
konuşmaında GAP Bölge Kalkınına Planı kapsamında önemli bir bölüm olan kırsal ka lkınına ile 
düşüncelerimi sizlerle paylaşmak istiyorum. önce ulusla rarası camiada kalkınına ile ilgili kav
ram nasıl bir degişime ugradı. sorunlar nasıl degerlendiriliyor o konuda size bilgiler sunmak is
tiyorum. Ulus lararası kuruluşlarca yapılan tespitiere göre bugün dünyaınızda yaklaşık 1\2 mil

yar civa rında bir insan kitlesi yoksulluk şartları içerisinde yaşamaktadır. Bu insanların yakla
şı k % 80-85 'i kırsa l alanlarda bulunmakta ve bunların günlük geçimieri 1 dolarlık bir kaynak
la saglanmaktadı r. Bu insanların önemli sorunları vardır. işsizlik en başta gelmektedir onun dı
şında saglıksız lık. yetersiz beslenme. egitimsizlik. temel kamu hizmetlerine ulaşımda yetersizlik. 

yol. su elektrik gibi bunlar o insan ların karşı karşıya bulundugu sorunlardır. Bu insanların te
mel geçim kaynakları tarımdır. tarımda da çok önemli bir sorun yaşanmakta o da verimsizlik 
düşük verim sorunudur. Kalkınma kavramı son 40 yı lda uluslararası camiada çok önemli bir ev
rim yaşamıştır. 1970'1i y ıllardan 60'1ı yıllardan başlayabi lirsem herkes ekonomik büyürneyi he
def a lmı ştır. Ekonomik büyüme olsun. gelir atışı olsun bunda belli başarılar elde edildi. 1970'1i 
yıllara geldiginde de adil büyüme. gelir dagılımında adalet konusu kalkınma programlarını yön
lendirmeye başladı. 1980'1ere geldigimizde ki bizde yaşad ık bir yap ısal deg işim ekonomik uyum 
ilkesi devreye girdi ve kalkınma programlarını bu ilke yönlendirmeye başladı. 1 990 '1ı y ıllara gel-
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digimizde yapılan degerlendirmeler şöyle bir sonucu ortaya çıkardı. Evet ekonomik büyüme ger· 

çekleşmiş daha çok dünyanın Kuzey yarı küresinde yer alan ülkeler bundan nasibini a lmıştır. 

Ama ekonomik büyümenin ülkeler arası dagılımında bir dengesizlik olmuş güney yarı küresinde 

ki ülkeler maalesef gelişernemiş onun d ışında bu ekonominin getirdigi yüksek teknolojileı' doga

yı. dogaı kaynakları sömürmüş ve onları bozulma noktalarına iteklemiştir. Bu arada en önemli· 
si de bu kalkınma programları kırsal alanda insan ların kalitesini arttırmada yetersiz kalınıştıı'. 

I şte 1990' 1ı yılların sonunda Sayın OZBILEN arkadaşımız da bahsettiler. Çevre konfemnsında. 

benzer toplantılarda 2000' li yıllar için nasıl bir kalkınma yaklaşım ı izlenıneli ki bu sorunlar or

tadan kalksınarayışı yapılmıştır. Ve neticede uluslararası camiada oluşan bir konsensus ile yok

sullugun önlenmesi öncelikli bir ilke. bir program olarak. bir hedef olarak benimsenmiştir. Işte 

uluslararası finansınan kuru luşları Dünya Bankası. IFAD uluslararası tarımsal ka lkınma fonu 

ve diger kalkınma bankaları ülkelere verd ikleri proje kredisinde yoksullugun giderilmesi. dogal 

kaynakların korunması gibi ilkelerin. hedeflerin yer alıp yer almamasına bakmakta bunları ba

zen de ön koşu l olarak öne sürmektedir. Demek ki u luslararası camiada böyle bir gelişme var

d ır. Ben bu aşamada da bu kırsa l ka lkınma konusunu kavram olarak sizlerle görüşme fikirleri· 
mi sizlerle pay laşmak istiyoı'um . Kırsal kal kı nına yanlış tanımlanıyor ad ı kırsal yani bir a lanı 

temsil ettiginden bir fiziki yatırım olarak düşünülür. Fiziki kalkınına yatırımların hızlandırı lma

sı . gel iştirilmesi gibi düşünülüyor. Aslında bu dogru bir tanım degil burada ki dogru tanım in· 
sand ır. yani kırsal alanlarda yaşayan insanlar ı hedef alan kalkınmaya kırsal kalkınma diyoruz. 

Burada kı rsa l kalkınmanın bünyesinde de çok önemli katkıl arı etkileri olacaktı r. Asl ında insana 
yapılan yatırımların insanın geli ştirilmesinin önemi çok eski yüz yıllarda bile düşünürler. bilgin· 

ler tarafından bizlere an latılm ı ştır . Bakın . Çinli düşOnUr Kuanzu milaLtan önce beşinci yüzy ı l da 

insanın gelişti rilmesinin önemini şu şekilde bizlere an latmıştır. Önündeki biı' y ılı düşünüyorsan 

tohum ek. eger on yıl düşünüyorsan bir fidan dik. eger yüz yılı düşünüyorsan insa nı gel iştir. To· 

humu bir kez ekersen hasat a lırsın. Fidanı geliştirirsen y üzyıl hasat alırsın. I şte kırsal kalkınma 

da yüz yıl hasat almak için insanı geliştirmeye ça lışacagız. Kırsal kalkınınay ı şöy le bir genel ta· 

nımla şu şeki lde sunabilirim. Kırsal kalkınma . k ı rsa l kesimin gelirlerinin arttırı lmas ı siyasa l. 

sosyal. ekonomik ve kültürel yaşama katılımlarının yükseltilmesi ve kırsa l alanlarda alt yapın ı n 

ve kamu hizmetlerinin geliştirilmesi yolu ile kırsal alanlarda yaşaya n insanların ve özellikle de 
yoksulların yaşam kalitesinin sürekli bir biçimde iyileştirilmesini mümkün kılacak bir gelişme iş

lemi ve kalkınma işlemidir. 

Burada bir gelişmeden bahsediliyor yani büyüme işlemi söz konusudur. Işte bunu şu şekilde 

düşünüp yani bir süreç olarak düşünüp sonuçları üzerinde durmak yerine sebepleri üzerinde yo
gun laşmak. analiz etmek gerekLiginin kanaatindeyim. Yani buna bir örnek vermek gerekirse. bir 

yöre düşünün bir ülke düşünün orada saglıksızlık var. açlık sorunu var. egitimsizlik sorunu var 
bun ların çözümü için devlette ki. buna örnek olarak Filipin'leri verebiliriın. Filipin'ler de böyle 
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bir politika izlenmişti ı·. Devlet okullar yapm ış. hastaneler yapmış ve insan ların oradan süspan

siyonla çok düşük bedelle ücretle yarar lanmalarını sag lamı ştır. Yani bu yoksullugun sonuçları 

ile ilgilenmiş. talepleri ile ilgilenm iş ama bu insanlar niye yoksul neden bunların esas geçim kay

nagı olan tarını da düşük verim sorunu yaşannıakLadır onu nasıl çözebiliriz. Bu insanlar siyasal 

güce neden katılarnıyar bunlaı· çok daha önemli iş lerdir. önemli konulard ı r dolayısıyla sadece 
sonuçla ı· Ia ilgilennıek yetmez. sebepleri ile ilgitenrnek gerekmektedir. Sebepleri ile ilgilenip de 

başal' ı lı olan bir ülke de Güney Kore'dir. Güney Kore böyle bir poli tika izlemiş ve Filipin'lerle he

men hemen aynı zamanda ka lkınma çaba larına baş lamasına ragnıen bugün çok daha iyi bir 
noktaya ulaşmıştır. 

Kırsa l ka l k ınma plan lamasında dikkat eeli lecek bir kaç husus var. on la ı· ı sizlerle paylaşmak 

istiyoı·um. Bir kere kı rsa l kalkınma programlarının etkileyecegi kitle yoksul kesimdir. Yani top

raksız çiftçiler, küçük çiftçiler. işsizler. kadın la r ve çocuklar bu kesimlerin bileşenleridir. Ekono
mik büyümeyi amaçlanan sanayi kalkınına programları bu insanlara. bu kesimlere gelişmenin 

yararlarını sunamam ıştı r sag layamaınıştıı·. Ornegin tarını da bir teknoloji seçimi vardır. Eger 

uygun teknoloj ilerden seçemezseniz çogu zaman i şsiz ierin sayı s ında bir artı ş oldugunu görürsü

nüz. Makinayı sokarsan ız uygun teknoloj i degildir o ve bu şeki lde işs izlige katkıda bulunmuş 

olursunuz. Biz buna dikkat edecegiz hedef kitle tanımın ı yoksul kesim olarak yaptım ama yoksul 
kesim homojen, bir kesim degil ama bun ların içerisinde yaş, cinsiyet. kültürel kimlik açısından 
çok farklı gruplar va ı· . O bakımdan bu farklı kesimlere aile. köy ve köy grubu gibi gruplarla ulaş

maya ça lışacagız. Kırsa l planım ız i stihdamı a ı'Ltırma lıdır . Yani tarımda verimliligin artması ge

nellikle i stihdamı da aı'Ltırmaktadır . Ama bu yeterli degildiı' bütün dünyada böyledir gelişmiş ül
kelerden de örnek verebilirim. özellikle Amerika Birleşik Devletlerini size örnek gösterebil irim 

orada tarımda çok üstün verim düzeyine ulaşılmıştır. Ama insanlar geçinılerinin ancak % 40'nı 

tarımdan sagıamaktadır. Yani bir tarım işletmesinin bir yıllık gelirinin %40'ı çiftçilikten gelmek· 

te geri kalan kısmı da tarım dışı gelir geti ı·ici faaliyetlel'den elde edilmektedir. Nedir bu kırsal ala· 

na uygun tarım dışı faaliyetler küçük ölçekli sanayiler. el sanatlaı· ı üretimi ve ticareti. balıkçı lık 

tabii ama daha emek yogun bir faaliyet dalı. tamir atölyeleri büyük sanayileri n. yan sanayileri 

olabilir. Emek yogun. kamu alt yapı projeleri. kamu hizmetleri. bankacılık. ü ı·ün depolanması ve 

ticareti bunların hepsi kırsa l alan insanı için tarım dışında gelir saglayacak imkanlar işte bun
lar üzerinde duı·acagız . Tabi i üretim ve verimlilik artışı sonucunda üretici geliı·Ierinde ki artışla

ra paralel olarak bu insanların sosyal ihtiyaçlarında da artış olmaktadır. Yani ınesken ihtiyacı 
a ı'Lmaktadır. sag l ık ihtiyacı artmaktadır. giyecek ihtiyacı artmaktadır. saglık ihtiyacı artmakta· 

d ır . kırsa l yörele ı·de bu ihtiyaçların ı karşı layamayan insanlar tarınıdaki gelir artışlarını göç için 

bir· araç olarak kullanmakta ve kentlere göçnıektedi ı·. Dolayısıy l a kırsa l kalkınma kırsal alanlar
da ki insanlar için bu sosyal ihtiyaçlarını da gideı·ecek imkanları saglamada tedbirler alacak çö· 

züınler arayaca ktı r. Tabii tüm bun ları düşünürken bir dengenin de oluşması gerekiyoı·. Her yö-
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ren in kendine özel bir' durumu var. özelligi var her· yöreye göre de bir ayrı dengenin oluşturu i· 
masına ça lışacagız. Bu Plan çalışma lanmızda izleyecegimiz stratejiler ve politikalar konusunda· 
ki düşüncelerimi siz leı· le paylaşmak istiyorum. 

Şimdi birinci politikarn ız veya stratejilerimiz katılııncılık. üzerinde yeteri kadar daha önce du· 

ruldu. Katılımcılık sadece bu bilgilendirme toplantılarında gerçekleşti r i lecek bir hadise degildir. 
Bundan sonraki aşama la rda da sadece bilgi almak p lanın hazırlıgına sizlerden görüş elde etmek 
yeterli degildir. önemlidir ama yeterli degildir. Onemli olan uygulamada sizlerin sorumlulugu 
üstlenmesidir. Katılınıcılık bu iki aşamada da gerçek leşmelidir. önemli bir strateji de kaynakla· 

ra ulaşım ı•efornıu gereklidir. Bir kere kırsal kesim toprak. su. gübı•e . kredi. tohumluk formül 
ilaçlan gibi kaynaklaı·a ulaşınada sıkın tı larla karşı karşıyad ı r. Toplulaştırma mesleki örgütlen· 
me yetersizdir. Işte bu kaynakla ı·a ulaşınada ne gibi bir ön lem serisi gerekiyor bun ların üzcrin· 
de duracagız. Bir başka stratejimiz yerel materyalin. yerel insan kaynaklarının ve tekniklerinin 
kullanılmasını önde tutacagız. Kırsal alanda ki i ş gücü gen kaynaklaı·ı . hayvan gen kaynaklaı·ı 

var. Bunlar kültür. yüksek veı·imli çeşitlerin yayılınası ile birlikte devre dışı kalmakta kaybol· 

ınakt.adır. Aslında bunlar çok önemli gen hazineleridiı·. ıs l ah programlarında kullanılan çok 
önemli materyallerdir. I şte endemik türlerde bunların arasındadır ayrıca geleneksel üretim yön· 
tenıleri vardır . Çiftçilerimizin atalarından ögı·end igi yöntemler gerçekten de çok önemli yöntem· 
lerdir. On ların bir iki ufak teknik düzenleme ile tekrar çiftçiye anlatımı işte çiftçileı·i n teknolojiyi 

kabul etmesinde ki engelleı· i de ortadan kaldıracaktır. Bunların da üzerinde duracagız. Bu ara· 
da yatırımları ve kamu hizmetlerinin yeniden yapılanması üzerinde de dul'acagız. zaten bir so· 
runumuz özellikle kırsa l kesiıniniz. k ı rsa l kesim insanın sorunu 1 960'1ı 70'1i yılla rdan itibaren 
ülkemizin kaynaklan sanayiye kaymıştıı' . I şte bugün geldigimiz nokta da görüyoruz ki tarımı ge· 

lişti ı·meden biz sanayiyi de geli ştiremeyiz. Genel ekonomik gelişmeyi de saglayamayız o bakım· 
dan önce ki gelişmeyi de sag layamayız. O bakımdan önceligin tarıma tekrat' kaydırılması gere· 
kir. Bir son strateji olarak da size şunu söyleyebilirim. Biz bazen yan ılgılara düşüyoruz ve pro· 
jeleri programları kısa vadeli faa liyetler olarak düşünüyoruz. Bunlar uzun vadelidir. kı rsal kal· 
kınına zor bir iş lemdir sabır gerektirir sonuçların a lınınası yavaş olmaktad ır. Burada belki 20 ı O 
yılını hedefleyen bir ça lışma yapıyoruz ama kalkınmay ı daha önce Çin li düşünürün de söylecligi 
gibi biz çok uzun vadeye yay ıyoruz. Sonuçların alınması çünkü uzun vadede mümkündür. Işte 
bu uzun vadede istikrarl ı bir yönetime ihtiyaç vard ır. Uzun vadeli ilgiye ihtiyaç var bunlarla kır· 
sal kalkınma programlarının başarısı yükselecektir. 

Ben bu genel ifadelerden sonra şurada bir planlama yak laşım ı konusunda bir görüşü mü siz· 
!ere anlatmak istiyorum. Bu plan nedir plandan da birazcı k bahsetmemiz lazım plan eylem ve 
davranışların a ı'Zulanan ve öngörülen amaçlar dogruiLusunda düzenlenmesi. planlama budur. 
Onların belli bir doküınana. doküman şeklinde düzenlenmesi plan olarak a lınmaktadır. Demek 

ki eylem ve davran ışla rın öngörülen amaçlar dogrultusunda düzenlenınesi bunu iki şek ilde yap· 
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mak mümkün. Bunlardan planlama da faaliyetler merkezde planlamakLa ve uygulayıcı birimler 
her düzeyde merkezden yönlendirilmektedir. Finansman açısından olsun diger konular da olsun 

tamamı ile merkezden yön lendirme söz konusudur. Bunu şelaleye benzet.ebiliriz yani düşünün 

ki şela le yukarıdan akıyor ve gücü çok fazla aktıktan sonra da suyun nereye gidecegini pek bi· 

lemiyorsunuz. Dolay ısıyla böyle bir yaklaşımı şelale yaklaşımı olarak düşünüyoruz. Ikinci yak· 

laş ıın ise ki bu dünyada kabul gören yakla şım bu. aşagıdan yukarıya yaklaşım bu da kaynak 

yak laşımı olarak düşünülür. söylenebilir. Burada kalkınmanın hedef aldıgı kesimlerin yani ara· 

zi ve diger kaynak ların kullanıcıları olan güç ve soi'Umluluk sahibi insanların görüş. düşünce. de

neyim ve kararları kaynak olarak su kaynagı olarak düşünülür. Plan bunlara dayanarak hazır

lan ır. biz bu aşamada k ı rsa l kalkınma planın hazırlanmasını daha önce Sayın ÖZBILEN arkada· 

şımın da sizlere sundugu iş tanımına göre yapacagız. 

Işte burada yalnız kırsal politikaları belirttigim konuşmam da amaçlardan bahsetmemiştim . 

Amaçları da şu şekilde tespit etmek istiyoruz ki. bunlar sizlerin görüşleri ile kesinleşecek. Bir ke

re kırsal geliri arttırmak ve sürekli k ılmak bir anlık bir artış degil sürekli kılmak gelir dagılımını 

netleştirmek. ları m ve kırsal ekonominin diger sektörler a rasında ücret dengesini kurmak. istih

damı arttırmak ve mevsime baglı i şsi zligi önlemek. top lumun gıda ihtiyaçlarını karş ılamak. çev
reyi ve dogaı kaynakları arttırmak. sosyal hizmetlerin. kamu hizmetlerinin ad il bir şekilde insan

larıımza sunu lmasını saglamak. sosyal ve kültürel ilişkileri gel iştirmek işte bu amaçlar dogrul· 

tusunda önce dogaı. fiziksel ve bu kaynakların analizini yapacagız. Bilahare Sayın Ziver Bey açı

lış konuşmasında belirtti. Batman için hedeflerimizin yani bu planın uygulanması sonunda var

mak istedigimiz noktanın oldugunu bir bakıma hayal edecegiz. Ve kalkınma zaten bir haya l et· 
me sürecidir. O bakımdan bunu yapacagız ve bilahare de yatırım ları belirleyecegiz. Bu yatırım· 

lar toprak ve su kaynaklarının geli ştirilmesi. orman kaynaklal'lnın geliştirilmesi. biyolojik çeşit· 

liligin korunması geliştirilmesi. kırsal yerleşimin düzenlenmesi. üreLicilerin kırsal kesimden in
sanın örgütlenınes i bunları bölgesel düzeyde düşünülebil iriz. Bölge ve il düzeyinde olan yatırım

lar var bunlar sadece fikir açıcı husus lardır konulardır. Gübre tohumluk ve diger üretim girdile

rinin üretimi ve işletmelere ulaştırılması burada sorunlar yaşanıyor. Bunu nasılıslah edebiliriz. 

Nası l gel iştirebilir iz. ne gibi yatırımlara ihtiyaç var. Işletme dışından saglanan hizmetlerin sag

lanmas ı bunlar suni lohumlama. hayvan saglık hizmetleri. teknolojiler gibi bunların saglanması 

ile ilgili ne gibi bir yatırıma ihtiyaç var. Pazarlama sistemleri ürünü ürettik ama uygun fiyatta 

eger satamazsak yine çiftlik gelirlerin de artış saglayaınayız. Ürün iş letme sanayi nasıl güçlen

dirmemiz sanayi nasıl güçlendirmemiz gerekiyor. tabi işletme boyutunda ki yatırımlara da göz 
atacag ız. Bu ı•ada birinci söylenınes i gereken i ş letmelerin kuı·ulmuş oldugu arazinin parçalık du

rumu. optimum iş letmeleı· i nasıl kul'abiliriz. Işletmelerin üst yapısına yönelik yatırımlar ne ola
bilil'. Bunlar makine. depo. araç. gereç gibi ürünlerin seçimi ne gibi bir ürün pateni işletme için 

uygun olabilir. e gibi üı·etim yöntemleri uygundur tabi yayım hizmetleri diger hizmetlerden iş-
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letmelerin yararlanmada ki sorunları nedir. Bun ları g ideı'mek için ne gibi yatı rımlara ihtiyaç 

vard ı r . Kredi ve finansmana ulaş ım nasıldır soı'un lar nedir. sorunları nasıl çözebiliriz. Aile bi

reylerinin sosyal güvenlik. saglık . egitim hizmetleı•inin yararlanma durumu nedir. Bun l arı nasıl 

düzenleyebiliriz. Işte tüm bun ları incelikten sonra planın ~azım ı yapılacak ve neticede bir tartış

ma ortamında plan nihai bir baza dayandırılacaktır. 

Şimdi ben bu aşamada da size aynı zamanda da bu toplantıyı bir fırsat bilerek hayvancılık

la ilgili yakın tarihte çıkan teşvik kararnamesinden bilgi sunmak istiyorum. 1 O Mayıs 2000 yı 

lında resmi gazetede yayınlanan bir kararnameye göre devletimiz hükümetimiz hayvancılıgımı

zın. hayvancılıgın desteklenmesini ve bu desteklenmenin nasıl yapılacagını bizlere duyurmuştur. 
Bu teşvik programı 2000 2004 yılları a rasında beş yıllık bir süreyi kapsayacaktır. Destekleme 
konuları şunları kapsayacaktır. 

1. Yem bitkileri üretim: Yem bitkileri üretimi yatırımlarında yatırım giderlerinin % 30'unu 
devlet yatırımcıya hibe olarak verecektir. Ayrıca çok yıllık bir yem bitkisi üretimi yapıl

mışsa işletme giderlerinin de % 20'si sübvansiyon kapsamında çiftçilerimize verilecek
tir. 

2. Gebe düge satın alanlar için bir teşvik programı geliştirilmiştir açıklanmıştır. Buna göre 

seceresi olan soy kütügüne kay ıtlı hayvanları alan süt hayvanlarını alan işl etmeler için 
hayvan bedelinin % 30'u oranında bir sübvansiyon saglanacaktır. Kültür xxxoldugu 
sertifikalarla belirlenen hayvan bedelinin % 15'i devlet tarafından karşılanacaktır. Bu

t'ada bir hedef de belirlenmiş beş yı la yüz bin damızlık hayvan hederıenm iştir. 

Üçüncü teşvik unsuru. suni tohumlama ile ilgilidir. Hayvan iarına suni tohumlama yaptıran 

yatırımcılara destek saglanacaktı r. Bunun miktarı henüz açıklanmıştır. Bilahare yay ınlanacak 

tebligde bunlar belirlenecektir. Burada da bir hedef belirlenmiş beş yılda on milyon baş hayvan 

için suni tohumlama destegi saglanacaktır. Tabi suni tohumlama yapılacak alanda yeteı'i ekip 
var mı bu konuda yeterli yatırım var mı işte bunları da desteklemek için sonuncu olarak size su
nacagım teşvik progı·amı geliştirilmiştir . Bu ı·ada da suni tohumlama için gerekli sıvı azot kabı . 

suni tohumlama sandıgı gibi aletlerin demirbaş malzemelerin alınmasında bu malzemelerin be

dellerinin bir kısmı devlet tarafından karşılanacaktır. Bir kısmı şöyle kalkınma da öncelikli yö

relerde bu toplam bedelin % 50"si gerçekten de önemli bir rakam. diger yörelerde ise % 25i 

devlet tarafından karş ılanacaktır. 

Bu proje için bu teşvik progı·amı için ödenekler hayvancılık ödenekleri kapsamında belirlene

cek ve aktarılacaktır. Ödemeyi Türkiye Cumhuriyeti Ziraat Bankası yapacaktır. Ben bu sözlerle 

konuşmaını tamamlamak istiyorum. Ben bir konuyu vurgulayarak konuşmaını bitirmek istiyo
rum. 
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Bizim bu planımızda ki başaı· ı . sizlerin katılımı ile mümkündür. Her aşamada lütren fikirleri 

nizi bildirin. biı·az önce söyledigim fikirler sadece sizlerin görüşleri ni açmak için sırala nan bir 
kaç görüşten ibarettir·. Her aşamada bundan sonra ki aşamalarda sizlerin görüşleri Plan ·a esas 
leşkil edecektir onla rı da bizelen esi rgeıneyeceginiz i düşün üyorum . hepinize saygılar sunuya

rum. 

Ziver ÖZDEMİR : 

Teşekkü r ederim. Sayın Haşim öGüT Bey·e. Şimdi de Batınan 'da iş yapmış sıkıntı larını ya

şamış bir kardeşim iz var çiftçi Sayın Metin E KM IŞ Bey sera üreticisi olarak davet ediyorum. bu

yurun efendim. 

Metin EKM IŞ (Çiftçi) : 

Bu organizasyoncia enıegi geçen herkese teşekkü r' ederim. Şu anda A l ınanya bir sanayi devi 

o lmasına ka rşın tarım ve hayvancı lı kta gel işmiş bir ül~e do lay ı s ıyla bir sanayi ülkesi olan Al

manya ta r ım ve hayvancılıga çok büyük önem vermektedir. Bugün ülkemiz tarını ve hayvancılık 

ülkesi olmasına karşın yeterli derecede üretim yapa nııyoruz maalesef. Bunun da sebebi birim 
alandan daha az ürün elde edilmesidir. Bugün Batı Almanya'nın çiftçisi biı· hayvanından 6 bin 

kg süt alırken Türkiye'de oı'La lama 517 kg'dır. Onlaı· 300 kg kargaz elde ederken bugün biz 75 
kg kMgaz elde ediyoruz. Dolay ı sıy la biz ne kadar ür·etim yaparsak onlar bizden daha fazla ka

zanıyor. Bugün globalleşen dünyada üretim hakk ı her zaman daha bol kaliteli ve ucuz piyasaya 
ucuz ürünler sunan insanlarınd ıı·. Ucuz bol ürünler sunan insanla ı· piyasaya hakim olur dolay ı

s ıy la biz az üretip pahalıya satıyoruz tüketimele o kadar az oluyor. Ama adamlar çok üretiyor 

piyasaya bol üı·ün sokuyorlar do layısıy la da istihdam çok oluyor on la ı·ın insan la rı daha fazla 

tüketiyor. Biz daha az tüketiyoruz hem insanları daha saglık lı besleniyor daha dengeli besleni
yor. Dolayısıyla orada bir kültür seviyesi artıyor. istihdam artıyor ülkelerine belli bir para akı
yor bugün Almanya'nın ihracattan, tar ını ve hayvancılıktan elde eLLigi gelir 20 milyon dolardır. 

Ama maalesef ülkemize bakıyoruz bizim ih ı·acattan elde ettigimiz geli ı· turizm gelir ler i, işçi ge

lider i ve toplam ta ı·ını ve hayvancılık geliderimiz 23 milyar dolar. Ama yüz ölçümü m üz Alınan

ya'nın üç katı tamn a lan la ı·ıın ız Al nıa nya'dan daha iyi . daha fazla. cografyanı ız daha iyi ama 

biz az üretiyoruz. Neden çünkü onlar daha bilgili çalış ıyorlar bilgili ça lı şırken de bilim ve tekni
gi kullanılıyorlar. Ama biz maalesef ku llananııyoruz. babadan kalma usullerle devam ettigirniz 

için maalesef onların seviyesine geleıniyoruz. Bugün Almanya bir sanayi devi degil sanayiden 

arta kalan paras ını tanm ve hayvanc ıl ıga aktaran bi ı· ülkedir. Ama biz hayvancı lık yaparken ba

badan kalma usullerle yap ıyoruz. Bugün adamlar bir hayvandan 6 bin kg süt alırken. ben 500 

kg a lıyorsam demek ki adam hayvan ı na daha iyi bakmıştır. daha iyi düzgün besleme yapmış

t ıı· . Ama diyeceksiniz ki daha bol üretim o luı·ken bu adam mal ı neden ucuza satıyor. Ucuza sa-
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tarken de çiftçisinin zarar etmemesi için bu çiftçi nasıl za raı· elmiyor. Tanmın ikinci ürünü ola· 
rak ıııı sıı·dan diger ürünlerden hayvanın ihtiyacı nı karşılıyoı·. Ama biz maalesef zaraı· veriyoruz. 
arazilerimizi düzenli kullanamıyoruz. ikinci ürün ekmiyoruz. Ama onlar yapıyor şimdi şunu söy· 
leınek istiyorum. Batınan'da maalesef hayvancılı k geli şmiş bir durumda degil. gel i şmiş bir aşa· 
mada degildir. Bugün Batman'da süt fabı·ikası va ı· ama sütü Diyarbak ıı· ve E lazıg·dan geti ı·iyo ı· . 

Sanayileşmemiz için ürelimin olması gerekmektedir. üretim yoksa ben nasıl sanay ileşeyim. Bi· 

zim Balman'da bir fabrikanın ihtiyacını karşılayacak seviyeye ulaşmadıgıınız sürece bu ülkede 
sanayi de gelişmeyecek tarım ve hayvancılıkta gelişmeyeceklir. Bugün burada sanayici gidip Di

yarbakır'dan ve Elazıg'dan süt geliriyorsa burada ki çiftçide zara ı· edecektir. but'ada ki ticaret 
adam da zara ı· edecektiı' . burada ki sanayicide zarar edecektir. Sürekli olarak üretimi hedefle
meliyiz. Bi ı•inci hedef üı·etim o l malı. üretim olma lı ki tüketim olsun bunun sonucunda da bi ı· sa
nayileşme olsun. Sanayileşmenin olmas ı için ele bol miktar da üretim yapmalıyız. Bunu yapar
ken de bilgili çalışmalıyız. meı·alarımıza da büyük bir önem veı·meliyiz. birim alandan daha faz

la ürün elele etmeliyiz. Aı'azi lerimizi daha bilgili kullanmalıyız. Bugün Alınanya'da ki çiftçi arazi
lerinin % ı OO'nü ku llan ıyoı· biz ise arazi m izi nadasa bıı·akmamıza ragmen arazi m ize ikinci ürün 
ekmemize ı·agmen onların elde etligi ürünü alam ıyoruz. Bugün Almanya'n ın bugday üretimi or
talama 517 kg iken. bizim bugday üretimi oı'lalamam ız 217 kg'd ır. Biz ar·azimizi boş bıı·akıyo· 

ruz. nadasa bırakıyoruz. bizim iklimimiz daha uygun ama adamlar bizden daha fazla ürün elde 
ediyorlaı·. Bunun sonucunda da adamlar amzilerini daha düzenli kullanıyor. iyi bir ekim sistemi 
geliştiriyorlar. Ben sürek li ola ı·a k pamuk para ediyoı· diye 1 O sene üst üste pamugu ekligim za
man sürekli zaraı· edecegim demektir. Bugday para ediyor diye lO sene bugday ı ektigim zaman 

o a ı·azi biı· daha bugdayı getiı·meyecektir . Dolay ıs ıy la iyi ekim sisteınlcr· i gel i ştirilmesi lazım ve 
ilk çiftçinin ve hayva ncı l ı k yapan insanların ilk hedefi birim alandan en fazla ürünü almak ola
caktır. Birim alandan en fazla ür·ünü a ldıgı zaman piyasada fazla ürün olacak do lay ıs ıyla fiyat

ta düşüklük meydana gelecektir. Bu düşüklügü çiftçinin zarar etmemesin i sagıamak için de çi ft
çi daha fazla üı·etecek piyasada ki pazarın düşüklügünü ürünün fazlası ile kapatacaktır. Yani pi
yasada fiyat düştügüzaman benim elimde ben daha fazla üretim yaptıgıııı zaman daha fazla ına l 

üreteccgiın için bana hiç bir zararı dokunmayaca ktır. Benim tüketicim ele daha az para ödeye
rek bu malı tüketecektir. Hem de daha fazla kazanacaktı r. Hayvancılıgın gel iştil' il ıncsi için Bat
ınan 'da bazı şeylerin yapılması gerekmektedir. Bugün bireysel anlamda Avrupa'da hiç bi ı· şey 

yapılmıyor. Bireysel olarak bugün sadece tek başınıza 100 hayvan besieyebilirsiniz ama piya

saya hakim olamazsınız. belli bir pazara hükmedemezsiniz. Bunun için de kollektif ça lışınalısı

n ız kollektif ça lış ırken de Avrupa'da yap ı ld ıgı gibi ve Türkiye'nin bazı bölgelerinde yapıldıgı gibi 
yani zorunlu olarak kooperatifleşmeye gitmemiz gerekiı·. Bugün Balpımır'da bir koopcraLif kur
du k kooperalifimizin 100 ortagı var. hel' birinin beş hayvanı olsa bu 500 tane edeı·. Bu olay bi
reysel bir kişinin yapabi lecegi bir iş degildir. Piyasaya kim hakim olacak. kooperatif hakim ola
caktıı·. Kooperatifiere devlet tarafından bazı imkanlar tan ınmakla. daha az miktarda vergı ödü-
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yoı'. daha az mikt.ar da K.D.V ödüyor. Dolayıs ıyla ne oluyor bu adam malı daha ucuza satıyor. 

Piyasaya kendisi hakim oluyor ama ben bireysel olarak çalışmaya devam ettigim zaman ben ha· 
kim olaınıyorum . Şu anda bizim Balpınar'da geçen sene bir mısır sularım ız oldu bir ça lışma yap· 

tık. Bugün Batı Almanya 6 bin kg süt elde ediyorsa bu ne demektir. Biı• hayvanına 7 bin kg yem 

veriyor demektir. Ama bizim ülkemizde 7 bin kg a ldıgınız zaman maalesef piyasada zarar edi· 
yorsunuz. Bu Avrupa'da öyledir ama Avrupa'da ki insan ne yapıyor merasını düzenli kullanıyor 

biı·inci ürünü satıyor. ikinci ürünü kendi arazisinden karşılıyor. Hayvanların ihtiyacı kadar bol 

miktar da kaliteli ve ucuz öyle oldugu zaman bu sefeı· ben zarar etmeyecegim ama yemin hepsi· 

ni 7 bin kg piyasadan ald ıgım zaman benim elimde hiçbir şey kalmayacaktır. Onların bugün hay

vanc ı lıkta elde edilen paranın sarf edilen paranın oranı oldugu için hayvancılık ben ne kadar 

masraf edersem benim elim e o kadar para gelecek bir litre süt elde etmek için veya 1 kg elde et· 

rnek istersem ne kadar yem koyabiiirim düşüncesi olması gerekiyor. Ama bugün sütün litresi 
150 bin oldugu zaman ben 150 binden alıp yem aldıgım zaman fabrikadan da bunu hayvanları 

verdigim zaman zarar yem fiyatlarının yani bugün hayvancıl ıkta birinci s ıray ı yem teşkil etmek· 

tedir. Bugün Türkiye'de de ortalaması 6 bin kg olan i ş letıneler var. Bu demek oluyor ki Türki· 

ye'de bu i şler oluyor. Türk insanı da bu şeylet•i başanyoı·. Yani bu sadece Avrupa insanına mah· 
sus bir şey degildir. Türkiye'de de 6 bin kg verdigine göre bunun içinde bir şeyleı· var yani Türk 

insanı da bunun üzerine gitmelidir. Piyasadan almayacagımıza göre zarar ettigimize göre ikinci 

ürünlere bir agırlık verilmesi gerekmektedir. Bunun için de mera fonları kuruldu mera fonların· 

dan çiftçi lere tohum dagıtılıyor. Bu konuda da belli ça lışmalar yapı lıyor ve sürekli olarak Bat· 

ınan'da artış göstermektedir. O açıdan memnunum meralara bir agırlık verilmesi lazım. seracı· 

lıgın biraz daha geli ştiri lmesi geı·ek iı·. Bugün birim alanlardan sürekli daha fazla ürün elde et· 
memize çalışmamız gerekir. Bu da nasıl olur çiftçinin daha iyi egitilmesi ile olur. Eger çiftçimizi 

egitirsek. çiftçi kendi başına bir şey ler başaracak güce gelir. Ama egitmezsek kendi başına hiç 

bir şey yapınayacaktır. Bugün her şey i devletten beklemek çok yanlış bir düşüncedir. Bana her 

şeyi devlet versin. devlet sera yapsın . devlet hayvan versin. devlet mera versin bu da yanlış bir 

düşüncedir. Ama bugün Türkiye'de ki çiftçilerin durumu da bellidir. Belli bir kapasiteye ulaşma· 

m ış durum da bir de karşılıklı bir şey lerin yapılması gerekir. Hem devletin hem de bizlerin biraz 
özverili davranması gerekir ve dürüst çalışması gerekmektedir. 

Saygılar sunuyorum. teşekkür ediyorum. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyorum Metin EKMIŞ Bey'e aslında bu beyin fırtınasın ı n ilk belirtisiydi. Bat· 

ınan'lının yogun ve sorun la rını dile getirme örneklerinden biriydi. teşekkür ediyorum. kıymetli 

kardeşimize. Şimdi de Batman'da Sercan Tekstil sahibi SayınCemil Kaya ALP Bey'i sorunlarını 

dile getirmek için konuşmak üzere davet ediyorum. buyurun efendim. 
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CemJI Kaya ALP (Bercan Tekstil) : 

Sayın Valim. kıymetl i misafirler her ne kadar Vedat Bey. Haşim Bey bize izah etti ise de gö
ründügü gibi degildir. Hatta Haşim Bey şöyle bir kelime kullandı. Hayal edelim dedi. gerçekten 

hayal edelim. Şimdi Ankara'ya gittigim zaman Sayın Haşim Bey'le Vedat Bey'le görüşebilmek 
için bir hafta mecburiyeLinde kalmıyorum . Ben burada tekstilci olarak. Beı'can tekstili .5 yıldır 
kurmuşum 45 tane kızımız yanımızda çalışıyor. 36 sene BOSSA Basma F'abrikası'nda. bu nıes

lekte çalışınam var. Ben bunu kurarken Güneydogu'da BOSSA Basma F'abı'ikası gibi. SASA gibi 
böyle bir iş kolu olarak düşündüm. F'akat destek yok var sözü çok ama destek yok artı Anka
ra'ya müracaatı nı var. Benim müracaattın 300 milyon. Sayın Sabancı'nın 390 trilyon dosyasını 

ben kendim gördüm. Şimdi anlatması biraz. sözlerim kurşun gibi gelebilir bazı misafirlerimize 

fakat gerçekten öyledir. Once kadın kadına iş. erkek inşaatta da çalışır. çobanlıkta yapar 340 
bin nüfusu var Batman'ın 100 bin kadınım ız işsizdir. I ş yeri yok. sanayi yok sanayileşme yok. 

bugün Adana'da 66 tane fabrika var bu fabrikalarda ortalama 15 binin üzerinde kadın ça lışı

yor. Burada da böyle olsun efendim. Sabancı. Koç buraya niçin yatırım yapm ıyorlar bunu anla
mıyorum. Halbuki Batman 'ı m ız daglarında petrol çıkıyor. seralarında tütün. pamuk. ekin her çe
şit ürünlerimiz var. lnsan larım ız misafirperYerdir de bununla da bizi suçlayamazlar. kesinlikle 

suçlayamazlar. Ankara'ya gidiyorum Sayın Vedat Bey'le görüşebilmem için bir şehir dışında 
olur, ikincin gün toplantı da olur. üçüncü gün işine gelmez beşinci gün Cumartesi Pazardır kar
Çeşim . Bir hafta m geçti orada i şimden de oldum çekip gelecegim k ısmet olmad ı derim. Sayın Ve
dat Bey dogruyu söylüyorsunuz Güneydogu·da Batman'da öyle işe ihtiyacı olan insanlarımız 

vardır ki ve benim yanıma gelin görün günde 100 kişi ortalama iş müracaatında bulunuyor. 

100 kişi müracaatı yapıyor fakat imkan ım yok. Sayın Valimize müracaatımı yaptım bana bit' ar
sa verdi , Sayın Ramazan Türkan Bey neyse gerekeni yaptı ve ben kalkınmaya müracaatımı yap
tım bana 100 milyar para versin 150 kişiye iş verecegim şeref sözü veriyorum. Fakat maalesef 
yardım yok arkadaş ne kadar istersen etmezler. Fakat ben bunl arı daha uzatmak istiyorum sa

nayi konusunda fakat olmuyor efendim sözlerimi an latamıyorum. Bana yeı' veri lsin bana imkan 
verilsin 500 tane insana kendi şahsım şu Batman'da i ş verecegim. Zaten oturamam 26 sene ça

lışm ış bir insanım oturamam emekliyiın. 

Vali karş ılaştıgınız bir problem varsa. Ateş dagında ortalama 5-6 kişi ça l ışıyor. Bu şekilde 

olursa bende kapatacagım efendim. Imkansızlıktan ben piyasa istemiyorum. Ankara'dan bana 

piyasa bulun. pazar bulun demiyorum. Ticaret Odas ı 'na da demiyorum, ben kendim piyasa bu
lurum. Sayın Valim bana soracagınız bir şey var ın ı . acaba bir konu var mı? Çok da sel var din
lemek istiyorlar. Sayın Valim. burada dinliyor. Ankara'ya gittin mi din leın iyorlar. Bizi valiahi 
dinlemiyorlar. Gerçekten bizi Ankara'da dinlemiyorlar. Sayın Valim burada çok güzel dinliyor

lar. Dün gelen Halk Bankası Genel Müdürü'nden söz istedim diyor ki degerlendirecegim diyor. 
kardeşim gel gör 2.5 senedir ça lışıyorum. 26 sene çalışmıştın gel gör bana söz ver. gel yapayım 
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500 tane insana iş vereyim. piyasa pazarda isteıniyoı·um. hele gidiyim. degerlendireyim. Tabi ki 
gıclcı· degerlendiı·ecek teşekkü r ederim. 

Zivcı· ÖZDEMiR : 

~vet teşekkür ediyoruz Sayın Cemi! Kaya Bey aslında Batman'da iş yapan insa nların yatı 

rımcıların çok büyük sorun ları var. bunu inşallah 15 dakika aradan sonra Batınan lı katılımcı ar

kadaşlarda 201 O yılına kadar olan GAP planlama programı için sorunlarımızı çözüm önerileri
mizi dile getirecegiz. Bizim katılımcı olarak katıldıgımızı göstermemiz gerekiyoı·. Teşekkür ediyo

nını . 15 dakika lı k ara veriyoruz. 

Arkadaş lar başta bi ı• ricam ı z olacak. Lütfen cep telefonlarım ızı kapa lı tutaı·sak bu oturumu 
da lıa saglıklı bir şek ilele yapm ış o lacagız. Bu aracia göı·üş lerinizi. sorunlarını belirtmek isteyen 

aı·kadaşla ı·ım ızı n yazı lı olarak ad. soyadı. ne ile meşgul olduklarını yazaı· Ja rsa ve biz burada sı

ı·a lay ıp ona göre söz hakk ı verecegiz. Bu arada 12.30'a kadar beyin fırtınasına devanı edecegiz. 
BuMada Sayın Belediye Başkanımız gelmişler. hoş geldiniz. geçici beyin fırtınasına baş lamış

tık . Lülfen kısa olursa buyurun efendim. 

Abdullah AKIN (Belediye Başkanı) : 

~vet. Sayın Divan Kuru lu Üyeleri. degerli misafirlerimiz ve degeri i kurum temsilcisi arkadaş

larım . sevgili Batmanlılaı· böyle önemli ve gerekli bi ı· toplantıyı düzenledigi için GAP Idaresi'ne 

öncelikle teşekkür ediyorum. Evet Güneydogu Anadolu Projesi'nin ı·evize eelilmesi gündeme gel

mişLir. Bunu Proje'nin hazırlanmasından bugüne kada ı· ki gelişmeler zorunlu kı lmaktadır ve kal
kınma projesi niteligini bundan sonra artı k taşıması gerekiyor. Bu ihtiyaca binaen bu ı·ada ki ye
rel kuruluşların ve yerel halkın katılımı esas alınarak Bölge'nin çeşitli illerinde hemen hemen 
bölge kapsamında yapılıyor ve önerileı· alınıyor. Bu önemlidir ve Türkiye de çok da gelişmem iş 

bir uygulamadır. dilegirniz bundan sonı·a bütün projeleı·de bu yöntemin her zaman uygulanma

sıdır. Çünkü katılınıcılık artık yeni yüzyılda vazgeçilemez bir ilkedir. Bütün yöntemlerde bunun 
uygu lanması gerekiyor. GAP Projesi'nde tabii bu ı·ada ki yerel halkla ilgisi büyüktür. Yaşanıı

n ı ve ça l ışma lar ını son derece etkilennıektedir. Fakat ne yaz ık ki ayrıntı lı bir bilgi sa lıibi degil 

yerel halk. Bu anlamda bu enfornıasyonun saglanmas ı gerekir. Halkın bu çalışmalarla ilgili bil
gilendirilmesi gerekiyor. Yine yerel yönetimlerle ilgili boyutu önemli GAP Idaresi'nin GAP Proje

si uygulanıa la ı·ıyla yerel yönetimlerle işbirligi içerisinde koordinasyon içerisinde bir çalışma 

yü ı•ütülmesi zoı·un lu. Ama bu noktada da ciddi eksiklikler oldugunu belirleyebiliı· iz. Bu yerel yö
neLimlerden taraf olabilir. Ji'akat nihayetinde projenin uygulanınasın ı olumsuz yönde etkileyebi

lecek bir koordinasyonsuzluk söz konusuduı·. Bun larında önüne geçilmesi gerekiyor. Bu sadece 
inıaı· planlarının onayıy la gerçek leşeb i leeek bir durumda degil. mesela Batman Barajı'yla ilgili 

söyleyebiliriz. Buı·ada hedeflenen su lanıası hedcrıenen tarım a lanı dara lmıştır . Son yıllardaki 
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şehrin genişlemesi üzerine tarım a lanında daı·alma söz konusu ve bunu önümüzdeki y ıllarda da 
devam ede<:egini göstermek için çok kahinde olmaya gerek yok. Bu devanı edecektir. ama bu 

noktada yani b irı.ak ım tedb i r leı'le . bir ı.akım yasaklarda iş i n önünü almak zor. Çünkü Batman 
hızla gelişen bir kentimiz. örnek olarak Batman·ı veriyorum. ama aynı şey belki bir Urfa'da da 
vard ı r. Bir Ceylan Pınar'da vardır. Belki bir Diyarbak ıe'da da v81'dıı·. usaybin'de. Viranşehi ı•'de 

bütün bu alanlarda yaşanan bir durumu ifade ediyorum. Bu gelişmesin i de devam ettirecegini 

de görmek gerekiyor. Fakat ne şeki l de olacak bu noktada işte yerel yönelimlerle GAP Idaresi'nin 

işbirligi içerisinde çalışınası geı'ekiyor. Imar planının onayıyla da ilgili sadece GAP Bölgesi içe
ı·isindeki yeı-e l yönelimlerin. imar planlarının GAP Idaresi'nce onaylanması zo ı'un lulugu geliı'il

miş diger belediyeler için böyle bir durum söz konusu dügil . Burada da tabii aslında bence kas
tr aşan bir durum var. yani buradaki bir koordinasyon olmalıdll'. Yerel yönelimlerin imar plan

larıyla Güneydogu Anadolu Projesi'nin uyum içerisinde gelişmesini hedeflemelidir. Fakat artık 
bugün neredeyse bütün imar planlarını onay merci durumuna gelmiş. Bunu dogru buluyorum. 

En azından bundan sonra ki bu tür işlemlerde GAP Idaresi'nin bu imar planlarının onayında sa
dece projeyle uyum içersinde nıi. degil nıi. bunu degeriendirmesi gerekligini düşünüyorum. Bu 

toplantı ları öneınsedigini. önemli gördügünılı belirtmek isLiyorum ve bunların devanıını diliyo
rum . Bunun dışında farklı yöntemlerle yine halkın yerel kurumların ve özellikle yatı rımcı çewe
leı•in aydın latı lnıası bilgilcndirilmesi konusunda daha kapsa mlı daha farklı ça l ı şınalannda uy
gu lanması gerekligini düşünüyorum. Bu duygu ve düşünce lerle hepinize selam ve saygılarımı 

sunuyor. ça lışmaların da başarılar diliyorum. 

Zlvcr ÖZDEMIR : 

Sayın Başkanıımza teşekkür ediyoı·uz. Özell ikle kend isinin ele clegindigi üzere imar planıyla 

ilgili bu imar planında s ı kıntı lı olan illerden biri de Batman'd ı r . özellikle de 17 Agustos depre
ıninde sonra ki bu sorunlarında yerinde yetkili arkadaş ları nııza iletilmesi yönünde teşekkür edi
yoruz ona. Efendim bu a ı·ada Sayın Salih Ataç Bey. Baro Başkanım ı zı görüşlcı·i ni bildiı'mck üze
re davet ediyoruz. buyurun efendim. Bu arada söz almak isteyen arkadaşların yazılı o la ı·ak bi

ze isimlerini bildirmeleri gerekiyor. Mikrofonu arada dolaştırıp kendi yerinde veya da kiiı·süye 

davet edebiliriz. Buyurun Sayın Salih Bey. 

Sa lltı ATAÇ (Batman Baro Başkanı) : 

Efendim hepinizi saygıyla selamlıyorum. Bu bölümü m adı galiba beyin fırtınas ı ve Sayın Baş
kan bu fırtınayı başlat diye bir görev verdi. Hadel imi bilen birisiyim. Küçük bi ı· esinli olursa ye
ter·! i diye düşünüyorum. Itiraf etmeliyim ki broşürü ald ıgım vakit GAP Idaresi'nin ku llanmış ol
dugu slogan ve bugün dinlerken. görevliler'in söylemleri beni oldukça memnun etti. Temel sebe

bi uzun bir süredir oluşan kültür'de kamunun toplantı larına asla sivil davet edilmedigi. sivilin 
sivil hayatın yapı lmış oldugu top lantılara her· nedense kamuda katı lmadı. Oysa herkes bu dev-
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!etin vatandaşı ve bu devlet her vatandaşın bunu mutlaka ortak söylemlerle gel işti rmemiz gere· 
kiyor. Ama bu top lantıya itiraf etmeliyim ki katılanların büyük çogunlugu kamu. sivi li çok az gö· 

rüyorum. Batman 'ın sivil toplumu. sivil hayatı kendini gözden geçirmeli . kendini degerlendirme· 
li zira ka l kınması istenen bu yöredir. Bu bölgedir iletilmesi istenen insanlar bu insanlardır. Efen· 
dim katıl ımcıilgın ötesinde bu tür top lantılarda her nedense insanlar kendi vicdan la rıy la baş ba· 
şa ka ldıklan zaman söyleyecekleri söylemleri degil. otoritelerin egemenlerin duymak istedikle· 

ri ya da ha lkın kitlenin duymak istediklerini söylerler. Bu da çok ikiyüzlü oportunist bir yakla· 

şımd ı r . Içimizden geçen neyse düı·üstçe ortaya dökmenin büyük bir yararı var diye düşünüyo
rum ve onu yapan arkadaş l arı da yürekten kutluyorum. Söylemlerimizde yaniışiarım ız varsa bir 

başka arkadaşlarım ızın dogruları bizim yanl ış la nmızı düzeltir. 

Batınan kalkınması nda temel faktörlerden bir tanesi TÜPRAŞ Rafinerisi. ama TÜPRAŞ Rafi· 
neı· isi 50'li yı lla rda yapılm ış ve artı k rantabı i degil üretken degil, bunu herkes biliyor. Yeniden 
yenilenmesi için büyük bir sermayeye ihtiyaç var. Devletin bunu yapamayacagına inanıyorum 

ciddi boyutta olarak bazı insanlar bunu satın almak istiyorlar. Biz efendim TÜPRAŞ'ı satın ala· 

cagı z. diyorlar. Eger gerçekten satın alacaklarsa bizlerde ça lışan la rın. emekçilerin hak larını ko· 
ı·uınak mücadelesini veı·erek karşı çıkmazsak ve devlet o parayı bir başka alana. buralara ak· 

tal'lrsa çok iyi bir şey olur. diye düşünüyorum. Buradan benim ümidim yok. Batman ' ın ası l so· 

ı·unu ya tı rım belgesi alm ış 4 72 tane yatı r ım belgemiz var. Bizim geçmiş dönemlerde şimdi bu n· 
lardan 51 tanesi bitmiş faal durumda 167 tanesinin i n şaa tı b itmiş, 33 tanesi yarım yamalak, 
221 belge oldugu gibi duruyor. bun ların hepsini mercek altı na a lmamız gerekiyor. Şimdi bu bi· 
tenlerin ciddi sorunu var. geregince iş letilemiyorlar. bu bir gerçek. Benden önceki bir konuşma· 

cı arkadaşımız anlattı. Ben bir pazar bulurum ama pazar bulmak da o kadar kolay degil. ham· 
madde bulmak da o kadar kolay degil. iş letme kredisi almakta o kadar kolay degil. Ben bu n la· 
rın gözden geçirilerek bitiri imiş ve gerçekten ça lışacak olanlara kredi sadece kredi arkadaşlar 

teşvik falan degil , verilmesinin uygun olacagı kanaatindeyim ve Batman bundan da büyük bir 

fayda elde edecek kimi eleştiriler var. Bu paralar pavyonlarda yendi ya da işte efendim bir ta· 

nesi bana gelmişti. Rüzgar işletmenin ve fabrikanın duvarların ı y ıkın ıştı efendim bu alet say ı la· 
bilir mi. hay ır çok komik bir olay ufak sayılmaz. biz bunla r ı ayıklayalım . Ama ciddi yatırımcıya 

da gerekli destegi yapmamız gerekLigine i nan ıyorum. 

Tarım ihracatta önemli bir olay dünyan ın her yerinde gelişmiş toplumlarda da tarımın girdi· 
si sıf ır degil arkadaşlar hay ır herkes tarıma bir destek bir sübvansiyon saglıyor. Bir arkadaşı· 

ınız A l ınanya'yı an lattı. Bavyera Eya letine gittigirnde tamamen bugday tarla la r ı ve ben ekmek· 
ten de çok garip. bir tat alamamıştım da sanayi bölgesi degil ben niye hepsi bugday falan dedi· 
gimizde bana şey dem iştiler. Bugctay sübvansiyondan yararlanıyor. Şimdi bizim birinci sın ıf ta· 

rım arazimiz var. çok geniş büyük çogunlugunda tütün ekiliyar ve devlet o tütüne sübvansiyon 
ver iyor. O tütün hiç de verimli bir tütün degil. Itiraf etmemiz gerekiyor . beyin fırtınas ı bunun 
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adı . düzgün konuşmamız lazım . O tütün Virjinya tütününe ya digerine de benzemiyor. bir çogu

nu da yakıyorlar. En son Türki Devletler açılinea oraya gönderdiler. Oysa girdisi. yatırım ı bü

yük bir olay, arkadaşlar gelin bu tütünü sadece Sason ve Kozluk'da ekelim. Çünkü Sason ve Koz

luk'un arazisi çok verimli degil. küçük böyle ırınaklar ve oranın kena ı·ına tütünü ekebil irsiniz. Or
da ki köylüye devletin yapacagı sübvansiyonu da rahat bir geçimi saglar. Şimdi ben bunu söy

lerken de tütün eken benim karşıma dikilecek dogrudur. Çünkü onun elinde de bir girdisi vardır . 

ben elimden alın diyorum ama şunu söylüyorum. Burada bu topraklarda siz bunun yerine ger

çekten ekonomiye katkısı olan ülkenin ihtiyacı olan bir başka mala sübvansiyon yapın. IşLe pa

muk. birinci sınıf pamuk üretiliyor veya domates düşünebildiginiz neleı· varsa sübvansiyonu 
oraya verin hiç olmazsa bu Lopraklarda geregince bir verimlilik elde edilmiş olsun hazine arazi

lerimiz var. yani GAP'la birlikte çok şey gelişecek ne bileyim kimisi toprak reformu hayır arka

daş toprak reformu falan da artık hikayede ama Loprak düzenlenmesi yapılab i lir. Toprak sahip

lerine dokunmayın ama burada en büyük aga devlet. Devletin o arazisini rantçıların elinden alıp 
gertıgi gibi ya kiraya verin ya da ihliyacı olan köylüye dagıtın. bunlar da şart diye düşünüyo

rum. Şimdi biz bun ların bizim bir de Batman'ın önemli bir sorunu var. hayvancılı k. Şehir içeri

sinde çok sayıda agı l var ve bunlar göçer insan ların. o insanlar agılların ı kurarlarken Batman 

küçücük bir yerdi. Şehrin d ışına kurmuşlardı . şeh ir büyüdü. şehrin içinde kaldı. Hepimizde mus

taribiz yazın kokuları . sinekleri bizi rahatsız eder. Peki bizim bu insanlara hadi çeki n gidin de

me hakkımız var mı hay ı r. öyle pek hakkımız yoktur diye düşünüyorum. ne yapalım akılcı biı· 
şeyler yapalım . Sayın Defterdar Bey'de burada bir yerde tepe yerlerde hazine arazisi tahsis edil

sin. Sayın Belediye Başkanı burada oranın alt yapısını belediye saglasın ve bu insanlara denil
sin ki gelin a ı·kadaşlar bizler de ya l'dımcı olalım . kooperatif kurun. Egitim li insanlar degildirler 

bu göçerler. hepsi hepimizde biliyoruz. Gelin bir koopel'atif kuralım . Bu kooperatif kurulduktan 
sonra onların ellerinde her birinde hayvan var. O hayvanları sermaye yapa lım. kooperatif ser

mayesi yapalım. Hazine arazisi verildiyse alt yapı verildiyse. bizim GAP l da ı·esi'nde islediginiz 

olsun. Bina buraya bir modern tarım köyü, öyle bir şeyin kurulmasın ı saglayalım ve o insanlar 
buyurun arkadaşlar yerin iz haz ır gidebilirsiniz dedigiıniz vakit seve seve giderler. Şehir de bi

raz d üzelm iş olur diye düşünüyorum . Biz bun la rı n hepsini saglayıp şehri kalkındırdıktan sonra 

pek gelişmeyecegiz itiraf ediyorum. Işte iki gün önce Galatasaray çok harika bir zafer elde etti. 

Hepimizi de mutlu etti. Ama ben o gece kendi adıma sinir krizleri geçirdim. Ilkel beraberligimiz 
gece boyunca bütün silahlar susmadı. Olmaz aı·kadaşlar böyle bir kalkınma. olurmuş o zaman 

beyninde kalkınması lazım . Kültürel ve sosyal ka lkınınayı saglanıam ız gerekiyor. 

Senin Galatasal'ay·ın başarısında hiç bir şeyin yok. Eger egıenınek isliyarsan al eşi ni ç ık so

kaklara dans et. halay çek. eglen. helalı hoş olsun. ama silah patlatmanı n. adam yara lanıan ın 

ne mantıg ı var. niye böyle. Çünkü sürekli kalkınma derseniz ve siz insanın beynini sosyal. kül

türel yapısın ı geliştirmezsen iz böyle olur. Batman 'da şu anda o durumda şehir büyüdü. binalar 
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büyüdü. ama beyin büyümedi. bizim düşünceleı·imiz büyümedi. Bunları büyütmemiz gerekiyor. 

belk i ama örnegin biı· sinemas ı yok. örnegin şehrin bir tiyatro salonu yok . Orn<ıgin insanların 

aileleriyle gidebilecekleri bir belediye Atatürk parkı da yetmiyor. yetmiyoı· bu adamlara da kim 

ne yapacak galiba bu konuda da devlete iş düşüyoı·. ya da belediye iş düşüyor. bunları geliştir· 

mek l azım. bir çevrecilik olay ı. iLiraf edeyim. Şehrin bu bina lar ı beni rahatsız ediyor. gelecekte 

birçok insanı da rahatsız edecek veeger dogru ise tamamen yumuşak zemin üzerinde şu tepe 
yerlerde topraklar üzerinde yedi katlı binalar kuruluyor. buralara ruhsatlar verilmiş ve bina lar· 

da beton y ıgını şehireilik diye bir şey yok. Gelecekte hepimizi rahatsız edecek mutlaka bunun 
önünü de almaınız gerekiyor. yerelcilik evet yerel motiflere biraz özgürlük şarttır . Yani insanlar 

yerel özgürlüklerini yaşayab ilmelidiı·. ben yapabilmeliyim ama bana sorumluluk da verilmelidir. 

o sorumluluk ne ben örnek veriyorum. dag başında Sason Daglarında marjinal anlamda küçü· 
cü k bir kabile. Bu kabilenin kendini yaşama hak ve özgürlügü olma lı . ama o kabileye biz sorum· 

lu luk yükleriz. Sen Türkiyelisin Türkiye'ye karşı sorumlulukların var onları da yer ine getir ya da 
dünyaya karşı sorumluluklarını yerine getir. onu da yap. örnegin ilimizin 10 yı l kutlamaları ya

p ı ldı. I O yıl kutlamalarında müzisyenler. sanatçılar epey şen likler yaptı lar. Sag olsunlar. ama 

ara l arında Küıtçe okuyan bir sanatçı kat ı lab i l i rdi. bu merkezi idare eden böyle bir özgürlük ge
lirse daha iyi olur. yerel anlamda biz daha rahat oluruz diye düşünüyorum. 

Ziveı· ÖZDEMİR : 

Efendim söylenecek daha çok şey var ama beyin fırtınası benim ki bu kadar bir şey estir· 

mişsem kendimi mutlu hissederiııı. hepinize saygılar sunuyorum teşekkür ederim. 

Evet Baro Başkan ı Sayın Salih Ataç Bey'e teşekkür ediyorum. Aslında bu top lantıda günde· 

me getirmek istediklerini arkadaşlarımız bize soruyoı·I ar. Sessiz çogunlugun planlama süreçle· 
ri ne katılım ı nasıl saglanabilir. Bölge'nin ya da II'in önemli üç sorunu hangisidir. bize göre GAP 

plan lama uzman ları Bölgede ya da llimizde özellikle hangi kişi kurum ve yahut da kuruluşlarla 
temas kurulması ve işbirligi yapmalıdırlar. bizce ilimizde GAP Katılımcı Planlama Kurulu oluş· 

turulursa bu Kurul yara rlı ça lışma lar yapabilir mi. Bu konuda bizlerinde başka önerileri var mı 

diye. Bunları kafam ızda sorup bun ların cevaplarını bulmak ve degerli katılımcı arkadaşlarımı

za bu sorular istikametinde soru sormak ve görüşleri m izi bildirmek ve çözüm önerileri üretmek· 
tir. Burada görevli kardeşimiz. söz isteyen arkadaşlarım ııda Sayın Mehmet ŞENAYAZ Bey. ye
rin izde ele konuşabili ı·s iniz. 

Mehmet ŞENAYAZ (Seı·bcsL Muhasebeclleı• ve Mali Müşavlrler Odası Başkanı) : 

GAP Idaresi'nin degeri i misafirleri hepiniz ilimize hoş geldiniz diyorum. Bu toplantıyı sagı a

cl ıg ı n ız için hepinize teşekkürlerimi sunuyoruııı . GAP Idaresi'nin insan orjini ça lışmalarını yeni· 
lernesi gerçekten bizleri sevind i rm iştir. GAP'ın temelinde olan insan larımızın görüşlerine eleger 
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verilmesi. sorunların dinlenmesi ve bu do~rultuda ça lışmalar yapılmasını gerçekten iyi bir teş
his olarak degerlendiriyorum. özellikle bölgemizde geı· i kalmışlı~ın ekonomik çıkmazların bana 
göre en büyük etkeni feodal yapıdan kaynaklanmaktadır. Feodal yapının iyileştirilmesi. feoda l 

yapıdan insanların bir an önce kurtulması için GAP Idaresi'nin üzerine düşen görevinin egitim 
olacagı inancındayım. bu tür egitimlere agırlık veı·mesini beklemekteyiz. Insanlarımızın demok
ratik bilince sahip olması. köylülerimizin sivilleşmes i için önünün açılması . bu konuda egitim ça
lışma larının yapılması gerekmektedir. Köylülerimizin bugün GAP Projesi'nden hiçbir beklentile
ri bulunmamaktadır. Bunu nedeni ise büyük toprak aga larının bölgemize hakim olmasından 
kaynaklanmaktadır. Büyük toprak aga larının bugün GAP'dan beklentileri çok büyük ve çok ast
ronomik rakamlar· da olmasına ragmen köylümüzün. çiftçimizin böyle bir beklentisi mümkün de

gildir. çünkü köylü. çiftçi. ırgat. ve gündelikçi olarak ça lışarak geçimi idame etmektedir. büyük 
toprak agaları büyük rantları alarak batıda yatırımlara yönelmektedirler. lşte bu nedenle köylü
lerimizin bu konuda örgütlendirilmesi topra~ın bence toprak reformu veya başka isim adı altın

da arkadaşlar açıkladılar. Ne şekilde olursa olsun topragın adil dagılımının saglanması gerek
mektedir. E~er bu konu da bunlar yapılmazsa büyük toprak a~aları şu anda yapılması düşünü

len !lı su Barajı ' nın altında kalacak topraklarını büyük miktarlar da degerlendirip batıya gidecek
lerdir. Köylülerimiz aç. sefi l ve işs iz ka lacaklardır. bunun bir an önce uzman kişilerce ve i şin eh
li insanlarla iyice degerlendirilip bu konuda çözümler üretilmesini istemekteyiz. Ayrıca feodal 

yapının a~ırlıgı ilimize de hakimdir. Demin Salih arkadaşımızın anlattı~ı birçok şeylerde feodal 
yapının a~ırlıg ı hissedilmektedir. Feodal yapı siyasi hayatımıza da hakimdir. Feodal yapı egiti

miınize de hakimdir. Feodal ya pı bütün hayatımızın üzerinde büyük bir handikap olarak dur
maktadır. Bunun için en önce feodal yapının memleketin üzerindeki etkisinin kaldırılması ve bu 
konuda ça lışına l arın başiatılmasını istemekteyiz. Sivil toplum örgütlerinin de önünün gerçekten 

açılmas ı çok önemlidir. Bu konuda. sivil toplum örgütleriyle halkın kendi sorunlarını direk bir 
merkezde dile getirerek çözüm imkanı ve fırsatı bulacaklard ı r. Şimdilik diyeceklerim bu kadar

dır . teşekkür ediyorum. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyoruz. Sayın Ayaz'a Hasankeyf'in deg işik medeniyetlerin yaşadıgı canlı tarih ör

negi adeta llısu Barajı altında kalmasını temenni etmedigirniz Hasankeyf Belediye Başkanımız 
Sayın Abdülvahap Küsen Bey mikrofonu Abdülvahap Bey'e verirseniz görevli arkadaş. 

Abdülvahap KÜSEN (Hasankeyf Belediye Başkanı) : 

Şuradan tüm katılımcıları saygıyla selamlıyorum. öncelikle böyle bir ortamı yarattı~ı için 
GAP Idaresi'ne teşekkür ederim. Çünkü bugüne kadar GAP hakkında detay lı herhangi bir bilgi
ye sahip degildik. Ama toplantıdan 12 saat önceden haberimiz oldugu için hazırlandık ve bilgi
len me açısından dolay ı sıkıntı da oldugumuzu belirtmek istiyorum. Şimdi Vedat Özbilen beye-
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terilebilir oldugu kanaatindeyim. Yine küçük tasarruf sahiplerimiz için arsa alıp 5'er kat 10'ar 

kat bina dikmek yerine. topraga gömmek yerine bu tasarrufların kollektif girişim ruhu ile bölge 

ürünlerini sanayi nimetiyle buluşturacak sanayi alanlarının oluşturulmasını sanırım Konya bi· 

zim için güzel bir örnek. 1 O y ıl önce sadece tahı lcı lık a lanında yaşam mücadelesi sürerken bu
gün sanayi de ülkemizin güzide bir Ili haline geldi tümüyle küçük girişimcilerin bu kollektif giri

şi ıncil ik ruhunu hayata geçirmeleriyle saglandı. Bu sa nırım Ticari Sanayi Odaınızın daha çok il

gi alanına giren bir husus. önemi nedeniyle Hasankeyf'le ilgili de bir şeyler söylemek istiyorum. 

gerçekten toplumları kalıcılaştıran insanlara yaşam ve moral degerieri aşılayan kültürel varlık

lardır ve tabiat varl ıkla rıdır. Bunun nadide ve güzide örnegi Hasankeyf'dir. Maalesef kod mu dü

şürülüyor. set mi çekilir. ama bir türlü olumlu bir adım . umut verici biı· adım göremiyoruz. Ge
çen hafta üzücü ben im için çok üzücü ve insanlar için çok üzücü bir durum gördüm. Hasankeyf 
kaymakamlıgı Hasankeyf'in kurtarılmasına duyulan ilginin adımları hızlanırken 500 liralık ba

gış lar halinde giren insanlardan para topluyordu. Bizce bu husus son derece sakıncalıdır. Bir an 

önce bu uygulamadan vazgeçilmelidir. 1985 yılında SIT a lanına dönüştürülen Hasankeyf'le ilgi

li maalesef ilgili yasanın verdigi hiçbir yükümlülük yerine getirilmemiş. insanla rımııda gerekli 

özveriyi ihmal etmişler . Fakat son dönemde dönem Hasankeyf'in kurtarılması dönemi iken bu

nu baltalayacak. bunu sekteye ugratacak dav l'anışlardan önemle kaçınılması gerektigini belirti
yorum. Teşekkür ediyorum. 

Zlver ÖZDEMİR : 

Teşekkür ediyoruz Sayın Zekeriya Aydın Bey. Sayın Metin GÜN, mikrofonu verirseniz .... 

Metin GÜN (Kanal 72 Yönetim Kurulu Başkanı) : 

Degeri i konuklar ve Batman ilk defa böyle bir organizasyona ilk defa ev sahipligi yaptıgı için 

bundan duydugumuz sevinci ve GAP bölge Idaresi'ni böyle bir progı·amı düzenledigi için kendi

lerine burada teşekkürlerimiz i arz ediyoruz ve böyle programların devamın ı temenni ediyoruz. 

Şimdi benim konuşacaklarım iki şık a ltında degerlendireGegiz .. Bunlardan bir tanesini temenni

ler. ikincisi bugün Batman'ımızın problemleri ve GAP içerisindeki önemini dile getirmeye çalışa

cagız. Temenniler bölümünde şunu al'Z etmek istiyorum. yetkili arkadaşlarıınıza. Bugün insanı

m ız yeterince GAP' ı tanım ıyor. Maalesef GAP' ı sadece baı·a jlar. sulama ve Ları m la ilgili bir kuru

luş olarak göı·üyorlar ve yeterince insanımıza ı.anı tılmamış. Bugün ama burada arkadaşlarımı

Zin bize verdigi bilgiler ve aydın latmalar karşısında ve GAP'ın bölgede bulunan tüm kültürel in

sancıl düşüneeye dayalı ve bireylerin katılımcılık ve fikirlerinin ön plana çıkt ıgı ve bu i nsanların 

düşüncelerinin de degerlendirecegi biı· toplan tı haline dönüştügünü görüyorum. Bunu her insa

nım ız maalesef bilmiyor. Bunun için yeterince GAP Bölge Kalkınma Idaresi böyle programların 

devamını ve hatta biı· basın kuruluşu ola ı·ak televizyoncu olarak bölgemize yapacakları paket 
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program çalışmaları ile insanımıza daha fazla GAP' ı tan ıtmanın yolları n ı aramak zorundayız Bu

nun için eger böyle bir programlar mahalli televizyonlar veya 10 tane ilin bulundugu GAP Pro

jesi bulunan bütün illerin ileri yönelik yap ılacak bu Lür ça lı şınala r insanımız ı bu tür programla

ra katılımcılıgını ve GAP' ı daha iyi tanıınal arına vesile olur. Bu vesile ile inşa llah bu tür çalışma

ların başlatılınas ını temenni ediyorum. Batman'ımızın GAP içerisindeki problemlerini göz önün

de bulundurursak en büyük problemimiz gerçekten şu ana kadar terör anarşi ve huzur ortaın ı

nın sag lanamaması idi. Ama bugün görüyoruz ki yeni ad ımların atılmasıyla artık bölgemizele hu

zur barış ve özgürlük çıglıkları atılmaya başlam ı ştır . Bunu için buraya yapılacak olan yatırım 

lar huzura ve barışa baglıdır. Eger bölge insanı bu bölgeden ald ıgı baraja yönelik olarak yapı

lan isLimlaklar kanallara yapılan istiınlaklar eger başka iliere kaydırı lıyor ise gidip oralarda 

arazi alınmasına ve fabrika kurulmasına sebebiyet veriyor ise bunun tek sebebi Bölge'de huzur 

ve barışın olan eksik olmasıydı. Ama inşallah temennimiz bundan sonra yapılacak olan bu tür 

istimlakların ve ordan elde edilen gelirlerin bölgemize fabrika olarak veya kalkınınada öncelik

li illerin içerisinde bulundugu Batman'ın üretimine dayalı bir çalışına sahasına harcanınasını 

temenni ediyoruz ve her şeyden önemlisi bugün Tüı•kiye'de gerçekten başörtü lü insanların ve kö

peklerin aynı seviyeye sokuldugu bir ortamda GAP lda ı·esi'nin ve Başkanı tarafından yönlendi

riimiş olan bu toplantının ne kadar çeliştigi göz önüne serecek olursak gerçekten hala insanıınız 

bu tür şeyleri aşamam ış durumdadır. Her şeyden önemlisi Bölge'nin kalkınması ve Bölge'nin bi

raz daha ileri gitmesi buranın özgürlük. düşünce ve inanç özgürlügüyle olacaktır. bunu açık ve 

net olarak belirtmek zoı·undayı z. Batınan ·ın içerisinde bulundugu en büyük sıkıntılardan biri ma

alesef tarım politikasıdır. Bu tarım poli tikalar ı y ıllardan beridir hiçbir zaman devlet tarafından 

desteklenilınemiş sadece halkın kendi genelliginden kaynaklanan bir egitim le yapılmıştır ki. he

pimiz hatırlıyoruz ki bundan 15- 20 yıl öncesine kadar bölgemizele bugday. arpa. mercimekten 

başka bir şey ekilmiyordu. Ama Maraşllların bir deyimiyle buraya gelip pamugu ve tütünü ek

mesi sonunda Batmanımızın bugün pamuk ve tütün diyarı oluşunun en büyük sebeplerinden bi

risi de yine degişik insanların buraya gelip bu öncülügü yapmasıdır. Şimd i bizim bu ı·ada hedef 

tam verimli bir şeki lde çalışınama ktadır. Bunlar herhangi bir bilgiden ve denetimden geçirilmek

sizin körü körüne yapılan bir tarım politikasından öteye gitmiyor. Onun içineger GAP Bölge Ka l

kınma Idaresi böyle bi ı· egitim le böyle bir önceligi Batman ve diger iliere saglayabiliyor. ise o 

zaman adım atılmasına bir sebebiyet verilecektir. Yine hayvancılık maalesef bölgemizde bütün 

merkez köyler olsun digeı· ilçelerimizele bulunan köyler maalesef hayvancılıgı bırakmış du ı·uın 

da hayvancılıgın geri itilmesinde en büyük sebeplerinden biri yine bir an önce söyled igimiz gibi 

huzur ortaınının saglanınayışıdır. Bu köyler boşaltıldı ve bu köylü şehre inmek zorunda kaldı. 

Ve şehre inen köylü bütün hayvanını kesip. satmak zorunda kaldı. ama buradan merkeze yeni 

hayvancılık politikalarıy la ilgili çok güzel adımlarda atılma lı. Daha önce 97'de yanılınıyorsam 

böyle bir Proje başlatılmış idi. Hayvancılıkla ilgili hatta hazineden Batı! Harnan Bölgesi'nin Hı-
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ı· ık bölümü dedigirniz alanda belirli bir arazi dahi yapılmıştır. Ama maaleser yine hükümetlerin 

deg işmesi sonucunda bugün o Proje tamamen sular altında kaldı. Maaleser göz ardı edildi. Böy

le bir şey konuşulnıuyor. 

Bu hayvancı lık projesinin bir an önce hayata geçirilmesini ne yazık ki Batmanınıızın en 

önemli mesellerden biri agaç ve yeşillendirnıe olayının eksik olması. Bugün bak ıyoruz ki Sa

son 'un en yüksek daglarında yay la kesiminde olan agaçlar maalesef merkeze dogru geldillinde 

sıfıra iniyor. Bunun en büyük eksikligini de ben şuna baglıyorunı. Bugün Batman'ın hemen he

men büyük şehi r' statüsüne geldigi bir Batman'ınhala Orman Müdürlügü'nün bulunmayışı. Eger 

bir Orman Müdürlügü bir an önce kurulur ise Bölge'de bulunan tepeler agaçlar veya ekime mü

sa iL olamayan daglık kesim tamamen ne olacak. orman bölgesi ilan edilecek ve bu oı·man bölge

sinde ekilen agaçlar yarın öbür gün insanımıza aş ve i ş olarak geri dönecektir'. Onun için bir an 

önce böyle bir programın uygulanmasını ve bugün Batmanımızın can damarı olan Türkiye Pet

rolleri'nin eski gününe getirilmesidir. Batınanil arkadaşlarım ız ve yöneticilerimiz iyi hatırlarlar 

ki daha önce 18-19 tane sondaj ekibi çalıştıgı halde bugün maalesef sondaj ekipleri bire ikiye in

dirilmiştir ve belki bu arkadaş larım ızda sondaj yapmıyorlar ve bölgenin en büyük dar bagazı 

olan enerji sıkıntısı çektiginiz bir dönemde Batman'da Türkiye Petrolleri'nde 1972- 1980 yılla

rında 5000-6000 tane TPO işçi si çal ı ş ı rken bugün bu işçilerin say ısı maalesef 1500-1 OOO'e ka

dar inmiştir ve sondaj ekip TPO arama işin i askıya almıştır. Eger bir yandan enerji tamamen sı

kıntısını çektigimizi söyleyip bir ha ndikabı yaşıyor isek çok üzüntülü bir olaydır. Digeı·i Batma

nımızın can damarı olan diger şey de TÜPRAŞ. Maalesef kanayan bir yararn ız 30 y ıldan beridir 

kurulmuş olan bir tesis hiçbir revizyoııdan geçirilmiyor. Aynen burada üretilen siyah madde ol

sun benzini. ınazotu olsun. asfalt maddesi olsun bugün hemen hemen en asgari dereceye indi· 

rilmiş durunıda ama eger TÜPRAŞ revize edilir ise ve ka lkıp bu konuda TÜPRAŞ'ın ilerlemesi 

için gerekli atılımlar atılır ise bu şekilde TÜPRAŞ'ın kurtarılınası da söz konusu olur ve en öneın

Iisi son teınen niıni arz ediyorum bundan soma her şeyden önemlisi yerel yönetimlerdeki yapı

lacak olan degişikl igin ve bir an önce çıkarılmasın ı talep ediyoruz, yanılınıyorsam bu 4 y ıl önce 

maalesef gündeme geldi. Hiç bir aşama kaydetmemiş durumda yani hala Ankara'da ki yönetici

lerle. bürokrasiyle maalesef hiç bir yere gideıniyoruz. Burada Ankara'dan yönetilıne olayını ta· 

ınamen ters görüyoruz ve burada ilin mülki anıiri olan ve idareci konumda bulunan arkadaşla

ı· ıınıza gereken yeLkilerin verildigi taktirde bu bürokratik engelleri aşıp yerel yönetimlerin daha 

iyi bir şekilde güçlendirilmesi ve bu alanda GAP'ın veya Batman'ın kalkınınasına sebebiyet ve

r·ecektir. Biraz da sözlerimi uzattıgım için hepinizden özür diliyoruz. Öyle doluyuz ki öyle şeyler 

aklımızdan geçiyor ki hepsini buradan haykırmak istiyoruz. Böyle bir imkan ayagımıza gelmiş. 

Tekrat'dan böyle bir imkanı getiren GAP Bölge Kalkınma Idaresi'ne teşekkürlerimi arz ediyorum. 

bu tür toplanLıları n devamın ı teınen ni ed iyorum. Saygılarım l a. 
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Ziver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyoı·uz. Sayın Metin GÜN Bey'e. Sayın lhsan ATAMAN 

lbsan ATAMAN (Devlet Demiryolları Beşinci Bölge Müdür Yardımcısı) : 

Sayın Başkan. Dtıgerli katılımcıla r bu toplantının Batman'ın gelectıgi açı sından hayırlara ve
sile olmasını diliyol'Um. Oneelikle muharebesiz bir mu harebenin olmayacagı gibi alt yapı ınodla

rı dengelenınemiş ve yeterli aga sahip olmayan ulaştırma şebekesine sahip olmayan bir bölge· 

nin kalkındırılmasından bahsetmek mümkün degildir. Kalkınan bir bölgenin her tip ve büyüklük· 

te girdi ihtiyacı olacagı gibi elde edilecek hasılatında dtıgerlend iı·ilınesi için bölge d ışı harekete 

ihtiyacı vardır. Yoksa GAP kendi içerisinde yönetip kendi içerisinde tüketecek biı· çalışmanın adı 

degildir. GAP'ta bir nokta alındıgında çok global rakamlarla günlük 25-30 tonun üzerinde bir 
mahsulün tarımsa l manada elde edilecegi ifade ediliyor. Böyle bir yükün yalnız karayolu trafigi

ne yüklenmesi mevcut trafik karmaşasın ı kaosa çevirmekten başkada bir şeye yaramayacaktı r. 

Katılımcıla ra dagıtılan bir broşüı·den ben GAP Idarecilerinin affına sıgına rak bir şey söylemek 
istiyorum. Okunmamak için basılmış gibi bir hali var. Bu ulaştırma planıyla ilgili ben bu planın 

üzerinde demiryolu agıy la ilgili en küçük bir işarete rastlayamadım . Eger bu has ıla degerlendi· 

rilmek isleniliyor. limanlara ulaştırtlmak isteniliyor. Üretici emeginin karşılıgının alabilmesi için 
gereken yapılmak isteniyorsa muhakkak suretle GAP Bölgesi'nde büyük bir demiryolu agı çalış· 

masının yapılmas ı şa ı't. Hidroelektrik santrallerinin büyük agırlıkta bu Bölge'de oldugu düşünü

lürse her seferinde 2000-2500 ton yük çekebilen elektrikli lokomotiflerle donatılmış bir demir

yolu agı bölgenin lıakkıdır. Ayrıca Sayın koord inatörüınüz Rio topl antılarından . kararlarından 

yan i çevre ile ilgili kararlardan bahsetti. Elektı·ikli demiryolu işletıneciligi hem Rio şartlarını bii· 
tünüyle saglad ıgı gibi yeteı·li enerji kullanılması açısı ndan daha fazla yük taşıması itibariyle gir
digi maliyetlerinin düşürülmes i itibariyle de muhakkak suretle GAP Projesi'nde yer a l ınası ön 

görülmesi bir lıusustur. Umut ediyorum ki bu dagıtılan broşürde gözükmemekle birlikte GAP 
Idaresi'nin bu noktada degerlendirıne çalı şınası vard ır. Ayrıca ülkemizin demiryolu adına ına

kus tarihinin belki de GAP'ın bu noktada ki atılımıyla yeni bir hız kazandıracaktır. Ben ça lışma

larınızdan dolayı başarılar diliyorum. Saygılar sunuyorum. 

Ziver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyoruz Sayın Ataman. Sayın Abidin TEZEL kürsüye mi çıkmak buyurun. 

Abidin TEZEL : 

Efendim öncelikle GAP Idaresi'ne böyle bir top lantıyı Batman'da düzenledigi için çok teşek· 

kür ediyoruz. Sayın Başkanım ve Sayın Ziver Bey ben bir vatandaş olarak halktan birisi olaı·ak 
bu toplantıya katılma ihtiyacı hissettim. Hakikatten vurgulanan sloganlar etkiledi. Gerçekten be· 
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yin fırtınasının bi ı' araya gelecegini tahmin ederek buraya geldik ve ilgi alan ım oldugu için bir 
imar planıyla birkaç şey söylemek istiyorum Affınıza sıgınarak topla ntı her yönüyle. her yönte· 

miyle dogru katılımıyla her şey le çok mükemmel. Ben GAP Idaresi 'nden şunu rica ediyorum. 
özellikle bir daha ki toplantıyı tekrar Batman'da yapmalarını arzu etmekle birlikte sivil katılı

mın bireysel olarak katılmaları daha fazla nasıl saglayabiliriz diye düşünüp. biraz daha özveri
li ça lışmalarını arzu ediyorum. Ben tepede ça lış ıyorum bununla birlikte ben inşaat yapıyorum. 

Şu anda müteahhit olarak yönetim kurulu başkanı olarak resmi kooperatif kurdu k. GAP Idare

si'nde iş de aylardır böy le bir sonuç bekliyo ı'duk. o sonucu a lamadı k. Kendilerinden özellikle Sa
yın Belediye Başkanımızın dedigi gibi özellikle yerel yönetimlere biraz daha fırsat tanın ı r. daha 

fazla yetki verilip kendi lerinin sadece proje ve denetimle ugraşmalarını arzu ediyorum. Bu Bat
man'da şu anda büyüme. kentleşme. şehirleşme Batman'da büyük bir sıkıntı. Ben bunu Sayın 
avukat beyin dedigi gibi işte Batman 'cia işte bir sürü bina yapıl ıyor. oraya temellere bir sürü bi
nalar görünüyor. Dogrucalar yani oraya yapı lan şey lere şahsen ben de her zaman acımışımdır. 

Fakat Batman lı büyüyen bir Batman ' ı görür görmez işte önünün açılması ile birlikte barış orta

mında önünün açılmasıyla birlikte büyük yatırımlara girmiş bulunmakta. Batman'da işte başta 
Sayın Özdemir başkan Özdemir gibi bir sürü girişimci insan görüyorum. Beyninde fırtınalar esen 
insanlar görüyorum. Bu i nsan ların bir araya gelip yani işte kombinasyon örnegini şu örnegini 

bir kenara atıp da bunu Batman'da gerçekleştirmelerini arzu ediyorum. Bu gerçekleştigi taktir
de yani insanlar mevcut maddiyatını topragın içine gömmeyip tabii sanayi kuruluşuna bir tarım
sal bir hayvancılıga dökeceklerine inancım sonsuzdur. Batman insan ı her yönüyle açık bir insan 

onun için bu insanların önünü açmaları lazım. O taktirde Sayın avukat beyin dedigi gibi paralar 
oraya gömülmeyecek ve istihdam saglanacak. Işsi zli k giderilecek. Ziver beyin ve Sayın Baş

kan'ın dedigi gibi işte en önemli üç sorun bana göre işsizlik, egitim ve yatırımcının önünü açmak 
ben daha çok bu toplantı da dedigim gibi daha çok vatandaş olarak katı lıyorum da buraya çok 
daha degişlik şey ler dinlemeye geldim. Fakat Salih Bey'inde dedigi gibi sanki işte kamu kuruluş

larından birkaç kişi gelmiş bulunuyor ve sadece dinleyici olarak katı lıyorlar. Elbette onlarda ka

tı lsınlar onlarda görüşlerin i bildirsinler. Ama özellikle gi riş imcilerin burada bulunup dertlerini 
sıkıntı larını dile geti ı'ip Batmanımızı daha iyi bir yere nası l taşıyabiliriz. Çünkü ben şunu gördüm 
özellikle Cem Bey'de Metin Bey'de yani biz ça lışmak istiyoruz i ş yapmak istiyoruz bizim önümü
zü kim açacak. açıldıgı takdirde işte gerekli şeyleri yapmay ı p hazı r diyor bu insanlar ve bunlar 

Batmanın insan ları özellikle yetkililerimizden böyle insan larımızın önlerini açma larını arzu edi
yoruz. Ben tepede ça lışma sebebiyle Metin Bey sag olsun degindi. hakikaten bugün Batmanda 
bir TÜPRAŞ ve tepe gerektigi konumda degil tabi buradan özellikle siyasetçilerimize sesleornek 
istiyorum. Batınan'ın bir 10-15 sene öncesinden 5000 tane çalışan ıyla TPO ve TÜPRAŞ çok da
ha iyi bir hizmet veri ı·ken . ülke ekonomisine daha fazla katkıda bulunurken bugün maalesef si

yasilerimizin oyuncagı haline gelm iş bulunmaktadır. Oradan arındırılıp tekrar Batmanımıza da
ha iyi bir şekilde konuşlandınlmas ı için neler yapılması gerekiyor. diye düşünüyorum. GAP !da-
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resi'nden de tabii bu konuda üzerine düşen bir şey varsa elbette ki bekliyoruz. özellikle ben çok 

fazla uzatmak istemiyorum. Kusura bakmayın zamanın ızı a ldım. Toplan tıy ı düzenleyeniere tek· 
rar teşekkü ı· ederim. sayg ı larım ı sunuyorum. Sizleı· de beni dinlediginiz için teşekkür· ediyoi'U ın. 

sagolun. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyoruz Sayın TEZ ER. Ferhat NASIROGLU FERNOST Inşaat Yönetim Kurulu Üye

si yerinizde mi buyurun. Görevli arkadaş verirseniz müsaade ederseniz bu ögleden önceki 12 

-1 O buyurun efendim. Söz alın. 

Ferhat NASIROCLU (FERNOST Inşaat Yönetim Kurulu Üyesi) : 

Oneelikle burada ki bütün arkadaşları selamlıyorum. Tabii konumuz GAP Bölge Kalkınma 

Planı. Fakat şunu da göz ardı etmemek gerekligine inanıyorum. Bugün globa lleşen dünyada ar

tık bütün ülkelerin bütün insanların birbirlerinden etkilendigi bir ortamda yaş ıyoruz. Dolayısıy

la bölge kalkınına planı yaparken ülkelerin kendi içerisindeki anlaşmayı da göz ard ı etmemesi 

gerekLigine inanıyorum. Türkiye'nin Avrupa Birligi·ne giı·iş sürecinde Gümrük Birligi Antlaşma

sı çerçevesi içerisinde bazı taahhütlerde bulundugunu biliyoruz. Bunlarla beraber Dünya Tica

ret Oı·gütü'nü n bütün ülkelerini kapsayan bir ça lışma sürecinde oldugunu biliyoruz. dolayısıyla 

bölgeyle ilgili biz planı yaparken dünyanın istemiş oldugu dünyada üzerinde ça lışına yapılan ko

nular üzerinde de san ırım biraz durmak gerekiyor. bu konuda GAP Idaresi'ndeki arkadaşlardan 

daha detay lı bir bilgi istiyoruz. Tabi planlama yaparken bunun üzerinde ça lı şma yaparken icra· 

atta da bazı şeylerin oluşmasın ı bekliyoruz. bununla ilgili bazı somut örnekler vermek istiyorum, 

Batman'da ·tıuh Deresi' konumuz vardır. Batmanla ilgili 25 yıldır belki Batman'ın köy oluşun

dan beri ismi zaten ilahtan geliyor. sürekli tartışı lıyor. bu konu sürekli gündeme geliyor. sürek

li birileri bir plan yap ıyor. Ama hala bizim llulı Deresi. eski llu lı Deresi hala hasta lık yuvası. bu

nunla ilgili ciddi anlamda bir ça lışma göreıniyoruz. Dolayısıyla bu planlaına larında icraata dön

mesini bekliyoruz. ikinci konuda bu. Batman Sol Sahil Sulaması Batman Ovas ı 'nı sulamaya aça

cak bir Proje. Maalesef 17 500 hektar alan Batman Sol Sahil Sulamasının sulama alanında şu 
anda 4000 hektara yakın bir kısmı tarıma elveri şl i olmayan bi r duruma getirilmiştir . Bu da dü

zensiz bir yerleşimden düzensiz bir kentleşmen in sorunudur. Bu da ben şu anda inan ıyorum özel 

sektörün artık devieLin bazı şeylerin beklenınemesi kendisinin bir şeyler üretmesi. kendisinin bu 
konuda çalışması gerekLigine inanıyorum. Çünkü artık bütün dünya da şunu gözleın liyoı·uz. üzel 

sektör üreten insanlar başa ı· ıya ulaşıyor. Dolayısıy la bizim Bölge'de maalesef en büyük sık ıntı 

en büyük yanlış. her şeyi devletten bekleyen insan yapısı fakat eger biz konularda biraz daha 

kendimizi üretime dönük biraz daha sanayicilerimizin kendilerinin düşüncesi. kendilerinin üret

tigi fikirler dogrultusunda çalışmalar yogun laşırsa kendi ayaklarım ız üzeı·inde durmayı başarır-
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sak sanırım hem olayı sahiplenmede hem de başarıda daha hızlı bir trend yakalayabiliriz. Bunu 

gerçekleştiren insanlar var. 

Bu Bölge'de yani bir Sabancı 'dan yahut ta Koç'tan beklentimizin çok olmamasını düşünüyo

rum. Bizim kendimizin bir şey leri yapmamızın gerekLigine inanıyorum. Bu süreçte tabii hepinize 
bir görev düşüyor. Dolayısıy la çok ça lışmamız geı·ektigine inan ıyorum. Çünkü gelişmiş toplurn
lara baktıgımızda ve insanlar hep üretken hep bir şeyler yapma tel aşı içerisinde hep üretme pe

şinde dürüst üretimin peşinde. bizde o zihniyetin yakalanması gerekiyor. Ha bunun temelinde 

işte egitimin. kültürün çok büyük etkisi var. Bizler eger bu şeye. bu sürece bu şekilde degerlen

direbilirsek san ırım hem ülkemizde hem bölgemizde çok daha ciddi yerlere çok daha ciddi yatı· 

rımlara gerçek leştirecegi mize inan ıyorum. Tabi i pol i tikanın bu Bölge'nin kalkınması üzerinde de 

bazı olumsuz etkileri de var yani insan ların tarım politi kalarını kendi politik çıkarları ugruna 

harcamama ları gerektigine inanıyorum dolay ısıy la tarımın politik amacı n d ışına çıkartılması ge

rektigine inanıyorum. üretici bazı konumlarla araştırma geliştirme egitim konusunda daha de· 

taylı böyle direkt üreticiye, direkt üreten insana yetişme hedefine yani on ların direkt egitimine 
ait ça lışma la rını h ız iand ırma larını bekliyorum. Alt yapı yatı rı mlarının tabii bölgelerimizin en bü· 

yük s ıkıntısı bugün alt yapı yatımlarına gerekli yatı rım lar işte ödenek sı kıntısı olsun bu tür so
runlar eger çözülürse sanırım Bölge'deki sanayici olsun üretici olsun çok daha güzel şeyler be· 

cerecek. çok daha güzel projelere imza atacagına ina n ıyorum . Saygı lar sunuyorum. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ederiz Sayın Nasıroglu. Şimd i son olarak bu oturumda çünkü 12 .20 de yemek 

aras ı vereGegiz. Sayın Erdal ÖZER. buyurun. 

Erdal ÖZER (Tarım 11 Müdürü) : 

Efendim Sayın Başkan. Sayın katılımcılar Batman GAP Bölgesi' dir. Ikinci olarak kalkınmada 

birinci bölgedir ve olaganüstü hal kapsamında mücavir alandır. düne kadarda olaganüstü hal 

bölgesiydi. Bun ların dışında sık sı k resmi gazetede yayınlanan yayınlara göre bölgedeki yatırım· 
cıla ra teşvik ve destekler olmasına ragmen Batman'da fabrikalar açılacagına açılmış olan fabri· 

ka lar da kapanmakta bölgede yeterli bir kalkınmaolmadıgı da görünmektedir. Bunlardan sorun 

düşüyor. Gerek bölgedeki ilimizdeki kamu kuruluşları gerekse çiftçimiz gerekse köylümüz. sivil 

toplum örgütlerimiz yeteri kadar birbirimize baglı degiliz. Birbirimizden kopuk olarak çalışmak· 
tay ız. Şu GAP Idaresi'nin burada başlatmış oldugu bu toplantının bize ön ayak olması dilegi ile 

bundan sonra ki toplantı ol uşmadan şu toplum içerisindeki fertlerde bir konsensus oluşturup 

bu çalışmalarımızı bu kamu kuruluşla rı . sanayici sivil toplum örgütleri gerekse de çiftçilerimiz· 
le birlikte GAP Master Plan ı 'n ı birlikte oluşturup zaman zaman GAP Idaresi'ni zaman zaman 
başkanl ıgı sıkıştırmak için düzenlememiz gerektigini düşünüyorum . Arz ediyorum. 
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Sayın Başkanım evet teşekkür ederiz. Sayın Erdal Bey' e aslında bu toplan tı organizasyonun

da biraz eksiklikler var. Çünkü Ankara'dan ı.eşrif buyuran misafirlerimizin göı'mek istedikleri 

resmi kurum ve kuruluşların sadece birim müdürleri degil. burada sivil kitle örgütleı'i. işsizi. es
nafı . çift.çisi. köylüsü. sanayicisi. yaLırımcı sı ve kadın ıyla beraber burada onların görüşlerini bi

re bir alıp bu sorunla rı ve çözüm önerilerini almakt.ay ız. esas amaç. Ama biraz belki organizas
yon bozuklugundan bundan sonra ki toplantı larda inşallah bunlarda telefi edilir. Biz 12.30 ye

mek arası verecegiz Çıragan Lo kantasında 12.30 büLün arkadaşlar daveLiidir. 13.30 da hepimiz 
burada olacagız. Yine beyin fırtınası devam edecek. Efendim saygılar sunuyorum. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Tekrar hoş geldiniz diyorum. Ogleden sonra ki oturuınumuza başlamış bulunmaktayız. Bu 
arada sorusu olan bize yazılı bir şekilde iletirse. biz onlara söz hakkı verecegiz. Yemek sonras ı 

rehavet çöktü. Galiba bunu biraz aşmaın ız gerekiyor. Konuşmaktan çekinenler var gibi görüyo

rum. Bence çekinilecek bir durum yok. Burası aile ort.am ı diye bakmalı bence. Bu oturumda siz
ler etkin olacaksınız. onun için biz burada sizleri dinleyecegiz. Bu açıdan lütfen konuşursan ız se
vinecegiın. Bence en başt.a yatırımcı bir agabeyimiz var. Sabah fazla konuşmadı. Ben yine onu 
davet ediyorum. Şu soı'unlarını bize anlatsın. bir daha dinleyelim . Buyurun. 

Cemll Kaya ALP (Ber can Tekstil) : 

Sayın Valim. Sayın Misafirler kendileri Bereana geldi. Gözüyle gördüler. Orda 45 t.ane insan 
çalış ıyor. Bunu biraz önce hitap ettim. Tabii benim sorun um size an latıınıyla degil. Kendileri da
ha iyi bilir. Anlatırlarsa daha iyi olur. Vedat Bey gördünüz. yerimi artı benim devletten istedigim 
para degil makine. Sayın V alimden de talep ettim. Yer pazar degil yer istiyorum. pazar istemi
yorum. Avukatıınız Semih Bey dedi ki pazar bulmak zordur. bana zor degildir. Ben 26 senediı' 

Anadolu'da bu işi yapmışım. meslegimdir. Bu 26 sene içerisinde piyasa aramadım . Gerçekten 
aramadıın. yine aramıyorum. Şu anda benim atölyede dikilen 1200 tane gömlek Erzurum'da 
güvenli gömlegidir. Antep'in ki de bekliyor. TÜPRAŞ'ında bekliyor. Ben pazardan korkınuyo
rum. Üretecegiın halde de korkuyorum. Dersiniz ki bugün 45 kiş i ça lışıyor. Yarın 200 k işi oldu

gu zaman tıkanırsın. tıkanınam efendim ben satarım ben kendi ürettigiın ınalımı satarı m. Bu gün 
Batman'ın kaderi bir tane banka şubesinin elindedir iyidir , iyidir. kötüdür. kötüdür. Olmaz kar
deşim bu böyle sen gel bak ça lışıyorsa iyidir. Çalışm ıyorsa kötüdür. Bir banka müdürü dosya
ını tuttuguzaman bu adam iş yapamaz. Kumara düşmecesine valiahi ben hayatıında oyun bil
miyorum gerçekı.en. Söyleyeyim de öyle bir şey söyledigim zaman o selam battı gitti. işte battı 

gitti. B irnakış makinesi eksiktir. Benim nakış makinesi hepsini biliyorsunuz. hepiniz biliyorsu
nuz. Bunu 12 kafalı makineyi 154 bin ınarktır. Ben bir özel güvenlik elbisesini dikLigim zaman 
bu makine bu cepleri bir tane poşetı.e koyuyorum ve Antep'e gönderiyorum veya Adıyaman'a na

kışa gönderiyorum. Devlet bana bunu niye vermesin. satacak ınıyıın. yiyecek miyim. hay ır ça lış-

45 



tıı·acagım. Allah sizi inandırsın ortalama her ay 400-500 milyon ben AnLep·e Adana'ya işleme 

parası gönderiyorum. Peş in olmadan yapmıyoı'. illaki peşin olacak. ondan sonra yapıyor. Ikin

cisi olarak şu anda 45 kişidir eger benim yerim olsun söz veriyorum 200 tane insan çalıştıraca

gım. fakat sesimi duyan yok. Ankara'ya gidiyoruz duyan yok. burada çalı şıyoruz duyan yok ya

ni Vedat Bey o çalışma şartları altında sen çalışır mısın onu size soruyoı·um. Mümkün degil kim

se ça lışamaz ama ben ça lış ı rım . Allah seni inaııdırsın benim oldugu m müdüriyeLLe koltugumun 

yeri yok iplikten. dügmeden. bobinden. kumaştan benim oturacak yerim yok. yemin ederim ki 

yok 2.5 senedir o şartlar altında çalışıyorum. Bugün sanayici arkadaşlarınıız var. burada yer

leri gen iştir. rahattır. benim ki de öyle zannediyorlar. gelsin baksınlar. avukat bey gelsin baksın 

benim satış depom var. Orada anıbarını var gelsin baksın . 2.5 seneden beri çalışıyorum. r<:ger 

200 tane gömlek veya giyim orda çıkarda pazarda zorluk çekmiş oluyorum. bu da mümkün de
gil mümkün degil. Bugün Zirai Donatım özelleştirildi 1000 metrekare alan vard ı r. Oraya ne ya

pacak bilmiyorum. bilmiyorum. Geçen Sayın Va limize izah ettim. Bize yapılacagını söyledi. ba

na Sayın Vali m m üze yapılacagını söyledi. tabii bunu müzede yapı lırsa. bizim için yapılır. Bizim 

Nasırogu llarından bir a ı·kadaş hitap edildi ki alt yap ı hayır kardeşim iş önce iş benim karnım 

tok çamurda da yürürüm valiahi çamurda da yürürüm. Ama ben işsiz olursam yollar oldugu gi

bi altın kaplama olsa ben kara kara düşünüı· giderim. önce iş efendim. önce yatırım. önce sana

yi. Bugün piknige giderse gene berabeı·inde bir şey götürdügü zaman sevine sevine gidiyorsun. 

Çünkü yanında birerzak lık vardır. ama paran olmadıgı zaman piknige bile gidemiyorsun. Sana

yileşme dalına geldiginiz zaman bugün Adana'da 300 pardon 600 tane fabrika var. Direnmen 

insanı sahibi Mehmet Uslutaş Bey'le tanıştım. Hasankeyf'de bana diyor ki usta başıdır. boşsa 

da evet buyur işine gel. dedim hayır ben burada ça lışacagım. Mensa'n ın sahibesi şimdi Vedat 
Bey siz Ankara'ya gideceksin iz. çok güzel. Biz geldigimiz zaman 7 gün cebimizden yiyoruz. Yer

de 7 gün otellerde yatıyoruz. 7 gün kapılarda bekliyoruz. gerçekten bekliyoruz. Bunu çok esnaf 

arkadaşlar burada sanayiciler var. bunların hepsini biliyorlar. ben ne kadar anlatsam benim 

sözlerim kurşun gibi delebilir. fakat maalesef gerçekleri söylüyorum. Ben kagıda bakarak oku

muyorum. ben içimden geleni söylüyorum. hiçbir sözlerimi kagıttan okuyamam. Karşılaşugımız 

zaman yuhlarlar beni. Bunları aniatıyorum efendim hepinize saygılarımı sunarım. beni bagışia

yın ız. 

Ziver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyoruz Sayın Cemi! bey. Aslında Cemi! Bey haksızda degil bu sıkıntıları biz geç

miş de hepimiz yaşad ık bende Batmanl ı bir iş adamı ve yardımcısı olarak 1980 yılından itiba

ren hep Batman'da kötü bir imaj teşvik edildigi zaman hep kötü manada insanların devletin pa

rasını çarçur ettigi hep o imaj akla geliyor ben işte o Leşvikçilerden biriyi m ve 3 tane tesisim var 

teşvik belgeli yaptım. Bunları da hepsinde şu anda toplum 250-300 civarında istihdam edilen iş-
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çilerimiz. insan larım ız ekmek yiyor, hepside o teşvik mali belgeleriyle yani söy lendi~i basına. 

medyaya yans ıtıldı~ı gibi d~il bu evet Cemi! Bey a~abeyim iz sık ı ntıların ı anlattı~ı zaman ben 

ayn ısını yaşıyorum. yaşadım . Kalkınma Bankası'nda. Hazine'de, Ticaret ve Sanayi Bakanlı

~ı'nda bir sermaye artırımı yapmak için aylarca bek ledi~imi hatırlıyorum. Kalkınma Banka

s ı'nda bir uzman imzalayacak veya mali incelemesini yapacak veya teknik incelemesini yapacak 

bir uzman arkadaşın kapısında haftalarca. günlerce bekledik. Bölge insanı giri şimci bir ruha sa

hiptir. Sadece imkanlar d~il bizim i stedi~imiz yer biz devletten para mara istemiyoruz. biz sa

dece önümüzün açılmasını istiyoruz. Sadece bürokı·asiyle hızımızın kesi lmemesini istiyoruz. Bi

zim tek talebimiz budur aslında . Çok daha fazla bir şey istemiyoruz. yoksa imkanım ız var. iş gü

cümüz var. çok güzel fikirlere sah ip insanla rımız vardır. Teşekkür ediyorum. Cem il A~abey ben 

de sizin gibi. içten gelerek konuştum. hiç okumadan söyledim. 

Evet ÇATOM'dan Hatice OVAR Hanımefendi'ye mikrofonu uzatırsanız arkadan sa~ olun. 

Hatlee OVAR (Batman Çok Amaçlı Toplum Merkezi (ÇATOM): 

Sayın Valime ve Sayın Başkan 'ıma çok teşekkür ediyorum. bana bu fırsatı tanıdıkları için. 

Ben Hatioe Ovar. Ben 2 yıldan beri Çok Amaçlı Toplum Merkezi'nde yani ÇATOM'da ö~renciyim. 

ÇATOM sadece kadınlara yönelik bir kurstur. Kırsa l alandaki kadınlarımızın. kızlarıınızın oku

ma yazınası . saglık dersleri için biçki ve dikiş. nakış ve kilimle kadına olanak vermektedir. Bu 

saydıklarıın bir kadına yeterli d~il . daha fazla kadınlara bilgi ve egitim gösterilsin. En çok da 

kırsal alanlardaki kadınlar için daha bilgili daha güzel. daha cesaretli en önemlisi daha ça~daş 

bir kadın görmek istiyoruz. ÇATOM'da annelerimiz . bacılarımız yeniden okuma yazmaya baş

lad ılar. bu bile bizim için onlar için çok büyük bir adım çok sag olun teşekkür ederiz. 

Ziver ÖZDEMIR : 

Sayın Halime AKSOY söz vermiştik .... 

Halime AKSOY : 

Sayın Bakanıma. Sayın Başkanımıza ve Sayın Misafirlerime çok teşekkür ederim. böyle bir 

imkanı verdi~iniz için. Ben çok heyecanlıyım konuşamıyorum . yani ilk defa böyle bir programa 

katılıyorum. Güneydo~unun yani bazen haberleri açtıgım zaman acaba Güneydogu nasıld ır. kö

Lüyle ilgili anılıyor. hiçbir zaman iyilikle anılınıyor yani ne bileyim teröı• le an ı lıyor. Ya böyle ben 

çok heyecanlıyım , onun için kusura bakmayın yani bir şey söyleyeıniyorum. yani benim çok duy

gu la ı·ıın ama anlatamıyorum. ben gerçekten Batman en çok eksikli~i okuma yazma bilmedigim 

için çok eziliyorum. yani bunu ögrenınek istiyorum ve her arkadaşların. bayanlar yani hepsi ya

ni bir topluma girdigim zaman çok eksikligini hissediyorum. Ben teşekkür ediyorum. 
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Zlver ÖZDEMİR : 

Biz teşekkür ediyoruz sag olun Sayın Handan YAMAN hanımefendi. 

Handan YAMAN : 

Sayın Vali. Sayın Başkanım çok heyecan lıyım . hepinizden özür diliyorum arkadaşlarıma ka
tılıyorum ama konuşamayacagım. evet teşekkür ediyoruz. aslında bizim Bölge insanımızın bir 
eksikligi hep egitim diyoruz. I şte içlerindeki en azından sorunları dile geti ı'mekte sıkıntı içinde 

olan borçlar ımııda bizde aynı geçmiş de bu sıkıntı ları yaşayan insaniarım ız çoktur biz de yaşa

dık bu nları. 

Zlver ÖZDEMİR : 

Başka söz almak isteyen arkadaş larımız isimlerini yazdırırlarsa muhtarlardan evet Sayın 

Sabri Gezici Bey siz söz almak ister misiniz. Buyurun isim neydi efendim. Söyle mikrofonu Os

man Bey kendinizi bir tanıtın ... .. Mahalle muhtarı Osman GÜNER efendim. Evet Osman bey bu
yurun. 

Osman GÜNER (Mahalle Muhtarı) : 

Evet lluh Deresi hakkında bir konuşma yapacagım . liuh Deresi. biliyorsun Batınanın yüz ka

rasıd ır. Tüm bu gruplar li u h Deresi do luyor. ll u h Deresi çevresinde bulunan vatandaşlarımız her 
ailede bir iki tane hasta var şimdi şu anda mevcuttur. Genelde guatır hastalıgı oluyor. Yani Bat
man'ı tehdit ediyor. Mikrop saçıyor. Bunun hakkında GAP Idaresi'nden bir ödenek göndermesi
ni rica ediyorum. Bu liuh Deresi Batman'ın yerini biliyorsun yüz karası oldugunu herkes de bi

liyor. Hepiniz görmüşsünüz. Tüm hastalıklar lluh Deresi'nden çıktıgını tespit edilmiştir. Bütün 

hastanelere bakabiliriz. Saglık ocaklarına bakabilirsiniz. Genelde o çevrede bulunan insanlardır 
hastaneler bu konuda yapacagım konuşma budur. Teşekkür ediyorum. 

Zlver ÖZDEMİR : 

Biz teşekkür ediyoruz. Sayın muhtar bir Hanımefendi'ye mikrofonu uzatır mısınız. Orda söz 
almak isteyen bir bayan var. 

Katılımcı : 

Bana söz hakkı verdiginiz için size çok teşekküı' ederim Eger dilim sürçerse kusura bakma
yın. Çünkü ilk defa böyle bir söz hakkına sahip oluyorum. Ben bu kuruluş da bir çok şey ligren

di m buradan bi ı' kaçı okuma yazma dayan ışma orada bulunan bütün faaliyetlerden yararlan

dım. Şu anda orada bulunmaktan çok mutluyum. Çünkü artık kendi ayaklarımın üzerinde durup 
aileme katkıda bulunuyorum. Teşekkürleı'. 
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Gönlümüzden geçen şeylerin ortaya konulması. ha deyince olacak şeyler degi l ise sanıyorum 

ki bu gönül fırtınas ını beyin fırtınası ile ka rşılaştıı·mak gibi bir durumla karşı ka ı·ş ıya geliyoruz. 

Türkiye'deki GAP Projesi önemli bir uygulama. Osmanlı lmparatorlugu'ndaki iki uygulamadan 

bahsedecegim bunlar birincisi. 1908'1erde baş layan gene Mezopotamya'yı Elcezire Bölgesi'n i 

kapsayan Umuru Nafiha Yasası . bu 1908 yılında gündeme getiriliyoı· ancak savaş yılla ı· ı daha 

sonraki milli mücadele araya girince GAP'tan önce bu Bölge için pla nlanmış Um uru Nafiha Ya

sası Osmanlılar zamanın da savaş problemleri ve Osmanlıların problemlerinden dolay ı günde

me getirileıniyor. O zamanlaı·da bu konular ele alınmış olsaydı sanıyorum bu Bölge'de önemli 

bir mesafe kat edilecekti. Bunu şu anlamda söylüyorum her hangi bir bölgede aklıınıza gelen. 

gönlüınüzde yatan iyi bir seviyeyi yaka lamamız çok kısa sürede olabilecek şey ler degil. Bunun 

diger bir örnegi bir bölge kalkınınası bir bölge projesi olarak belki bilgisi dahilinde Çukurova ·nın 

iskanı söz konusudur. Bugün Çukurova. Adana Bölgesi bir şekilde sanay ileşmesi bakımından. 

kentleşınesi bakımından dünya ve Türkiye ekonomisi önemi bakımından çok çok seçkin bir yere 

sahip. 1850'1erin ortalarına dogru Çukurova'da pamuk üretimine geçilsin ve Osmanlı'da sana

yiye yönelik bir pamuk üretimi ortaya çıksın ve bu ülkede bir gelir elde edelim ve o bölgede kal

kınma saglansın diye bir düşünce ortaya konmuş. O zaman bir sürü gelen problemlerle karşı i a

şıyor şu oluyor bu oluyor veya 1850. 1860 olarak düşünürsek bu tarihi şimdi 2000'1erdeyiz 

yaklaşık 150 yıllık bir sürenin geçtigini görüyoruz. Ha her zaman insanların 150 y ı l kadar bir 

şeye sab ırları var ını bunu bilemeyiz. Ama hiç bir toplumsal problemde bizim istedigiıniz d üze· 

ye ha d iyince hemen heı· hangi bir hükümet program ı ile veya her hangi bir proje uygulamas ı ile 

gerçek leşecek gibi degildir. özellikle kendi hayatımızdan bir şeyler bu tür projeler in ortaya çıkı 

şında kendi bölgemize katabilirsek veya devletin bu konudaki katılımları ile bizim katılımlar ara

sında bir gönül birligi bir düşünce birligi oluşturabildigimiz süre içersinde bu meşakkatli ama ol

dukça vakit alan bölgesel ka lkınma ülke kalkınması dedigimiz konular da bell i bir mesafe kat 

edecegiın iz anlamında düşünmemiz gerekiyor. Bunu sadece. şu anlamda söylüyorum GAP şu 

kadar oldu kuru la lı ama hala istedigiın iz mesafeye gelemedik diye gön lüınüzde bir y ılgı nl ık ol

masın. Bir karamsarlık içerisinde olmayalım veya bu işin içinden ucundan bir şekilde tu tuyor

sak. ya bu iş olmaz deyip bu işin ucundan tutmaktan vazgeçmeyelim diye bu gönlümüz fikrimiz 

arasındaki gid iş gelişim izden kaynaklanan problemleri gündeme getirmek açısından . bi raz lafı 

uzattım eksik olmayın . sagolun. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyoruz. toplantımıza uygun hareket edemiyoruz her halde beyin fırtınası dedik 

ama bir tür yorgunluk her halde ögleden sonraki rehavetdendir. Söz almak isteyen, Sayın Ho

cam buyurun. Sayın Şehmuz KART AL Bey. 
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Şelıınuz KART AL (Batman lı Kültür Müdürtügü) : 

Efendim ben Şehınuz Kartal. ll Kültür.Müdür vekiliyim. Sayın Divan. degerli katılımcılar he· 
pinizi saygıyla selaın l ıyoruın . BerekeLii hilal olarak adlandırı lan Kuzey Mezopotaınya'nın Dicle 

ve Fırat nehirleı· i arasındaki bu Bölgesi"nde ve bu Bölge'nin ka lkınmasından birinci derece so
ı·uınlu olan GAP Idaresi'nin düzenlemiş oldugu bu t.oplantıda bulunmaktan mutluluk duyuyo
rum. Uınaı·ıın bu toplantının sonucunun Batınan'ıınıza hayırlara vesile olmasını teınenni ederim. 

Degerli katılımcılar herkes kendi branşına uygun bir takım görüşler ileri sürdü. fikirle ileri 
sürdü Batman'ın kalkınınasında neleı·in yapılabilmesi gerekligini ifade ettiler·. Ben de kendi gö
rev alanıma giren bazı konulara deginınek istiyoı·uın. Oneelikle bu Bölge'de ve Batman'ımızı çev
releyen bildiginiz gibi Dicle Nehri. Batınan Çayı ve Garzan Çay ı ve bu çay ların birleştigi yerde 
bulunan havzada kurulmuş bir ll'dir Batman. Dolayısı ile bu akarsulann kenarında çok sayıda 
tarihi eserler va ı·d ll'. çok sayıda höyükler vardıı·. çok sayıda tüınülüsleı· va ı·dır ve kaya ınezarla
ı·ı vardır. Ben GAP Idaresi'nden istiyorum ki bu a lan la ı·da aı·keolojik kazıla ra hız verilmesini ve 
bu Bölge biliyorsunuz GAP daha dogrusu GAP meydana geti r·en toplam 13 baraj ın yapıldıgı bir 
bölgedir burası. bu tarilli eseı· ler suların a ltına girmeden sulara gömülıneden. GAP Idaresi'nin 
destegi ile burada arkeolajik kazılara hız veri lmesini ve buradaki yer altında bulunan buluntula
rın yer yüzüne çıkarılınasına destek vermesini ben istiyorum. Öyle inan ıyorum ki bu buluntular 
yer yüzüne çıkarıldıgı zaman Anadolu'nun sentezine ı şık tutacak bilgiler de ortaya çıkacaktır. 
Bu nedenle de bu arkeolajik kazılar çok önemlidir. ikinci bir konu da ben Hasankeyf'liyiın ve Ha

san keyf'inde eski Belediye Başkanıy ı m. Dolay ıs ı ile Hasankeyf'le ilgili bir· iki kelime bir iki cüm
le söylemek ha kkını da kendimde buluyorum. Hasankeyf ınaluın larınız oldugu üzere llısu Bara
jı ' n;n göl suları a ltında kalacaktır. tabi bunu söylemek istemiyorum. Daha dogrusu Hasan
keyf'in baraj suları altında girmesini ben hiç bir zaman istemiyorum. Ancak Hasankeyf'in ba

rajdan kurtarılınasında daha dogrusu yapılacak olan llısu Barajı 'na alternatif bir takım görüş

ler vardır. GAP Idaresi olarak bu görüşlerin degerlendirilınesini isterim. çünkü Hasankeyf'i yu
tacak olan llısu Barajı'nın Projesi 1958 yılında ya pılmış bir projedir. O zamanın imkansızlıkla
rı ile bu baraj projesi çizilmiştir. Dicle Nehri üzerinde kelek ile yapı lan u laşım zamanında bu pro
je çizilmiştir·. Dolayısı ile bir takım aksaklıkları vardır bu Proje'nin oysa ki günümüz dünyasın

da projeler bilgisayar ortaın ında çizilmektedir. Bugün o 1958 yılında yani 40-50 sene önce ya
pılmış olan bu baraj ın projesi masaya yatırılırsa ve günümüz teknoloji ile yeniden degerlendiri
lirse zannederim Hasankeyf bu barajdan kurtaı·ı labilir . Çünkü Hasankeyf barajın yapılacagı 
yerden kuş bakışı 70 km uzaktadır. Bu Bölge bu Baraj'ın a ltında kalacak olan son yerleşim ye
ridir. O yüzden bu konunun GAP Idaresi olarak gündeme alınmasın ı istiyorum. Ayrıca önümüz
de ki ekim ayında yine Hasankeyf ile ilgili bu salonda Batınan'da GAP Idaresi'nin öncülügünde 

bi ı· sempozyumun yapılınasını istiyorum. Bu seınpozyuma iştirak edecek bilim adamlarına şim

diden davetiye gönderi lmesini ve onlara konuların ın belirlenınesini istiyorum. Çünkü bundan iki 
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sene önce Cizre'de yapılan Hz. Nuh ve Cizre Sempozyumu çok ses getirdi Hasankeyf Cizre'den 

eksik bir yer degildir. Çok daha üstün bir yerdir tarihi açıdan o yüzden ısrarla söy lüyorum bu

rada bir sempozyum yapılırsa ve bilim adamlarının katılması ile burada bir takım fik ir ler ileri 

sürülür ise raporlar sunulursa ve b ilalıare o raporların derlen ip bir kitap halinde GAP Idaresi 

tarafından yayınlanırsa Hasankeyf'in Türk ve dünya kamuoyunda daha fazla tan ınmasına vesi

le olacaktır. Bana bu konuşma fırsatını verdi~iniz için hepinizi saygı ile selamlıyorum. 

ZJver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyorum Sayın Müdür. gerçekten Hasankeyf son dönemde özellikle Türkiye'nin 

gündemine oturan bir konu. tarihi degerierin yok olmaması için hepimizin ortak bir ta lebi Ha

sankeyf'in su altında kalmamasını temenni ediyoruz. Ama yan tarafta enerjiye de Türkiye ola
rak ihtiyacımız var ise llısu Barajı'nın en azından kodunun düşürülmesi en azından Hasankeyf 

verilmeden llısu Barajı'nı da istiyoruz. 

Başka söz almak isteyen Sayın muhtarlarımızdan. Ak if Bey buyurun sabah ki oturumda özel
likle Akif Bey'in SOTAK biraz reklama girer ama bu SÜT AK Fabrikası'nın Yönetim Kurulu Baş

kanı başka arkadaşların agzından onun sorunlarını biraz dinledik. kendi agzından kendi sorun

larını. kendi sıkıntılarını dile getirmesini ve çözüm önerilerini dile getirmesini istiyoruz. Buyu
run efendim. 

Aklf Bey (SÜTAK Fabrikası Yönetim Kurulu Başkam) : 

Sayın V alim. GAP Idaresi yetkilileri ve saygı d~er konuklar. öncelikle bu toplantın ın Bat
man'da ll'imizde yapılmasından dolay ı tüm yetkililere teşekkürlerimi iletirim. Batman'da üç yıl

dan beri faaliyet göstermekte olan SÜTAK süt ürünleri fabrikamız. 10 ton kapasiteli kurulmuş 
olup sütün % 90'ını başka illerden temin etmektedir. örnegin Van'dan. Diyarbakır'dan sütünü 
getirmekteyiz. tabii ki bu da maliyeti yükseltmektedir. Bölgemiz sütçülügün süt besiciliginin ge

liştiri lmesi için gerekli olan yatırımların geliştirilmesi gerekmektedir. Bu konuda Tarım ll Mü
dürlügü'müzün. Sayın Vali'ınizin ve diger resmi kurumların organize biı· şekilde hem süt besici

ligini hem de kaba yem üretiminin teşvik edilmesi için gerekli bilgi ve örnek uygulamaların. ör

nek çalışma ların yapılması gerekmektedir. Teşvik kapsamına alınmasını istedigirniz an laşma lı 

çiftçi modelinin bir an önce faaliyete geçirilmesini talep etmekteyiz. Bölgemizde hayvancılık yer
li ırk hayvancılıgı yapılmakta ve verimi çok düşük olmaktadır. Yerli ırk hayvancılıgının ıslah 

edilmesi konusunda gerekli çalışmaların bir an önce faaliyete geçirilmesini temenni ediyoruz. 
GAP Idaresi'nin bu tür yat ı rımları daha kolay çözümlere ulaştırabilmek için bölgemizde ve diger 
illerde GAP Bölgesi'nde irtibat bürolarının açılması bu tür yatırımların bir an önce gerçekleşti 

rilmesi için öncülük yapacagına inanıyoruz. Bölgemizde yatırım yapı lması görüşü ön plana çık

makta fakat yatırım yapabilmek için öncelikle organize sanayi bölgemizin hazır olmas ı gerek-
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mektedir. Şu anda az olsa yapılan yatırımlar hep dagınık bir şekilde şehı•in çeşitli semtlerin de 
yatırımlaı· yapılmakta bunlar bir araya getirilerek alt yapılarının hazır şekilde yap ı larak bir an 

önce toplu bir yere yani oı·gan ize sanayi bölgesi kurularak oraya aktarılması gerekmektedir. Ay
ı· ı ca ilimizin geli şmesi için egitimde aktif rol oynayacak olan Batman Petı'() l Üniversitesi'nin GAP 

Idaresi tarafından desteklenmesini talep etmekteyiz. Ve bu açılacak olan üniversite de bölgeye 

has bölümlerinaçılması GAP Idaresi tarafından önerilebilir. Ilimizdeki Lüm ı·esmi kurum ve ku
ruluşların yapılacak olan yatırımlarda organize bir şekilde periyodik aralıklarla sanayici ve ya

tırımcı la rı çagırarak el birligi ile yatırımları gerçekleştirme konusunda hem bürokrasi hem de ile

ti şimi ı·ahat saglayabilınek için bazı toplantıların yapılmasını öneriyorum. Batman'da Pilot Böl
ge seçildigini duydugumuz hayvancılık organize bölgesinin biran önce faaliyete geçirilmesini is
tiyoruz. Bu tür sorunların gerçekleşmesi halinde inanıyorumki Batman'da yatırımcıların çogu

nun bu tür toplantılara daha fazla ragmen edecegine inanıyorum. Şu anda aramızda olması ge

ı·eken bir sürü yatırımcı olması gerekirken % 80'ni şu an burada degil görüşündeyim . Bunun da 
sebebi bu toplantı ların sonucunu icraatta uygulamada verim vermesi gerekiyor ki bu insanlar 

buraya gelsin. katıl sın görüşlerini öne sürsün. Yani biz bile buı·aya gelip gelmemekLe tereddüt 
ediyoı·duk acaba bu tü ı· top lantı ları n bize ne faydas ı olacak. yani söz de degil icraatta. uygula

ınada bir an önce bun ların gerçekleştirilmesini istiyoruz. Bu konuda bir başlangıç oldugu için 
bu konuda başarılı olacagımıza inan ıyorum. tüm katılımcılara teşekkür ederim. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Teşekküı· ediyoruz Ak if Bey' e. bu arada telefonları da kapalı tutarsak daha rahat bir ortam 
olur heı· halde. Batman'ın sorunları çok asl ı nda yatırımcının sorun ları çok. i şçin in sorunu çok. 

işsizimizin . kadınınıızın . çiftçim izin. köylümüzün lıeı· kesim yıllarca ihmal edilmiş. Dolayısıyla bi
zim sorunlarıınız çevredeki vilayetlerden biraz daha fazla belki. özellikle biraz önce bir kaç katı

lınıcı arkadaşımızında degindigi bir mevzu lluh Deresi Batman'ın en büyük sorunlarından biri

sidir. Çevreye mikroplar saçtıgı . insanların hasta landıgı . kentsel alanda gecekondu laşmaya ma

hal verdigi Batınan 'ın tabiri caiz ise kangrenleşm iş sorunudur. Buna da yeri geldikçe deginiyo
ı·uz hep deginecegiz inşa llah biz bu nesillluh Deı·es i 'nin ısl ahını görecegiz kendi gözlerimizle ço

cuklarımıza daha geçmeden. 

Sayın Nurettin Kurt. Saglık Mahallesi muhtaı·ı ve esnaf odaları Başkan vekili yerinizde mi. 
buyurun. 

Nurettin KURT (Sağlık Mahallesi Muhtarı) : 

Sayın Valim. Sayın Başkanım , Sayın katılımcılar hepinize çok teşekkür ederim. Mahalle ile 
ilgi sorunları diger muhtar a ı·kadaşlarım ız zaten dile getirmişlerdi. Bu arada esnaf ile ilgili bi· 

zim bir sorunumuz var. kendi çapımızda 130 iş yerlik Marangozlar Sanayi Sitesi Demir Körügü 

52 



yakınlarında kurmuştur. Dükkanlarım ız hep bitmiş kilitlerini dahi vurmuşuz. çevre bitmiş dev

letten beş kuruş da kredi almamışız bu arada alt yapı sorunumuz ve elektrik sorunumuz kalmış
tır. Sayın Valimden ve Sayın GAP Idarecilerinden bu elektrik sorunumuzu ve alt yapımıza yar

dımcı olmalarını temenni ederim. hepinize saygılar sunarım. Teşekkür ediyoı·uz. 

Elektrik sorunu derken aslında en büyük elektrik sıkıntısı çekenlerden biri de benim Bat
man' lı olarak çünkü saglıklı bir elektrik alamıyoruz ve en son demin Akif Bey'in de degindigi gi

bi sözde paketler açılarak millete bir şeyler verilmek belki istendi ise de amacına ulaşamadı ve 
her çıkan kararname veya da teşvik tedbirleri veya da toplantılarda biz Batman'lı olarak sogu
dugumuz için hep uzak duruyoruz çünkü verilen sözlerin hiç biri yerine gelmiyor. Bunlardan bi

ri de elektrik meselesi muhtarım degindi ben de hemen gündeme getireyim. bundan bir sene ön
ce elektrik ürelimi indirimi ile ilgili bir kararname çıktı ve biz burada TEDAŞ da ki görevli arka

daşlarımıza müracaat ettik. % 50 indirimli bir şekilde verilecekti elektrik ve biz fayda land ık bir 
süre yeni geçen ay bize geçmişe dönük geçen sene üç ay dört ay geçmişe dönük borçlandırma 
çıkarıldı. neymiş efendim hazine ile aralarındaki bir sıkıntıdan dolayı veya finansman ı saglan
madıgı için biz o parayı yasal faizi ile beraber geri istiyoruz. Şimdi verdiginiz bir söz de durma

dıgın ız zaman insanların ister istemez katılımını saglayamıyorsunuz. Halbu ki bu açılan paket
ler yerine gelseydi burada katılımcıların iki üç misli katılımcı insanlar katılacaktı ve görüşlerini 
belirteoeklerdi. 

Zlver ÖZDEMIR : Başka söz almak isteyen efendim. Buyurun Sayın Erdal Bey. 

Erdal ÖZER (Tarım lı Müdürü) : 

Sayın Başkanım degerli katılımcılar. SÜTAK'ın yerli ırkla ile ilgili temennileri vardır. Bu ko
nu ile ilgili olarak Sayın vali m izin de bize emirleri var bu emirler dogrultusunda Batman merkez 
ve ilçelerde yedi adet suni tohumlama ekibi kurmuş durumday ız. Belirgin güzergahlarda tur dü

zenlemeye başladık merkezde iki. ilçelerde birer tane olmak üzere karınca kararınca bu kadar 
eleman eksigimizle ancak bunu yapabildik Bakanilgın da ayrıca bu konu ile ilgili çalışma ları var. 
Bu bölgede suni tohumlamayı özelleştirme çalışması içerinde umut ederiz ki bu ça l ışma sonun

da da başarılı bir şekilde bölge hayvanlarımızı yerli hayvanlarımızı ıslah ederek verimli hayvan
lar şekline dönüştürelim. Bunu dışında Sayın Başkan genellikle konuşmacılarımız bölgedeki 

agaçlandırmadan bahsettiler ve Bölge'de agaçlandırmanın olmamasından bahsedildi geı·ek Or
man Müdürlügü'nün kurulması şeklinde temenniler vardı. Agaçlandırmanın bir Oı·man Idaresi 
ile olmayacagı kesindir. Orman Idaresi agaçlandırma yapsa yapsayılda ya 1 O hektarlık bir ala
nı agaçlandırabilir ya da 20 hektarlık bir a lanı agaçlandırabilir. Biz bu GAP Bölge Kalkınma Ida
resi Başkanlıgı·nın GAP Master Planı içerisinde bölgenin agaçlandırmasını da bir plan dahiline 
alarak agaçlandırma seferberlig i oluşturup gerek daha önceden bahsettigim gibi sivil toplum ör
gütleri. kamu kuruluşları. sanayiciler ve köylülerimizle birlikte bölgenin agaçlandırılmasına bir 
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plan dahili içerisinde en az her yıl 1000 hektara yakın a~açlandırma yaparak bölgeyi a~açlan

dırabilec~imize inanıyorum . Çünkü E:vliye Çelebi 'nin SeyahaLnamesi'nde de bu Bölge'nin za. 

manında a~açlarla kaplı oldu~u söylenmektedir. öyle ifade edilmektedir. Ben kaLılıcımlara bu 

konu ile ilgili katkıları olaca~ına inanarak saygılar sunuyorum. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyoruz. Evet her halde dile getirec~imiz sorunları ortak da. olsa iki üç a~ızdan 

da olsa Sayın Metin Bey söz istiyorsunuz. Mikrofonu verirmisiniz. 

Metin GÜN (Kanal 72 Temsilcisi) : 

Sayın Başkan . de~erli katılımcılaı· sabah ki görüşmelerimiz biraz daha sıcak geçti. Fakat Baş

kanın d~erlendirdi~i gibi havanın sıcak olması nedeni ile her halde birazda rehavet çöktü. Baş

kanın ikide bir i şte beyin fırtınasını gündeme getirmesi tabi ki haklı ama ben biı· Batman'lı ola
rak böyle bir program ın dahi Batınan'da yapılınasını büyük bir fırtına olarak görüyorum. I nşal

lah bunun devamını temenni ediyorıiın. Ayrıca şimdiye kadar Sayın Başkaniarım ız ve di~er yet· 

kililer bizleri dinlediler. Ister istemez bazı konuları dile gelirdik acaba bundan sonra Batman'da 
GAP Bölge Kalkınma Idaresi'nin bir temsilcisi olacak mı. buna yönelik biı· ça lışma ları olacak ını. 

böyle bir çalışmala rı olacak mı ben son olarak bu temennide bulunmak istiyorum. Saygılarıını 

sunuyorum teşekkür ediyorum. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyoruz. Sayın Rıfat DAG Bey her halde biz Batman'lılar da görüşlerimizi bitirdik 

ve buyurun efendim. GAP Idaresi Başkanlıgı danışmanlarından . 

Rıfat OAC (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Danışmanı) : 

Sayın Divan. Sayın Vali Yardımcım ve d~eı·li konuklar. Günün bu ilerlemiş saatinde sabrı

nızı taşırmak istemiyorum ve bu nedenle konuşmaını kısa tutmak istiyorum. Ama bu arada bir 

iki meseleye de d~inmek istiyorum. Şimdi ö~lenden önce Tarım ll Müdürü arkadaşımız Erdal 

Bey'in vurguladıgı bir konuya deginmek istiyorum. Katılım meselesinin yaygın laşması ve ku· 

rumsaliaşması için bu meseleye süreklilik kaza ndırmak için sizin birliginiz biı·likte davranmanız 

çok önemli bu nedenle ben der im ki d~erli Batman ' lı arkadaşlarım bu TÜSIAD ve Gü SIAD'da 

oldu~ u gibi dernek düzeyinde de olsa sizin bi ı· araya gelip sivil inisiyatifinizi geliştirerek GAP me

selelerinin takibi için bir araya gelmeniz ve bunu sa~lamınız çok önemli ki bu plan yapılacak ni· 

hayet. Bu plan yapı lırken de ö~leden önce Vedat OZBILEN arkadaşımızın da açıkladı~ı gibi bir 

dizi araştırmalaı· yapılacaktıı·. Şöyle yada böyle bu plan gerçekleştirilecektir. bunun uygulama

sı çok önemli uygulama dönemindeki gelişmeleri denetleyebilmek için bir halk otoritesine kara-



rına göre gelişmesini izleyebilmek için böylesine bir ça lışmanın ben çok önemli oldugunu düşü

nüyorum. Tabi ki bu organizasyon için de ldarecilerimiz. yerel yöneticilerimiz görev alabilirler. 

Gerek kendi resmi temsilleri ma rifeti ile gerekse de sivil inisiyatifleri özellikleri kimlikleri katıl a

bilirler diye düşünüyorum. Bunun gerekçesini de açıklarsak GAP Idaresi bildiginiz gibi 388 sa

yılı Kararname ile kamu kurumları ve özel sektör arasındaki koordinasyonu kalkınma meselesi

ne yönlendirmek için kurulmuştur. Ama vaka şu bu yönde önemli ciddi dar bogazlar yaşanıyor. 

1 O yıllık bir hizmet geçmişinde bunun sıkıntılarını yaşamış bi ı' kuı•um egri oturup dogru konuşa

lım yani kamu. ilgili genel müdürliikler. ilgili bakanlıklar. ilgili diger servisler kendi hizmet alan

ları ile ilgili faaliyetleri sadece egemenlik alanlarının çalışmalarıymış gibi algılıyorlar ve maale

ser bu yönde koordinasyon yelerince saglanamıyor. Bunun örneklerini vermek mümkün diger 

tür toplantılarda da dile getirildi. Ornek vermek gerekirse işle enerjide önemli bir oranda bir 

gerçekleşme söz konusudur. Ama dogrudan bölgesel kalkınmaya dogrudan yansıyacak etki sag

layacak sulama hizmetlerinde o ölçüde bir başarı yakalamamıştır. Bir başka boyutu ile bakar

sak Atatürk Barajı'nda 600 hektarlık araziyi sulayabilecek su rezervine sahibiyiz. Ama sulama 

sistemlerinin kanal ve kanalet sistemlerinin ve bu arada arazi geliştirme tarla içi geliştirme hiz

metleri üst düzeyde gayret sarf etse bile bunun mümkün olamayacagını iade etmek istiyorum. 

Bu nedenle özellikle günlük politik çekişmelerin dışında sadece Bölgesel Kalkınma meselesiyle il

gilenecek böylesine bir sürecin sizler tarafından geliştirilecek olması. ben bu projenin ilerde da
ha rahat imkanlarda uygulanabileGegini düşünüyorum ve buna deger veriyorum. Bu nedenle bu 

yönde siz Batman ' lılar diger dokuz il ile birlikte GAP Bölgesi'nin diger ilieri ile birlikte böyle bir 
organizasyon içinde çalışma imkanı bulmanız halinde kamunun da işlerini hafifletecek ve bir öl

çüde rasyonellik kurulacaktır. Ben. beni dinlediginiz için teşekkür ediyorum iyi akşamlar. 

Teşekkür ederiz Rıfat Bey. Sayın Filiz DOCANAY. GAP Idaresi Başkanlıgı danışmanlarında 

buyurun efendim. 

Filiz DO CANA Y (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Danışmanı) : 

Degerli katılımcılar ben maalesef sabah ki oturumda bulunamadım öglen gelebildim ve gel

diklen hemen sonra Başkanlık Divanı'ndan bana bir bilgi aktarıldı . sabah ki konuşmalar sıra

sında köye geri dönüş ya da köye dönüş konusunda zannediyorum bazı görüşleı·. açıklamalar 

olmuş. talepler olmuş o konuda benim kısa bir bilgi aktarmam istendi. Ben şimdi o çerçevede 

çok kısa bilgiler aktarmak istiyorum sizlere. maalesef bu terör nedeni ile özellikle bu bölgemizin 
yaklaşık on iki ilin i kapsayan çok olumsuz gelişmeler yaşanmıştır. Bu hız özellikle biliyorsunuz 
1995'\i yıllara kadar hızlı bir şekilde bazı köylerimiz boşaltılmak zorunda kaldı bunlar çok dag
lık alanlardaki köylerdi. Her ilimizde bu on iki ilimizin hepsinde önemli sayıda köy boşalmıştır. 

Terörün kontrol altına girmesi ile birlikte bu köye geri dönüş talepleri de artmaya başladı. Bu 
çerçeve de 1997 yılında öncelikle GAP Idaresi'nin ön ayak oldugu ve talep etligi ça lışmalarını 



başlattı~ı köye geri dönüş yak laşımı çerçevesinde projeler başlatıld ı ve devletin yatırım progra
mına da girdi bu projeler. GAP Idaresi ve Köy Hizmetleri Genel Müdürlügü'nün birlikte götüre
cegi pmjelerdi bunlar daha sonı·a biraz daha farklıklaştı. Şu anda ki uygulanıalar çeı·çevesinde 

bu projelerde iki önemli yaklaşım var. Bir tüm ilieri kapsayan bir köye geri dönüş alt bölge pla
nı yapılması ça lışmaları yani bütün bu on iki ildeki boşa lm ış olan köylerin durumu ilçe bazında 
incelenecek ve bunlardan dönüşe uygun olanların sosyal. ekonomik. mekansal ihtiyaçları belir
lenecek bu alt bölge p lanında ve bu belirlemelerden sonra bu şeylerin bu köylerin geri dönüşü
nün zaman laması yap ı lacaktıı·. Dönecek olan kişilerin bulundukları yerlerde yeniden belirleme

leı· i yapılacak. köylerin yeniden kurumuna ilişkin maliyet hesaplamaları yapılacak ve böylece 
her ilin boşalan köylerin bulundugu ilçeleı·de ki durum belirlendikten ve bunlar planları yapıl

dıktan sonra o planlar do~rultusunda köylerin yeniden inşasına başlanacaktır. Bu bir proje bu 

proje yakın zamanda hayata geçirilecek ve bir y ıl içinde tamam lanması isteniyor. Bu bütün il
leri ka psıyor ve GAP Idaresi tarafından bu al t bölge gelişme p lan ı yap ılıyoı·. Ama bunun dışın
da bir de acil eylem plan ı ded igiın iz bi ı· plan var ki bu planda GAP illerinde acilen geri dönmesı 

sa~lanan köyler. yeniden kurulmakta olan köyler belirlenmişti r. GAP illerinde ve bunların inşa

sına i lişk i n ça lı şmalara da başlanm ış ki bunun örnekleri Şırnak ve Oiyarbakır "da var ik işer ıl 

olarak gerçekleştiriliyor. Bu illerin dı şında ki il leı·de yani GAP illerinin dışındak i illeı·de de yıne 
bu köye geri dönüş pro jeleri Iç I şleri Bakani@ tarafından gerçekleştiı•ilmesine bu y ıl başlanacak 

an larında. Iç I ş leri Bakan lı~ı · nın ll özel Idareleri bütçesine konan ödenekleri ile şu anda bir iki 
köy düzeyinde uygulamalar başlanacaktır. Dilegiıniz o ki bu köye geri dönüş projeleri için ye
terli ödenekler saglansın ve bütün bu durumda olan köylerimizin yapımına bir an önce başlan
sm. Bu tür ça lışmaların böyle planlı programlı bi ı· şekilde başlanmış olmas ı ilerisi için umutla

rıınızı a rttırıyoı·. Beni dinledi~iniz için teşekkür ediyorum. 

Ziver ÖZDEMIR : 

Sayın Filiz DOCANA Y Hanımefendiye teşekkür ediyoruz. kapanış konuşması için GAP Bölge 
Kalkınına Idaresi. teşvikten mi aslında şimdiye kadar sabah oturum larında hem teşvikte. hem 
siz eleştirdik ama her halde biraz geç intikal ettiniz. Buyurun. Yalnız siz görüşlerinizi belirtlik
ten sonra. herhalde biraz toplantıyı uzatacagız. Çünkü eleştiri okiarı hep size idi. buyurun efen
dim. 

,,,,,,,,,,,, ,,,,,,,,, (Is im Blllnmiyor) 

Sayın Valim. Sayın yatıı·ııncılar bende biraz top lantıya geç katılma imkanım oldu. Anladıgını 

kada rı ile teşvikler hakkında tabi ki gündeme geldi çok fazla lehte şeyler söylendigini anlamak 
veya tahmin etmek mümkün degil. Elbette ki teşviklerle ilgili bir çok sıkıntılar var. Bunları biz

zat yaş ıyorsunuz. ancak dünyanın gelmiş oldu~ u nokta Türkiye"nin Avrupa topluloguna giriş sü· 
reci ve Türkiye'nin içinde bulundugu ekonomik sıkın tılarıda dikkate alarak teşvik konusuna yak· 
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laşmakta fayda var. Çünkü Bölgenin özellikle 1985-1995 döneminde teşviklerle ilgisi biraz da
ha fazlaydı. O dönemde bölgesel kalkınmaya özel sektör öncelikli teşvikler marifetiyle sanay ileş

me yönünde daha fazla agırlıklı politikalar güdülüyordu. Ve sizlerin malum oldugu üzere 85'te 

başlayan çok şok niteliginde diyebileGegimiz cazip teşvik ler özellikle kalkınmada birinci derece
de bölgelerde uygulanmıştır. Ve o sayede yatırımlarda bir patlama yaşandı sizler de bunu çok 

canlı olarak yaşadınız. Ancak özellikle 1990 yılından it ibaren kamu finansmanın da yaşanan sı

kıntılar nedeni ile çünkü 80-90 döneminde ki ekonomik politikasının Türkiye ekonomisinin fi
nansmanı daha çok dış kaynaklıydı. yani 100 milyar dolarl ık dış borçlar sayesinde bir çok ka
mu yatırımları gerekse özel sektör yatırımları yapılabilmiştir ve özel sektöre kaynak ayrı lma im

kanı bulunmuştu. 1990'11 yıllardan sonra bunu geri dönüşünün başlaması nedeni ile kamu da 

fınansman sıkıntısı yaşanınaya başlandı. Dolayısı ile kamunun özel sektöre ayırabile<:egi çok 

fazla kaynagı kalmadı \"e teşvikler 1990 yılından itibaren cazibesini yitirmeye başladı. Işte bu
gün de bunu belki de en minimal düzeyde yaşamaktayız. Peki bundan sonra ne olabilir ne ola
cak diye ben kısaca bir takım ip uçları vereGegim. Tabi ki o dönemde uygulanan özellikle hibe 

şeklindeki teşvikler veya da çok uygun koşullu kredilerin tekrar gündeme gelmesini beklemek 

aşırı iyimserlik olur. Çünkü henüz kamudayaşanan nnansman dar bogazı aşılmış degildir . Kıs
men bir rahatlama yaşandı ise de bunun çok fazla kamunun özel sektöre aktarabile<:egi fonun 
oldugunu söylemek mümkün degildir. O zaman teşviklerin sınırı ve limitleri daraltılarak ve bu
nun içerisinde bölgesel kalkınma ön planda olmak kaydı ile Arge, teknoloii. çevre ve Kobi gibi 
konularda teşviklerin sınırının biraz daha daraltılarak ve elde ki kıt kaynaklarta bu alanlarla 

yönlendirilmesi yönünde çalışmalar vardır. Bugün de Sayın Bakan' ın bir açıklaması vardı yeni 
kararname teblig çalışmalarının bazı ip uçların ı verdiler. Dolayısı ile sizleri ilk planda ilgilendi

recek konu. biliyorsunuz şu anda iki tür teşvik sistemimiz var. Bir. Kobi teşvik sistemimiz onun 
içerisinde kredi var birdigeri de genel teşvik sistemimizdir. Genel teşvik sistemimiz de vergisel 
agırlıklı teşvikler söz konusudur. Vergisel agırlıklı teşviklerde maalesef özellikle kalkınmada 

özellikli bölgelerde çok fazla teşvik nite\igi olmayan teşviklerdir. Bu tür bölgelerde daha çok uy
gun koşullu kredi veya da daha düşük maliyetli finansman teşvikleri talep ediliyor. Bu tür teş
viklerin yatırımlar üzerindeki etkisi fazladır . Dolayısıy la sizleri ilgilendirebilecek olay KOBI teş
vik kapsamının gelişmeleri yönünde çalışmalarımız var. yani daha önce hem kredi limitleri çok 

düşüktü. işte kalkınma da öncelikli yörelerde en fazla 75 milyar kadard ır . Bunun limitleri yük
seltilrnek üzere çalışmalar son aşamaya gelmiştir. Bir de ayrıca diger bir sı nırlama Kobi kapsa
mında ki sektörel sınırlamalar vardı. Bil iyorsunuz her sektöre KOBI teşvik belgesi verilmiyor
du. Sınırları. sektör sınırları biraz genişletiliyor bu da başka diger sevinilebilecek bölgeler açı

sından özellikle bu bölge açısından dikkate alınacak bir gelişmedir. Onun dışında genel teşvik 

sisteminde bir takım tıkanıklıklar özellikle son yıllarda yaşanmıştır. Çünkü 1995 yı lından itiba
ren Türkiye" de çok büyük bir yatırım hamlesi başlamıştır. Kaynak kullanım ı destekleme pı·imi 

çok cazip teşviklerin oldugu dönemlerde bile yıllık biz % 1000. 1500 adet teşvik belgesi verir-
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ken gümrük birliginin etkisi ile 1995 yılından itibaren her yıl ortalama 5000'nin üzerinde teşvik 

belgesi verdik. Ve dolayısıy la Türkiye genelinde son dört yılda 20.000'nin üzerinde yatırım LeŞ· 

vi k belgesi düzenlenmiştiı·. Tabii ki bunun bürokrasiye yansıması nedeni ile sistemde bir tıkanık

lık yaşandı. işlemler yavaşladı agırladı bunun da önüne geçilebilmesi açısından biı · takım önlem

ler ve düzenlemeler yapılmaktadır. Ve her şey için Ankara'ya gelme yerine bazı uygulamaların 

bürokratik i şlem lerin mahallinde bir takım düzenlemeler şu aşamada devam etmektedir. Onun 
d ışında söyleyebile<:egim bir kaç sizi bu saatiere kadar Fazla teblige kararnameye vurup mevzu

ata sokınadan bir kaç ip ucu diyebilecegimiz anahtar bir kaç şey söylemek istiyorum. lik döneın

de ne üretirsen üret satarsın mantıgı vardı veya da satmak da zorlanırsanız gümrük duvarları 
ile gümrük mevzuatı ile oynayarak iç piyasaya yerli sanayiyi cazip duruma getirme imkanımız 

vardı. Do layıs ı ile Gümrük Birligi'nden sonra bu imkan ortadan kalkmıştı r. Dolay ıs ıy la ne üre· 

tirsem satar ım ınantıgı ile üretim yapmak. yatırım yapmak dönemi bitmiş oldu. Yani bundan 
sonra yapacagınız yatırımların rasyonel olması . bilimsel esaslara dayanması fizibilitesinin ya· 

pı lınış olması gerekir. Dolay ısıy la dogru yatı rımların yapılmas ı gerekiı·. neden çünkü yapmış ol· 

dugunuz yatırım da ya lnızca Batman'da Batman'daki rakibinizle yarışmıyorsunuz . Türkiye'nin 

her bölgesi ile yarı şıyorsunuz. yetmiyor Avrupa ile yarışıyoı·sunuz. Gümrük duvarlar ı önemini 

yitirdiginden dolayı bir ikinci husus yine biraz önce ifade ettigim gibi daha önce cazip teşvikler 

vardı. Sözgelimi 90 öncesi devlet diyor ki Batman'da yatırım yaparsanız bu yatıı·ımın o/o 60'nı 

ben hibe şeklinde size teşvik olarak verecegim. diyordu ve de veriyoı·du. O zamanlaı· devielin 
parası boldu. Ancak şimdi o imkanlarda kalktı. Dolay ısıy la yapacagınız yatırım ı büyük oranda 

kendi imkanlarınızla kendi finans larınızla yapman ız geregi ortaya çıkmıştır. Devlet her ne ka· 

daı· teşvik verse de. bankalar kredi veriyoruz dese de krediler cazip krediler özellikle stanby IMF 
ile yapıla n an laşınaların da bir geregi olarak piyasa koşullarından çok fazla cazip olmama gere· 

gi vardır. Yani bundan sonra verilecek teşviklerin çok fazla cazip olmaması geregi bundan son· 

ra bu dönemden sonra bulunmaktadır. Dolayısıy la özetlersek yapılacak yatırımların dogru ya· 

tırımlar olması. üretilecek ürünlerin dogru ürünler olması . bunun bilimsel esaslara göre tespi· 

tinin yapılması zorunludur. Bir ikincisi devlet teşvik a lı rını yatı rımını yaparını mantıgı ile anla· 

y ışı ile yatırım yapma dönemi de Türkiye'de bitmiştir. Dolayısıyla büyük oranda kendi kaynagı

nızın yok ise öz kaynagın yoksa yatırıma girişmen izin çok fazla bir yararı yoktur. Çünkü yatırım· 

ların ı· i ski artm ıştır. artık Türkiye'de bir çok alanda bir çok sektörde doyum noktasına u !aşılmış· 

tır. 

Bu şu demek degildir artık yatırım yapılmaz. Başka alanlara gidin an lamın ı taşımıyor. elbet· 

te karlı alanlar henüz bulunuyor. Avanta j lı oldugumuz bölgesel açıdan düşündügümüz zaman 

Batman ' ın Batman'da yapılmas ı gereken yatırım vard ır. Ancak dikkat edilmesi gereken husus 

rastgele degil yani komşum yaptı bende yaparım nıantıgı ile degil. Pazarı araştırılmış teknolo

jisi araştırılm ış uygun teknolojinin seçildi/!i. kapasitenin seçildi!!i. uygun zamanlamanın yapıldı· 
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gı ve uygun ürünün bulunarak bunların yapılması gerekir. Aksi halde yapılacak yatırımın ne 

bölgeye faydası olur. ne yapan yatırımcıya faydas ı olur ne de milli hasılayı milli ekonomiye kat

kı sa~lar. Dolayısıyla yapılacak yatırımın devletin yapmış oldu~u alt yapıya uygun yörenin eko

nomik. sosyal yapısına uygun \'e pazarı olan satılabilecek ürünlerin yapılması gerekir. Aksi tak

dirde bölgede veya da 1ürkiye'nin genelinde bir çok bölgede yapılan maalesef yanlış tercihler so

nucu yapılan yatırımlar. yatırım mezarlıgına dönüşüyor. Ve kaynaklar heba olmuş oluyor. Bun

lara sebebiyet vermemek için evet yatırım yapacagız yapılması gerekir. Bunu gönülden destek

Iiyoruz ancak önceden bir kez düşünüyorsak yatırımı yaparken. bu kez on kez düşünmemiz ge

rekir. Bilimsel. daha rasyonel esaslara dayalı yatırımlar yapılması geregine inanıyorum. Ve bu 

hatıriatmayı Türkiye'nin bir çok yerine giuigim de gittigirniz her yerde yalnızca Batmak için söy

lemiyorum. hatıriatmayı yapıyoruz. Türkiye t.abi ki bir çok alanda pot.ansiyel taşıyor avantaj

larımız var. Emek avanta1ımız var. hammadde avantajımız var. nüfus avantajımız var bu avan

tajlarımız vartiır. Yaurım yapılması gerek ancak teşvige dönük yatırım degil, kendi öz kaynakla

rıınızia daha fazla fizibilitesi yapılmış. daha fazla bilimsel. daha fazla rasyonel yatırımlarının ya

pılmasının hem yaurımcı açısından hem bölge ekonomisi hem de Türkiye ekonomisi açısından 

yararlı olacagını düşünüyorum. Bana çok spesifik çok özel sorular sormak isterseniz. ben bura

dayım bu toplantıdan sonra da birebir ikili görüşmelerde de sorularınızı cevaplamak isterim. Be
ni dinlediginiz için teşekkür ederim. 

Zlver ÖZDEMIR : 

Teşekkür ediyoruz. 

Aziz TEYMUR (Türkiye Elektrik Dat,ıtlm AŞ- TEDAŞ): 

Sayın Başkan. degerli konuklar. Sayın Başkan elektrikle ilgili problemi oldugunu söyledi. Bi

rebir konuşmamızda da bunun bizimle ilgili olmadıgını açıkladık. Hazineden kaynaklanıyor. Sa

yın Nurettin KURT'la bire bir görüşmelerimiz de konu degerlendirilmiş ve master projeye alınd ı

gını söyledik. Ihale edilmiştir yakında başlanacaklır arz ediyorum. 

Zh·er ÖZDE:\tiR : 

Teşekkür ediyoruz Aziz Bey. biz tabi burada Batman'da iş yapan insanlar olarak biz karşı

mızdaki. burada ki kurumlan Valilikle ilgili bir sıkıntı yaşadıgımız an direk Va liligi ciddiye alma

dıgımızı veya da elektrikle ilgili olan bir sıkıntımızı TEDAŞ'ta karşımızda gördügümüzü. turizm 

sektöründe ise Turizm Müdürlü~ü'nü gördügümüzden dolayı yani bunu söylemişiz. Evet genel 

sorunda zaten Hazine ile TEDAŞ arasındaki protokol veya delaylı avantajlarından bir dört beş 

aylık gecikme ile o şartlarda raydalandı k. 



Evet teşekkür ediyoruz. Kapanış konuşmasını yapmak üzere GAP Bölge Kalkınına ldaı·esi 

Başkan Yaı·dımcısı Sayın Kaya YAŞINOK Bey'i davet ediyorum. Buyurun efendim. 

M. Kaya YAŞINOK (GAP İdaresi Başkan Yardımcısı) : 

Degeri i katıhıncıla ı· . Sevgili Batınan 'lı lar toplantımıza 129 katılımcı katıldı. lik defa % 50'si 

kamu kurumla ı·ının ça lışanlarının dışındaydı bunu bilginize sunmak istiyorum. Bu nedenle de 

ilginin yerel yönetimler. özel sektör. sivil toplum kuruluşları bireysel basın itibaı·ı ile önemli bir 

derecede ilgi çekLigini bana verilen. arkadaşlarımın bana verdigi sayılardan görmüş bulunuyo

rum. Bu toplantıınızın amacı başında söyledigirniz gibi sizleri bilgi lendirmek ve sizlerin görüşü

ne konuyu açmaktı. görüşlerinizi sormaktı. Bu bir başlangıç toplantısıydı. bu devam edecek ar

kadaşlarımın anlattıkları gibi odak noktalar dedigiıniz özel konularda. özel gı'UJ)Ia r için Bat

ınan ·a ait hedef ve stratejileri belirlemek üzere öı·negin sanayide. örnegin tarım da. örnegin ulaş

tı rmada stratejileri beliı· lemek bu stratejileri GAP Kalkınma Planı'na yansıtmak için sizlerle sık 

sık toplanacagız. Sizden beklentimiz bu bizimle sürdüreüeginiz köprUyü sıcak tutmanız ve bize 

olan ilginizi esirgeınemeniz . GAP bizim için çok önemli ülkemiz için de çok önemli Batman 

GAP'ta yer a lıyor. Bunun somut sonuçlarını hepinizin bildigi gibi görmekteyiz. Yakın zaman da 

görmeye çok kuvvetli olarak başladık. Enerjimizin yarısı GAP hidı•oelektrik santrallerinden ge

liyor. Su lama başladıgı zaman insanların gelirleri direk sıçrayak üç katına artıyor. ürün degeri 

artıyor. onun getirdigi zincirleme reaksiyonla sanayi ve hizmetle sektörü de canlanıyor. Biz bu 

ölçümleri gözlemlerimiz ile pilot uygulamalarımızia degerlendiriyoruz. Ve bu bize bilgimizi pekiş

tirmemizi. inancımızı saglam laştırmam ızı ve hayalimizi genişi etmemizi saglıyor. Onun için bir 

hayal ortamında yaşadıgımız kesin ama GAP' ın en verimli. en iyi şekilde beklenen sonucu ver

mesi bir takım plan ve programlamalardan geçiyor. Onu yapmaya ınecburuz çünkü Batman 

Proje'nin parçası veeger biz bölgesel gelişmiş farklılıklarını yani bölgeler arasındak i fa rklılıkla

rı gidermek isliyarsak eger Batman'ın GAP içerisindeki diger illerle bir farkı varsa gidermeye ça

lı şıyorsa k bu planda her koşulda yer almaya ınecburuz. Ve bu planda Batınan'ın sesini duyur

maya mecburuz. Batınan'ın özel koşullarını . özel taleplerini belli bir degerlendirıne. belli bir so

rumluluk içerisinde bu planın içerisine koymaya mecbui'Uz. Saydamlık şeffaflık dedigim olay ne 

olup ne bitiyor kim ne düşünüyor. Diyarbakır. Batman. Gaziantep ne farklılıklar getiriyor. So

rumluluk sen ne yapaca ksınız. ben ne yapacagım. devletten ne bekliyoruz bu planda neyi elde 

edebiliriz. kalkınmadan ne kastediyoruz. ne amaçlıyoruz. çiftçi olarak ne istiyorum. sanayici ola

rak ne istiyorum. kadın olarak ne istiyoı·sun. bunları çok iyi hep beraber birlikte karar verme

miz gerekiyor. Bu planı GAP Idaresi kendi başına yapabilirdi ki hükümette bu görevi bize ver

di. Ama biz bunu halkla beraber yapmak istiyoruz. Taraftarla beraber yapmak istiyoruz o za

manda bu planın daha fazla güçlü olacagını ve takipçisinin bizim dışımızda daha fazla. daha yo

gun bir kitle olacagını her şeyelen önce sivil toplumun bu Plan'ın takipçisi olacagını ilgililerden. 
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yetl<ililerden. görevlilerden sorgulayacagına inanıyoruz. Bu Plan ·ın alt bölümleri olacak dedigim 

gibi alt bölümlerde gruplar bazında temsil edilecektir. 

O balamdan bu plana gösterdiiliniz ilgi için. bu toplantıya gösterdiginizin bir göstergesi ola
rak teşekkür etmek istiyorum size. Bir soruyu cevaplandırmak istiyorum. Burada genellikle so
ru cevaplandırılmayacal::tı ama GAP Bölge Idaremiz 388 sayılı Kanun Hükmündeki Kararname 

ile kurulmuştur. Bu kararnamenin de iki tane birimi vardır. üç tane birimi vardır. 

Bir tanesi GAP Yüksek Kuruludur. Başbakan'ın başkanligında ilgili Bakanların oluşturdugu 
bir gruptur. Diger-i de teşl::ilattır. GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanhgıdır. Başkanlık Merkez 
olarak Ankara'dadır. taşra birimi olarak da Şanlıurfa Bölge Müdürlügü tabsis edilmiştir. Karar

name de başka bir birim başka. bir ünite yoktur. Böyle bir herhangi bir şekilde Batman'da bir 
ünitenin kurulması kararnamenin yasal d~işikligini gerektirir. Ancak biz uygulamalarımiZ da 
Batman'da oldugu gibi kalkınmaya yönelik projelerimiz de. proje geliştirmekLe birimler yaratı
yoruz. Mesela Çok Amaçlı Toplum Merkezlerimiz ve diger illerdeki Girişimci Destekleme Merkez
lerimiz bizim bir anlamda uzantılarımız oluyor. Ama bunlar resmi yasal uzantılanmız degildir. 

Ben tekrar bu toplantıya katılıp. bizi ıenginleştirdiginiz için. bize cesaret verdiginiz için hepi
nize ldarem adına teşekkür ediyorum. 

Sayın Başkammıza teşekkür ediyoruz ve güzel bir toplantıyı Batman'da gerçekleştirdikleri ve 

Batman'lı hemşehrilerimizin katılımı ile güzel bir toplantı olmuştur sanıyorum. Katıldıgınız için 
oturumu kapatıyor hepinize teşekkür ediyorum. 
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